
مدتی است که به خاطر نزدیک شدن به روز اجرای توافق 
هسته ای اتهام زنی های طرف آمریکایی نسبت به ایران 
شدت گرفته است. تهدید به اعمال تحریم های تازه به بهانه 
برنامه موشکی ایران جدیدترین بهانه برای فشار به تهران 

است. اما پرسش اینجاست که براستی آیا برنامه موشکی 
ایران در تضاد با »برجام« است؟ هر چه به زمان اجرایی شدن 
توافق نزدیکتر می شویم تلاش های تخریب گرایانه علیه 

برجام شدت بیشتری به خود می گیرد ...

سرانجام اعضای کمیته اجرایی شورای ائتلاف اصولگرایان معرفی شد؛ شورایی که دارای شش عضو از تشکل ها و احزاب 
اصولگراست.

ریاست کمیته شش نفره اجرایی شورای ائتلاف اصولگرایان سرانجام به علیرضا زاکانی نماینده کنونی تهران رسید؛ علیرضا 
زاکانی از نیروهای سیاسی اصولگراست که به داشتن مواضع ژله ای بین گروه های مختلف اصولگرا مشهور است. وی در 
انتخابات سال ۸۴ از حامیان جدی قالیباف بود، سال ۸۸ با تمام وجود از احمدی نژاد دفاع می کرد و در سال ۹۲ خود نامزد 

انتخابات شد و مدتی از حدادعادل حمایت کرد و در   نهایت حمایت کمرنگی از جلیلی داشت...
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حضور یا عدم حضور رییس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام در انتخابات خبرگان چند هفته ای است افکار عمومی 
و رسانه ها را درگیر خود کرده است. حجت الاسلام و 
المسلمین غرویان اما معتقد است که آمدن هاشمی به 

مجلس خبرگان به صلاح کشور است.
آیت الله محسن غرویان با اشاره به حضور آیت الله 
هاشمی رفسنجانی در انتخابات مجلس خبرگان گفت: 
در جلسه ای که رهبری به مناسبت میلاد حضرت رسول 
اکرم برگزار کردند شخصیت های برجسته سیاسی حضور 
داشتند. لازم به ذکر است که حضور مسئولان سه قوه به 
همراه آیت الله هاشمی رفسنجانی در کنار رهبری نشان 
دهنده این است که آیت الله هاشمی رفسنجانی یک 
شخصیت مورد تایید مقام معظم رهبری است و همیشه 

در کنار ایشان بودند، هستند و خواهند بود...

اصولگرایان فرصت  کرد:  تاکید  فعال سیاسی   یک 
تاریخی داشتند پس از چهار سال تکلیف خود را با آقای 
احمدی نژاد روشن کنند، اما اکنون فرصت تاریخی فراهم 
است که همه مردم تکلیف خود را با تندروی و افراطی گری 

روشن کنند.
حسین مرعشی در جمع اصلاح طلبان شهرستان 
فرمود  )ره(  خمینی  :امام  اظهارداشت  اصفهان  لنجان 
هر جا کشور دچار مشکل شد مردم را به کمک بطلبید 
انقلاب  به  سال  از ۳۷  پس  مردم  که  خوشحال  من  و 
اسلامی و سرنوشت خود این چنین پر شور علاقمندند.
وی با اشاره به مشکلاتی به جامانده از دولت قبل، گفت: 
چه کسی فساد اقتصادی و اداری را پاسخ می دهد؟ عضو 
ارشد کارگزاران سازندگی با اشاره به اینکه اصولگرایان 
نمی توانند از مسئولیت شانه خالی کنند، تاکید کرد: در دور 
دوم دولت قبل دست خود را برای همه رو کرده بود و نشان 
داده بود که با همه چیز و همه کس مشکل دارد و نباید از 
آن تفکر حمایت می کردند.مرعشی افزود درآمد نفت در 

دولت گذشته بیش از ۶۰۰ میلیارد دلار ...

غرویان: هاشمی مورد تایید مقام معظم رهبری است

حضورآیتالله
درلیستجامعتین
قطعیاست

حسین مرعشی: 

اصولگرایانتکلیف
خودراباتندروها
مشخصکنند

اعضای کمیته اجرایی شورای ائتلاف اصولگرایان معرفی شد

اردوگاه  اصولگرایان 
در کنترل تندروها

آیات یزدی و جنتی نمی توانند بر انتخابات خبرگان در تهران نظارت کنند

پاسخ به یک شائبه

محمد جواد ظریف: 

برجام برای اقتصاد یک ضرورت است 

حکم دو مامور مجرم فرودگاه جده صادر شد

آیا برنامه موشکی ایران
 ناقض برجام است؟
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معاون اول رئیس جمهوری با بیان اینکه دولت قبل پول ها را هزینه کرده و بدهی 
ها را برای ما گذاشته است، گفت: برخی ایراد می گیرند که چرا از گذشته بد می گویید 

اما این گذشته آنقدر بد بوده است که هر چه راجع به آن بگوییم کم گفته ایم. 
 اسحاق جهانگیری صبح شنبه در جمع مدیران ارشد وزارت نیرو افزود: دولت 
گذشته نفت های 1۰۰ و 1۳۰ دلاری را هزینه کردند و یک دلار را هم باقی نگذاشته اند، 
حالا مدعی هستند. وی ادامه داد: در سال ۹۰ درآمد دولت 11۸ میلیارد دلار بوده در 
حالی که امسال به زور ۲5 میلیارد دلار می شود. معاون اول رئیس جمهوری اضافه 

کرد: در آن سال ها رشد اقتصادی منفی ۶ بود اما امسال با کمک مردم رشد 
اقتصادی ما منفی نخواهد شد. 

جهانگیری با تاکید بر این که باید برای بدهی های دولت راهی 
پیدا کنیم، گفت: با این شرایط نفتی فکر می کنیم که باید از 

منابع خارجی استفاده شود. وی در عین حال خاطرنشان 
کرد: دولت مصمم است که در سال اول برنامه ششم، 

مساله مطالبات پیمانکاران را حل کند...

اسحاق جهانگیری: 

هرچهراجعبهدولتقبلبگوییمکمگفتهایم
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روزنامه

در نظر دارد تعدادی از املاک و اراضی خود را به صورت نقد و نقد و  اقساط از طریق مزایده 
عمومی با شرایط ذیل به فروش برساند .                       

متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر و دریافت مدارک شرکت در مزایده ، در ساعات 
اداری از روز یکشنبه  مورخ 1۳۹۴/1۰/1۳  لغایت روز شنبه  مورخ1۳۹۴/1۰/۲۶  به محل شرکت 
عمران و مسکن سازان استان قم )شرکت عمران معصومیه(  به نشانی : خیابان معلم ،کوی 10،  انتهای 
فرعی اول، پلاک 17و جهت تحویل پشنهادات در تاریخ های مذکور به دبیرخانه اداره کل راه و شهرسازی 
استان قم به نشانی 75 متری عمار یاسر، مجتمع ادارات، ساختمان شماره 1، دبیرخانه اداره کل راه و 
شهرسازی استان قم  مراجعه نمایند . تلفن های 19-37746718-025 و 3-37840102-025  نیز 

آماده پاسخگویی به سوالات متقاضیان می باشند . 
توضیحات:

الف- شرایط پرداخت به صورت نقد و نقد و اقساط می باشد. 
ب - گشایش کلیه پاکت های دریافتی از متقاضیان راس ساعت1۰ صبح روز یکشنبه مورخ 

1۳۹۴/1۰/۲۷به صورت متمرکز در اداره کل راه و شهرسازی استان  قم  صورت خواهد گرفت .

 حضور متقاضیان یا نماینده آنها  با ارائه رسید تحویل پاکت مزایده در جلسه گشایش پاکتها 
آزاد است . 

پ- برای شرکت در مزایده ، ارائه سپرده طبق جدول ذیل  به صورت ضمانت نامه بانکی بنام شرکت 
مادر تخصصی عمران و بهسازی شهری ایران با اعتبار سه ماهه یا واریز وجه نقد به حساب شماره 
2173723501003  نزد بانک ملی  شعبه مرکزی و یا چک بانکی تضمینی به نام شرکت مادر تخصصی 

عمران و بهسازی شهری ایران بابت مزایده ضروری است .
ت - به پیشنهادهای فاقد امضا، مشروط، مخدوش و پیشنهادهایی که بعد از انقضای مدت مقرر در 
فراخوان واصل شود و هم چنین پیشنهادهای فاقد سپرده ، دارای سپرده مخدوش ، سپرده های کمتر از 

میزان مقرر،چک شخصی و نظایر آن مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد.
ث_ شرکت مادر تخصصی عمران و بهسازی شهری ایران در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار 

است.
ج- جزئیات بیشتر در برگ شرایط مزایده ) که در نشانی های فوق و پایگاه اینترنتی شرکت به آدرس 

omran-qom.ir  www. ارائه می شود ( آورده شده که لازم است به آنها توجه کامل شود . 

شرکت مادرتخصصی عمران و بهسازی شهری ایران 

شرکت عمران معصومیه - اداره کل راه و شهرسازی استان قم

آگهـی مزایـده عمـومـی(نوبت اول(

آیت الله شیخ نمر اعدام شد
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مشخصات املاک و اراضی شرکت مادر تخصصی عمران و بهسازی شهری ایران در استان قم

آدرس

خیابان اراک – کوی شهید 
محمدتقی امین

)پشت هتل خورشید(

خانه 
مسکونی

زمین 
مسکونی

زمین 
مسکونی

زمین 
مسکونی

خیابان اراک – کوی شهید 
محمدتقی امین

)پشت هتل خورشید(

خیابان اراک – کوی شهید 
محمدتقی امین

)پشت هتل خورشید(

خیابان زین الدین- فاز5
خیابان بهارستان

1

۲

۳

۴

توضیحاتپلاک ثبتی
سپرده شرکت در مزایده 

با شرایط نقد و اقساط
قیمت پایه مزایده

با شرایط نقد

سپرده شرکت 
در مزایده با شرایط 
پرداخت نقدی )ریال(

قیمت پایه مزایده
با شرایط 5۰ درصد نقد
 و 5۰ درصد اقساط 

۲۴ ماه )ریال(

مساحت )متر مربع(

عرصه

1۰۰/۰51۶۸1۶۴5/۳5۲۸۴/۳۲1/5۰۰ مساحت پس از عقب 5/۳۲۸/۴55/۰۰۰
نشینی ۹۳/۰۸ متر مربع

مساحت پس از عقب 
نشینی ۳۹/۴۰ متر مربع

مساحت پس از عقب 
نشینی 1۸۳/۳۴ متر مربع

1۶۴5/5۶۲۰۸/۹۲5/۰۰۰صفر۷1/5 ۳/۰۶۷/۳5۰/۰۰۰

1۶۴5/5۷۴۰۷/۲5۸/5۰۰صفر1۹۸/۷1 ۹/۸۳۶/1۴5/۰۰۰

۲۸۸/15۴۸1۷۷/5۰۰/۰۰۰صفر1۲۰ ۲/۳۷۶/۰۰۰/۰۰۰---------------

اعیان

نوع و کاربری 
ملک

ده
زای

ف م
دی

ر

2

۴/۸۴۴/۰5۰/۰۰۰

۲/۷۸۸/5۰۰/۰۰۰

۸/۹۴1/۹5۰/۰۰۰

۲/1۶۰/۰۰۰/۰۰۰

۲۹۸/۸5۳/۶5۰

۲۲۲/۸۶۷/5۰۰

۴۳۴/۰۸۴/۳5۰

1۸۸/۳۰۰/۰۰۰
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 همگرایی آنکارا-ریاض؛ چرایی و چشم انداز
مهدی جوکار

عربستان و ترکیه از ایجاد شورای عالی همکاری میان 2 کشور برای افزایش هماهنگی 
های منطقه ای خبر دادند. تشکیل چنین شورایی نشان دهنده شکست سیاست های 
منطقه ای عربستان و ترکیه و تلاش آن ها برای جبران این شکست ها از راه ماجراجویی 

بیشتر است؛ امری که به تشدید بیش از پیش تنش ها در خاورمیانه می انجامد.
آشوب محیطی در خاورمیانه همچنان دامنگیر سیاست مداران کشورهای این منطقه 
است و به نداشتن درک عمیق راهبردی آن ها از تحولات سیاسی-نظامی خاورمیانه و مبهم 
ماندن آینده ثبات در این منطقه منجر شده است. این امر به ویژه در تغییرات سریع در 

ائتلاف ها و بلوک بندی های سیاسی و نظامی درون منطقه ای نمایان است.
هنوز مدت زیادی از اعلام خبر تشکیل ائتلاف مبارزه با تروریسم از سوی عربستان 
سعودی –ائتلافی که بیشتر تحلیل گران آن را تولد نوزادی مرده می دانند- نگذشته بود که 
روز سه شنبه )هشتم دی ماه( پس از دیدار »رجب طیب اردوغان« رییس جمهوری ترکیه 
با »سلمان بن عبدالعزیز« پادشاه عربستان سعودی، رسانه های عربستان سعودی از ایجاد 

شورای عالی همکاری عربستان سعودی و ترکیه خبردادند.
در این راستا، »عادل جبیر« وزیر امور خارجه عربستان سعودی اعلام کرد، این شورا 
درباره موارد زیادی از جمله مسایل امنیتی، نظامی، سیاسی، اقتصادی و تجاری و سرمایه 

گذاری و انرژی، آموزش، پزشکی و امور فرهنگی فعالیت خواهد کرد.
شورای همکاری راهبردی عربستان و ترکیه به صورت مشترک از سوی وزیران امور 
خارجه 2 کشور اداره خواهد شد و دیگر وزیران، موسسات و بخش های کشور نیز با آن 
همکاری خواهند کرد. به گفته وزیر امور خارجه عربستان، این شورا قرار است جهش کیفی 
در روابط ترکیه و عربستان ایجاد کند تا در جهت تامین منافع 2 کشور خدمت کند و به 
تامین امنیت، ثبات و رفاه در منطقه یاری رساند. تشکیل شورای راهبردی عربستان و ترکیه 
در سفر 2 روزه رییس جمهوری ترکیه به عربستان مطرح شد. همانگونه که مسوولان 
سیاسی عربستان و ترکیه اعلام کرده اند، هدف از تشکیل شورای راهبردی، ایجاد هماهنگی 
های بیشتر 2 کشور در امور منطقه ای است. در این زمینه باید گفت، هرچند مسایل 
اقتصادی و سرمایه گذاری تجاری نیز از اهداف این شورا اعلام شده است، اما تحولات 
منطقه و نگاه عربستان و ترکیه نسبت به این تحولات نشان می دهد که هدف اصلی از 
تشکیل این شورا، افزایش هماهنگی ها میان 2 کشور در تحولات سیاسی-نظامی خاورمیانه 
است. در تحلیل دلایل نزدیکی بیش از پیش عربستان و ترکیه و شکل گیری شورای 
راهبردی میان 2 کشور و همچنین آینده چنین همکاری های راهبردی، باید پیش از هر 
چیز نگاهی به ساختار کلان قدرت در خاورمیانه و تحولات آن به ویژه در سال های پس 
از خیزش های عربی داشت. در این راستا، اگر بخواهیم نگاهی کلی به ریشه های تحولات 
اخیر در خاورمیانه و ساختار قدرت در منطقه داشته باشیم خواهیم دید که در شرایط 
کنونی و علاوه بر مساله فلسطین، سه کانون اصلی تنش در منطقه وجود دارد که شامل 
سوریه، عراق و یمن می شود. عامل اصلی شکل گیری این کانون های بحران، رقابت های 
منطقه ای عربستان و ترکیه با نفوذ منطقه ای ایران در این سه حوزه است. این سه کشور که 
در یک نگاه راهبردمحور به عنوان رقبای راهبردی یکدیگر در خاورمیانه به شمار می آیند، 
هر یک به فراخور توان خود در صدد تاثیرگذاری بر تحولات منطقه هستند. در این میان، 
ترکیه و عربستان پس از خیزش های عربی با تکیه بر راهبرد »ایجاد تنش« و گسترش بی 
ثباتی، به دلیل ناکامی سیاست هایشان و افزایش نفوذ منطقه ای ایران، در صدد محدود 
کردن ایران در حوزه های نفوذش هستند. اوج این اقدامات را می توان در سیاست های 
ترکیه و عربستان در بی ثبات کردن سوریه و عراق و حمله عربستان به یمن مشاهده کرد.

با توجه به ساخت منطقه ای خاورمیانه، عربستان و ترکیه در بهترین حالت به عنوان 
رقیبان راهبردی یکدیگر در منطقه خاورمیانه به شمار می روند که هر یک در صدد 
محدودسازی دیگری و افزایش سهم خود از قدرت منطقه ای است. اگر نگاهی به روابط 
2 کشور در سال ها اخیر داشته باشیم باید گفت، اوج این رقابت ها و اختلاف ها را در 
تلاش های ترکیه و عربستان برای تاثیرگذاری بر تحولات جهان عرب و به ویژه بر تحولات 
مصر پس از خیزش های عربی شاهد بودیم. در زمینه چنین رقابتی، با شروع خیزش های 
عربی هر یک از این 2 کشور درصدد بر آمدند الگوی مطلوب خود را برای آینده سیاسی 
کشورهای درگیر بحران تجویز کنند. در این میان، ترکیه در صدد بود با به روی کار 
آوردن نیروهای وابسته به »اخوان المسلمین« در کشورهای مصر، تونس، لیبی و سوریه، 
محوری اخوانی در جهان عرب ایجاد کند که مرکز آن در ترکیه باشد و از این راه سیر 
تحولات جهان عرب را مدیریت کند. در این رستا بود که پس از خیزش های عربی، رییس 
جمهوری ترکیه سفری به مصر و تونس داشت و اعلام کرد ترکیه حاضر به کمک به این 
کشورها برای ایجاد ساختار سیاسی آینده خود است. در جبهه مقابل، سیاست نخستین 
عربستان در برخورد با خیزش های عربی، مقابله با این خیزش ها از راه تلاش در جهت 
حفظ ساختارهای سلطنتی در جهان عرب و جلوگیری از سرنگونی دیکتاتورهای عرب در 
تونس، مصر، بحرین و یمن بود. ناکامی عربستان در جلوگیری از سرنگونی رهبران تونس، 
مصر و یمن به تغییر سیاست عربستان در این کشورها از راه پشتیبانی از نیروهای سلفی و 
مقابله با نیروهای وابسته به اخوان المسلمین منجر شد. در این برهه، اختلاف های منطقه 
ای ترکیه و عربستان به اوج خود رسید. عربستان سعودی از یک سو از نظر راهبردی و 
ژئوپلتیکی ترکیه را رقیب منطقه ای خود می دید که هرگونه نفوذ آن در کشورهای عربی 
زنگ خطری برای عربستان –که خود را رهبر جهان عرب می داند- به شمار می آمد و از 
سوی دیگر، از نظر سیاسی و ایدئولوژیک نیز ایدئولوژی اخوان المسلمین را رقیب ایدئولوژی 
مذهبی خود که متکی بر سلفی گری وهابیسم است، می داند. به همین دلیل، رقابتی جدی 
میان عربستان و ترکیه و هم پیمانان منطقه ای آن ها )قطر در هم پیمانی با ترکیه و امارات 
عربی متحده در هم پیمانی با عربستان( برای نفوذ بر کشورهای عربی درگیر بحران و به ویژه 
مصر شکل گرفت. تحولات منطقه اما شکل رقابت ها را تغییر داد و به شکل گیری طیفی از 
ائتلاف های سیاسی-نظامی در منطقه منجر شد. ناتوانی عربستان و ترکیه در براندازی نظام 
سیاسی سوریه و مقابله با نفوذ منطقه ای ایران به نزدیکی 2 کشور به یکدیگر انجامید. از این 
تاریخ، شاهد تلاش های عربستان و ترکیه برای نزدیک کردن دیدگاه هایشان به ویژه در 
مورد سوریه هستیم. این امر به ویژه پس از حمله عربستان به یمن و ناکامی این کشور در 
پیشبرد اهدافش در جنگ یمن شدت گرفت. تداوم بحران سوریه و احساس خطر جهانی 
از ناحیه تروریسم داعش نیز به توجه بیشتر جامعه جهانی به حل سیاسی بحران سوریه 
منجر شد؛ به ویژه که حوادث پاریس نشان داد تهدید تروریسم تا چه اندازه می توان شکل 
واقعیت به خود بگیرد. از سوی دیگر، پس از آغاز حملات روسیه به مواضع تروریست ها 
در سوریه، غرب احساس کرد بیش از هر زمانی از تحولات خاورمیانه عقب افتاده است. به 
همین دلیل، تلاش های سیاسی برای حل بحران سوریه در سطح جهانی آغاز شد و فشارها 
بر ترکیه و عربستان برای تعدیل سیاست هایشان در سوریه افزایش یافت. شکست سیاست 
های براندازانه ترکیه و عربستان در سوریه و توافق جامعه جهانی برای حل سیاسی بحران 
سوریه به معنای موفقیت سیاست های منطقه ای ایران است؛ امری که به هیچ وجه مطلوب 
ترکیه و عربستان نخواهد بود. اشتباه راهبردی ترکیه در سرنگونی جنگنده روسی در سوریه 
که پیامد آن تنش شدید میان ترکیه و روسیه بود نیز انزوای بیش از پیش ترکیه را در پی 
داشته است. ناکامی عربستان در یمن و سوریه و افزایش فشارهای پیدا و پنهان غرب بر این 
کشور برای دست کشیدن از پشتیبانی از تروریست های نیز انزوای عربستان را در پی داشته 
است. به همین دلیل، عربستان و ترکیه، برای خروج از انزوا و افزایش توان برای مقابله با نفوذ 
منطقه ای ایران، تلاش دارند با یکدیگر وارد ائتلافی راهبردی شوند. این امر را می توان در 
ادامه تلاش های عربستان برای ائتلاف سازی های منطقه ای برای پیش برد اهدافش دید.

تلاش عربستان و ترکیه برای ایجاد شورای عالی همکاری را باید در چنین زمینه ای 
دید. اما در یک تحلیل کلی از آینده چنین ائتلاف هایی باید گفت، سیر حوادث گذشته در 
منطقه و دینامیک های قدرت در خاورمیانه نشان می دهد که چنین ائتلاف هایی چون با 
واقعیت های قدرت در خاورمیانه همخوانی ندارد و ساختار سیستم منطقه ای خاورمیانه را 
نادیده می گیرد، شانس اندکی برای موفقیت خواهند داشت و به بی ثباتی بیش از پیش 

خاورمیانه می انجامد.

چرا بزرگان اصولگرا در همایش 
ائتلاف اصولگرایان غائب بودند؟

عضو جبهه ایستادگی درباره غیبت بزرگان اصولگرایی در همایش ائتلاف اصولگرایان 
توضیحاتی ارائه کرد.

حسین کنعانی مقدم در پاسخ به این سوال که ممکن است بیماری، بهانه ای برای 
نیامدن باشد، گفت: به هرحال این گونه مسائل پیش می آید. باید ببینیم ادامه این راه 
به کجا خواهد رفت و چگونه آن را مدیریت می کنند. این موضوع را هم عنوان کنم که 
شاید در این همایش هماهنگی لازم برای حضور افراد مختلف هم صورت نگرفته باشد.

وی افزود: آقای تقوی در جلسه عنوان کردند که آقای مصباح عازم بیمارستان بودند 
و آقای یزدی هم ظاهرا حال خوشی نداشتند. بقیه اعضای هم که غایب بودند بیمار 
بودند یا شاید گرفتاری خاصی داشتند. وی همچنین درباره علت غیبت محمدرضا باهنر، 
دبیر کل جبهه پیروان خط امام و رهبری، در همایش روز پنجشنبه اصولگرایان تصریح 
کرد: آقای باهنر به دلیل اینکه در انتخابات دوره دهم مجلس نام نویسی نکرده است، در 
این همایش حضور نیافته اند. این فعال سیاسی اصولگرا درباره هدف برگزاری این گونه 
همایش ها را تأکید کرد: من در این همایش حضور داشتم. گرچه انتقاداتی هم درباره این 
ائتلاف دارم، می توانم بگویم اقدام خوبی است. عزم خوبی در این باره پیدا شده است و 

باید دید مدیریت این موضوع به دست چه کسی می افتد؟
کنعانی مقدم اضافه کرد: اگر مدیریت ائتلاف اصولگرایی به دست آقای موحدی کرمانی 
باشد ما حمایت می کنیم، ولی اگر به دست دیگران از جمله افراطیان و انحصارطلبان 

بیفتد امکان دارد این جریان نتواند یک جریان ائتلاف باشد و ما نیز حمایت نمی کنیم.
وی با بیان اینکه بعید است جریان دیگری در  طیف اصولگرایی تشکیل شود، افزود: 
من بعید می دانم که با غیبت بزرگان در این همایش، امکان تشکیل یک جریان دیگر 

در اصولگرایی وجود داشته باشد. در جاهای دیگر امکان دارد ولی در تهران بعید است.
به گزارش خبر آنلاین، وی درباره ورود لاریجانی به صورت مستقل در انتخابات گفت: 
در صحبتی که من با آقای لاریجانی داشتم، ایشان براین باور بودند که اگر استقلال 

داشته باشیم روش خوبی برای ادامه فعالیت های سیاسی خواهد بود.

یادداشت

دریچه

معاون اول رئیس جمهوری با بیان اینکه 
دولت قبل پول ها را هزینه کرده و بدهی ها 
را برای ما گذاشته است، گفت: برخی ایراد 
می گیرند که چرا از گذشته بد می گویید اما 
این گذشته آنقدر بد بوده است که هر چه 

راجع به آن بگوییم کم گفته ایم. 
جهانگیری  اسحاق  ایرنا،  گزارش  به 
صبح شنبه در جمع مدیران ارشد وزارت 
نیرو افزود: دولت گذشته نفت های 100 و 
130 دلاری را هزینه کردند و یک دلار را 
هم باقی نگذاشته اند، حالا مدعی هستند. 
وی ادامه داد: در سال 90 درآمد دولت 118 
میلیارد دلار بوده در حالی که امسال به زور 
25 میلیارد دلار می شود. معاون اول رئیس 

جمهوری اضافه کرد: در آن سال ها رشد اقتصادی منفی 6 
بود اما امسال با کمک مردم رشد اقتصادی ما منفی نخواهد 
شد. جهانگیری با تاکید بر این که باید برای بدهی های 
دولت راهی پیدا کنیم، گفت: با این شرایط نفتی فکر می 

کنیم که باید از منابع خارجی استفاده شود. 
وی در عین حال خاطرنشان کرد: دولت مصمم است 
که در سال اول برنامه ششم، مساله مطالبات پیمانکاران را 
حل کند. معاون اول رئیس جمهوری با بیان این که مردم 
به آینده ای که دولت برای آنها برنامه ریزی کرده است 
امیدوارند، گفت: تمام موفقیت های این دولت به خاطر 
کمک های مردم بوده است.معاون اول رئیس جمهوری 
گفت: وقتی که مردم به دولت اعتماد داشته باشند دیگر 
نیازی به هجوم برای خرید طلا و ارز وجود ندارد.جهانگیری 
با اشاره به اینکه عربستان در سال گذشته کسری 98 

میلیاردی خود را از درآمدهای نفتی بالای سال های قبل 
جبران کرده است، افزود: امروز با نفت 30 دلاری عده ای 
طلبکار هستند که چرا کشور از رکود خارج نمی شود.وی 
ادامه داد: وزارت نیرو وقتی در دولت یازدهم آغاز به کار کرد 
30 هزار میلیارد تومان بدهی داشت که باید برای حل و 
فصل آن راهی پیدا می کرد. جهانگیری در بخش دیگری از 
سخنانش با تاکید بر این که نباید در مورد وضع خشکسالی 
و آب کشور چیزی را از مردم کتمان کنیم، گفت: مسأله 
آب از دغدغه های اصلی مسئولان کشور است و نگرانی در 

مورد موضوع آب باید به مردم منتقل شود.
وی با بیان این که وزارت نیرو در مورد مسأله آب نباید 
از مواضع کارشناسی خود عقب نشینی کند، افزود: وزارت 
نیرو با اعمال مدیریت منابع آب، نباید کمترین گذشتی 
داشته باشد.معاون اول رئیس جمهوری تاکید کرد که باید 
مدیران وزارت نیرو بدانند سیاست های این وزارتخانه در 

مورد آب جدی است و در این راستا می 
بایست عزم شان جزم باشد.جهانگیری با 
تأکید بر اینکه نگرانی ها در مورد موضوع 
آب جدی است، گفت: دستگاه های مصرف 
کننده نیز باید سیاست های وزارت نیرو را 
در مورد آب رعایت کنند.وی با بیان این که 
هیچ دولتی نمی خواهد مردم خود را نگران 
کند، خاطرنشان کرد: وقتی دغدغه های 
مربوط به آب تکرار می شود، بدلیل این 
است که دولت احساس می کند باید اراده 

جمعی برای حل معضل آب به وجود آید.
واقعیت سیاسی و اجتماعی

 کشور را درک می کنیم
معاون اول رئیس جمهوری با اشاره به 
هدفمندی یارانه ها، گفت: اینطور نیست که دولت بخواهد 
از یک تصمیم بزرگ طفره برود. ما واقعیات سیاسی و 
اجتماعی کشور را درک می کنیم.جهانگیری با بیان این 
که در جریان هدفمندی یارانه ها وزارت نیرو موظف به 
پرداخت 3 هزار و 600 میلیارد تومان شد، افزود: این 
رقم امروز به 2 هزار و 200 میلیارد تومان رسیده است و 
امیدواریم در برنامه ششم وزارت نیرو از این مشکل نجات 
یابد.وی به اقدامات وزارت نیرو در حوزه برق نیز اشاره کرد 
و گفت: خوشبختانه اولین سرمایه گذاری خارجی مربوط 

به برق بوده که رقم قابل توجهی است.
معاون اول رئیس جمهوری تصریح کرد: اعتقاد داریم 
بخش خصوصی به طور جدی باید در بخش برق سرمایه 
گذاری کند. باید موانع حضور بخش خصوصی در حوزه 

برق را از بین ببریم.

اسحاق جهانگیری: 

هر چه راجع به  دولت قبل  بگوییم کم گفته ایم 

اخبار
وزیر دفاع: 

در کوتاه ترین زمان توان موشکی ایران 
را توسعه می دهیم 

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: در کوتاه ترین زمان برای بالا بردن قدرت 
بازدارندگی موثر، توان موشکی جمهوری اسلامی ایران را توسعه می دهیم. 

سردار سرتیپ پاسدار حسین دهقان در پایان جلسه با فرماندهان و مسئولان موشکی 
وزارت دفاع و نیروهای مسلح در جمع خبرنگاران رسانه های گروهی گفت: از زمان آغاز و 
در طول مذاکرات هسته ای بین جمهوری اسلامی ایران و گروه 1+5 همواره بر این تاکید 
داشتیم که هیچ موضوعی، جزء بحث هسته ای، مورد مذاکره نخواهد بود، مباحث دفاعی 
مربوط به امنیت کشور است و پیرامون این موضوع رهبری، ملت و نظام، متناسب با شرایط، 
تصمیمات لازم را اتخاذ خواهند کرد. دهقان با بیان اینکه تا به امروز هیچگاه به کشورهای 
دیگر اجازه تصمیم گیری درباره امور داخلی و دفاعی کشورمان را نداده ایم و این نشان 
دهنده استقلال ملت ما است تصریح کرد: مذاکرات هسته ای بستری را برای کشورهای 
غربی ایجاد کرد که آنان نشان دهند که به دنبال توطئه، دسیسه و اقدامی علیه اهداف ملی 
ما نیستند ضمن اینکه ایران به عنوان یک کشور مستقل، عامل ثبات، پیشتاز در مبارزه 
حقیقی با جریان افراط و ترور می باشد، اقدامات ایران تضمین کننده، تداوم بخش ثبات و 

امنیت در منطقه و کمک به امنیت جهانی است. 
وزیر دفاع افزود: متاسفانه لابی صهیونیستی و جریان های افراط گرا در آمریکا با توجه به 
شرایط کنونی آن کشور و درآستانه انتخابات، درصدد کم اثر کردن برجام و توافقات به عمل 
آمده هستند اما ملت ما به تبعیت از رهبری و مجوز معظم له برای اجرایی کردن برجام و 
بر اساس قانون مجلس شورای اسلامی بر مبانی و موازین حقوقی و قانونی خواهند ایستاد 
و اجازه دخالت به دیگران را نخواهند داد. دهقان تاکید کرد: امروز روز امتحان 1+5 است و 
لازمه اجرای برجام پایبندی طرف مقابل به تعهداتش می باشد و اگر این کشورها بر تعهدات 
خود پایبند نباشند و از ابزارهای خود برای نقض برجام استفاده کنند، این مساله قطعاً عاملی 

برای توقف برجام و منجر به نقص آن نیز خواهد شد. 
وزیر دفاع با بیان اینکه دنیا اقدامات خصمانه و ناجوانمردانه آمریکا و برخی کشورها برای 
ایجاد مانع در اجرای برجام را محکوم می کند افزود: ملت شریف ایران اقدامات و تلاش این 
کشورها را به طور هوشمندانه رصد و دولت در راستای سیاست های امنیت ملی و بدون 
ملاحظه هر نوع اقدام لازمی را در بعد قانونی و عملی انجام خواهد داد و کشور ما عزم و اراده 

لازم را برای مقابله با زیاده خواهی های کشورهای غربی و آمریکا دارا می باشد. 
وی گفت: در نامه اخیر ریاست محترم جمهوری تاکید بر این است که ضمن اینکه توان 
دفاعی خود را مورد مذاکره و معامله نمی دانیم، بر اساس اهداف و منافع ملی خود تصمیم 

می گیریم و به میزان نیاز خود، قدرت دفاعی کشور را توسعه و گسترش می دهیم. 
دهقان با بیان اینکه در دو سال اخیر توان دفاعی جمهوری اسلامی چندین برابر شده 
است، تصریح کرد: بر اساس نامه ریاست محترم جمهور، جلسات متعددی را با مسئولین 
عملیاتی، فرماندهان نیروها و مسئولین در حوزه های موشکی داشتیم و مقرر شد برنامه های 
مناسبی را در کوتاه ترین زمان برای بالا بردن توان و قابلیت دفاعی و بالا رفتن قدرت 
بازدارندگی موثر به رغم خواسته نظام سلطه که درصدد محدودیت نظامی جمهوری 

اسلامی است توان موشکی جمهوری اسلامی ایران را توسعه می دهیم. 

قاضی پور نماینده مجلس:

شورای نگهبان برای حضور همه 
دلگرمی ایجاد کند 

 نماینده ارومیه در مجلس نهم گفت: شورای نگهبان باید برای همه این دلگرمی را ایجاد 
کند که به صحنه بیایند و همه فعالان سیاسی نیز طبعاً از اتخاذ چنین رویکردی ازسوی 

شورای نگهبان استقبال خواهند کرد. 
نادر قاضی پور در گفت وگو با ایلنا، با تاکید بر ابعاد مثبت بسیار اعلام دقیق دلایل 
ردصلاحیت نامزد ها در دهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی، اظهار داشت: 
خوشبختانه ما هیچ کمبودی در قانون در این مورد نداریم، بماند که شاید در برخی موارد با 

نقایصی در اجرای این قوانین روبرو باشیم.
شورای نگهبان دلیل دقیق ردصلاحیت ها را اعلام کند

او اضافه کرد: اگر شورای نگهبان دلیل دقیق رد صلاحیت نامزدهای انتخاباتی را اعلام 
کند، تاثیر مثبتی در شفافیت برگزاری انتخابات خواهد گذاشت و فارغ از آن، با آبروی 
نامزدهای انتخاباتی نیز بازی نمی شود.نماینده مردم ارومیه در مجلس نهم، با بیان این که 
در سه دوره ای که کاندیدای مجلس شده، هر بار ابتدا ردصلاحیت شده، گفت: اشاره به 
عدم التزام به اسلام در اعلام دلیل عدم تایید صلاحیت نامزد ها، تاثیر ناخوشایندی در 
میان اعضای خانواده آنها می گذارد و بنده باوجود اینکه خانواده ای مذهبی دارم، این مسئله 
می توانست برای آنها ناراحت کننده باشد که خوشبختانه خانواده بنده، بعد از چند بار تکرار 
این مسئله، توانایی پذیرش آن را به دست آورد، اما به هر حال نباید با آبروی افراد بازی کنیم 
و باید دقت کنیم، پذیرش چنین مسائلی برای بسیاری از خانواده ها بسیار سخت خواهد 
بود.او تصریح کرد: شورای نگهبان باید برای همه این دلگرمی را ایجاد کند که به صحنه 
بیایند و همه فعالان سیاسی نیز طبعاً از اتخاذ چنین رویکردی ازسوی شورای نگهبان 
استقبال خواهند کرد. این نماینده مجلس نهم در پاسخ به این سوال که آیا افزایش تعداد 
کاندیداهای انتخاباتی منجر به افزایش زحمت برای شورای نگهبان می شود و به ضرر نظام 
جمهوری اسلامی ایران خواهد بود یا خیر، گفت: هرچه تعداد نامزدهای انتخاباتی بیشتر 
باشد، به معنای بالا تر بودن شور و شوق انتخاباتی در کشور است و نشان می دهد که تعداد 
سهام داران نظام بالاست و این تنها براندازان و دشمنان نظام هستند که نباید در حاکمیت 
نقشی داشته باشند.او همچنین در واکنش به اینکه عده ای می گویند »نام نویسی فله ای« 
تاکتیک انتخاباتی شورای نگهبان برای دور زدن مرحله تایید صلاحیت ها بوده، گفت: به 
هیچ عنوان چنین دیدگاهی را قبول ندارم و برای نمونه در حوزه انتخابیه بنده یعنی ارومیه، 
تعداد نامزدهای انتخاباتی اصولگرا بسیار بالاست.قاضی پور در پایان تصریح کرد: علاوه بر 
این که افزایش تعداد نامزد ها صرفاً مربوط به اصلاح طلبان نیست، باید بگوییم که آن چه در 
ارومیه رخ داد، در همه جای کشور به وقوع پیوسته و بسیاری از اصولگرایان برای ورود به 

مجلس دهم، پا پیش گذاشته اند.

حسین مرعشی: 

اصولگرایان تکلیف خود را با 
تندروها مشخص کنند 

 یک فعال سیاسی تاکید کرد: اصولگرایان فرصت تاریخی داشتند پس از چهار سال 
تکلیف خود را با آقای احمدی نژاد روشن کنند، اما اکنون فرصت تاریخی فراهم است که 

همه مردم تکلیف خود را با تندروی و افراطی گری روشن کنند.
به گزارش ایلنا، حسین مرعشی در جمع اصلاح طلبان شهرستان لنجان اصفهان 
اظهارداشت :امام خمینی )ره( فرمود هر جا کشور دچار مشکل شد مردم را به کمک 
بطلبید و من خوشحال که مردم پس از 37 سال به انقلاب اسلامی و سرنوشت خود این 
چنین پر شور علاقمندند.وی با اشاره به مشکلاتی به جامانده از دولت قبل، گفت: چه کسی 

فساد اقتصادی و اداری را پاسخ می دهد؟
عضو ارشد کارگزاران سازندگی با اشاره به اینکه اصولگرایان نمی توانند از مسئولیت شانه 
خالی کنند، تاکید کرد: در دور دوم دولت قبل دست خود را برای همه رو کرده بود و نشان 
داده بود که با همه چیز و همه کس مشکل دارد و نباید از آن تفکر حمایت می کردند.

مرعشی افزود درآمد نفت در دولت گذشته بیش از 600 میلیارد دلار یعنی تقریبا دو برابر 
بیشتر از آنچه از ابتدای کشف و فروش نفت در قبل انقلاب و دولت های پس از انقلاب 
بوده است، پس چرا وضعیت اقتصادی کشور این چنین است؟این فعال سیاسی تاکید کرد: 
اصولگرایان فرصت تاریخی داشتند پس از چهار سال تکلیف خود را با آقای احمدی نژاد 
روشن کنند، اما اکنون فرصت تاریخی فراهم است که همه مردم تکلیف خود را با تندروی 
و افراطی گری روشن کنند.مرعشی تاکید کرد: مقدرات کشور را نباید به دست افراطیون 
سپرد. حجم اقتصاد ما نسبت به پانزده سال پیش نصف شده است. و حجم اقتصاد ما اکنون 
نصف کشور همسایه غربی ما شده است، اما مسولیت بخشی از آنچه در آن دوران رخداد 
بر عهده ماست چون در سال 84 متحد نبودیم.نماینده اصلاح طلب مجلس ششم گفت: ما 
در سال 92 در سخت ترین شرایط سیاسی حاکم بر اصلاحات اتلاف کردیم و پیروز شدیم. 
راهکار پیروز مجدد ما نیز اتحاد و دوری از اختلاف است.وی افزود آنچه در برجام در دولت 
آقای روحانی و در سایه هدایت ها وپشتیبانی های رهبر معظم انقلاب روی داد به معجزه 
شبیه است، زیرا برای اولین بار کشوری که مشمول فصل هفتم شورای امنیت بود بدون 
جنگ و با سربلندی از آن خارج شد. توسط یک قطعنامه 6 قطنامعه قبلی شورای امنیت 

و توسط یک قطعنامه 12 قطعنامه شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی لغو شد.

محمد جواد ظریف: 

برجام برای اقتصاد یک ضرورت است 
وزیر امور خارجه گفت: برجام برای بخش اقتصاد یک ضرورت است که استفاده مناسب 

از آن تضمین کننده بقای این فضاست. 
به گزارش ایسنا، هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی خراسان 
رضوی در نشستی با وزیر امور خارجه در اتاق مشهد موانع و چالش های پساتحریم را 
مورد نقد و بررسی قرار دادند.محمدجواد ظریف در این نشست با بیان اینکه باید روابط 
اقتصادی را در سطح منطقه و جهان به نحوی تنظیم کنیم که برای کسی صرف نداشته 
باشد قطعنامه را زیر پا بگذارد، تصریح کرد: دیدگاه ها نسبت به فعالان اقتصادی عوض شده 
و وزارت خارجه تسهیل کننده بخش خصوصی در فهم نیازهای اقتصاد کشور است.ظریف 
همچنین تأکید کرد: در سفرهای خارجی دو جانبه به منظور مذاکرات اقتصادی هیأت هایی 
از بخش خصوصی کشور حضور دارند.وی خواستار توجه بیشتر به سفرهای اقتصادی به 
دلیل اهمیت بازارهای فنی مهندسی در این کشورها شد و در خصوص تجارت ترجیحی 
با کشورهای همسایه، گفت: امضای قرارداد ترجیحی با کشور ترکیه با مقاومت هایی همراه 
بوده است.وی در مورد طرح مشکلات روادید با کشورهای تجاری همسایه اعلام کرد این 

مشکل مورد بررسی قرار خواهد گرفت. 

حضور یا عدم حضور رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام در انتخابات خبرگان چند 
هفته ای است افکار عمومی و رسانه ها را درگیر خود کرده است. حجت الاسلام و المسلمین 

غرویان اما معتقد است که آمدن هاشمی به مجلس خبرگان به صلاح کشور است.
آیت الله محسن غرویان با اشاره به حضور آیت الله هاشمی رفسنجانی در انتخابات مجلس 
خبرگان گفت: در جلسه ای که رهبری به مناسبت میلاد حضرت رسول اکرم برگزار کردند 
شخصیت های برجسته سیاسی حضور داشتند. لازم به ذکر است که حضور مسئولان سه 
قوه به همراه آیت الله هاشمی رفسنجانی در کنار رهبری نشان دهنده این است که آیت الله 
هاشمی رفسنجانی یک شخصیت مورد تایید مقام معظم رهبری است و همیشه در کنار 

ایشان بودند، هستند و خواهند بود.
این استاد حوزه و دانشگاه تصریح کرد: تفسیر من این است که حضور آیت الله هاشمی در 
کنار مقام معظم رهبری و مسئولان سه قوه پاسخی است به تمام مخالفت هایی که با رییس 

مجمع تشخیص مصلحت نظام می شود.  در حقیقیت وقتی رهبری آقای هاشمی را در کنار 
خود قرار می دهند می خواهند به تمامی کسانی که نسبت به جایگاه و شخصیت وی حرف های 
کودکانه می زنند به نوعی پاسخ دهند. وی همچنین در خصوص قرار گرفتن نام آیت الله 
هاشمی در لیست انتخاباتی جامعتین اظهار داشت: بنده معتقدم به طور قطع به یقین رییس 
مجمع تشخیص مصلحت نظام در لیست جامعتین قرار می گیرد و کسانی که شایعاتی در 
خصوص قرار نگرفتن ایشان در لیست جامعتین را پخش می کنند می خواهند فضای سیاسی 

و انتخاباتی کشور را آزمایش و به گونه ای ملتهب کنند.
وی تصریح کرد: فعلا هیچ لیستی نهایی نشده و منتظر بررسی های شورای نگهبان هستیم.

عضو جامعه مدرسین در آخر بیان کرد: شعار همدلی و همزبانی با حضور آیت الله هاشمی 
به طور جدی تری در مجلس خبرگان مطرح خواهد شد و فضای مجلس همراه و یک صدا 
با دولت خواهد شد. قطعا تحولات بزرگی با حضور ایشان در مجلس خبرگان رخ خواهد داد.

غرویان: هاشمی مورد تایید مقام معظم رهبری است

حضور آیت الله هاشمی در لیست جامعتین قطعی است

فرمانده ناجا گفت: افرادی هستند که در 
آستانه انتخابات مجلس شورای اسلامی و 
خبرگان رهبری که هفتم اسفندماه برگزار 
می شود، می خواهند فضای آرام کشور را 
برهم زنند که فضای مجازی یکی از کانال 

های موثر در این زمینه است. 
به گزارش ایرنا، سردار سرتیپ پاسدار 
حسین اشتری در نشست مشترک پلیس 
فتا و قضات رسیدگی کننده به پرونده های 
جرایم رایانه ای و اینترنتی تاکید کرد: باید 
آمادگی داشته باشیم تا از هرگونه تحرکی 
که سبب ناامنی و نگرانی مردم می شود، 
جلوگیری کنیم. اشتری اضافه کرد: در این 
فضا با اشراف اطلاعاتی و هماهنگی لازم باید 
با اقدامات برهم زننده آرامش جامعه مقابله 
کنیم و همچون سنوات گذشته، انتخاباتی 
کامل  در سلامت  و  بانشاط  پرشور،  امن، 
خواهیم داشت اما مشروط بر این که دستگاه 
هایی که مسئولیت امنیت بیشتر انتخابات 
دارند؛ از ماه های قبل از برگزاری انتخابات، 
آمادگی کامل و پیش بینی های لازم را 
در فضای مجازی و حقیقی داشته باشند. 

وی گفت:باید ببینیم که چه اقداماتی باید 
انجام شود که مردم برای برگزاری انتخابات 
آرامش داشته باشند و با امنیت خاطر به 
کاندیداهای )نامزدهای( مورد نظر خود که 
به تایید دستگاه های نظارتی رسیده است، 
رأی بدهند که این وظیفه ماست،  امنیت را 
با اقدامات پیشگیرانه برقرار کنیم تا مشکلی 
پیش نیاید.فرمانده نیروی انتظامی افزود: 
باید آمادگی لازم برای برخورد و همچنین 
آمادگی زیرساختی حقوقی را داشته باشیم، 
خلاء را احصاء و راهکارها را برای برطرف 

کردن آن مدنظر قرار دهیم.
کمیته مشترک انتخابات بین ناجا و 

قوه قضائیه تشکیل شود
آستانه  در  باید  گفت:  ناجا  فرمانده 
انتخابات مجلس شورای اسلامی و خبرگان 
رهبری کمیته مشترک انتخابات بین ناجا و 
قوه قضائیه تشکیل شود. وی در باره کمیته 
یاد شده اظهار کرد: این کمیته باید تا پایان 
برای  از آن  بعد  انتخابات تشکیل شود و 
همیشه فعالیت داشته باشد. در زمان حاضر 
باید در این مقطع زمانی جلسه مشترک بین 

این دو حوزه با موضوع انتخابات برگزار شود.
وی با بیان این که دستگاه های ذیربط 
در  که  دارند  هایی  برنامه  زمینه  این  در 
استفاده  راستای پیشرفت فضای مجازی 
می شود، اظهار کرد: البته این فضا، آسیب 
هایی نیز دارد که باید اقدامات پیشگیرانه و 
مقابله ای داشته باشیم؛ باید فضای مجازی 
در کشور فضای امنی باشد و سبب آسیب 
به مردم، خانواده ها و دستگاه های دولتی 
این  بر  با تاکید  انتظامی  این مقام  نشود. 
که باید اقدامات پیشگیرانه در مقابله با این 
آسیب ها لحاظ شود، گفت: نمی توان بی 
تفاوت از کنار این آسیب ها گذشت؛ چرا 
که ناجا به موازات پیشرفت فضای مجازی با 
مصوبه ای که از طرف دولت وقت به دست 
آورد، پلیس فتا را راه اندازی کرد که این 
پلیس در چند سال گذشته، رشد خوبی 
در اجرای ماموریت های خود داشته است. 
فرمانده نیروی انتظامی با بیان این که این 
پلیس، نوپا و جوان است اما دوران بلوغ خود 
را گذرانده است، خاطرنشان کرد: پلیس فتا 
پیشرفت خوبی داشته است و امیدواریم در 

آینده از نظر تجهیزات و پیشرفت به آن حد 
ایده ال نزدیک شود و در مقابل تهدیدات 
به روز و با سرعت برخورد کند. وی درباره 
تقویت پلیس فتا هم تصریح کرد: اگر این 
پلیس تقویت شود نه تنها سرمایه ای برای 
ناجا که برای کشور خواهد بود و امیدواریم 
این عرصه با پیشرفت های بیشتری مواجه 
شوداشتری به آمار ارائه شده از سوی شورای 
عالی فضای مجازی اشاره کرد و گفت: رقم 
اعلام شده از سوی شورا قابل توجه است باید 
ببینیم فضای مجازی به چه میزان زندگی 
سبب  و  داده  اختصاص  خود  به  را  مردم 
رشد و پیشرفت دانش شده است و از سوی 
دیگر جلوی آسیب های آن را بگیریم که 
البته نمی گوئیم که در این راستا صرفا باید 
اقدامات سلبی انجام دهیم چرا که در حوزه 
فضای مجازی نیازمند یک نقشه راه هستیم. 
وی همچنین افزود: هر فردی در جامعه یک 
شهروند به شمار می آید و عضو شبکه های 
اجتماعی است. در زمان حاضر کمتر کسی 
در جامعه بسر می برد که در شبکه های 

اجتماعی فعالیت نداشته باشد.

فرمانده ناجا:

افرادی می خواهند فضای آرام کشور را برهم زنند 

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: ایران 
به تعهداتش پایبند است ولی به فریبکاری 

پاسخ قاطع می دهد. 
علی لاریجانی روز شنبه در یادواره شهید 
صادق گنجی در شهر برازجان استان بوشهر 
افزود: گزارش آژانس در راستای بستن پرونده 
آنان  بر محکومیت خود  ام دی سندی  پی 
است.وی تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران 
در مسائل هسته ای راه درستی انتخاب کرده 
است. اقدام  این  بر  دلیلی  آژانس  گزارش  و 

لاریجانی گفت: برهمین اساس مشخص شد 
12 سال به ایران ستم شده است در حالی 
که جمهوری اسلامی ایران اقدامی برای تولید 
بمب اتم نداشته و تنها در سطح مطالعاتی که 

درهمه دانشگاهها این کار انجام می شود اقدام کرده است.وی 
یادآورشد:درحالی که تا چند هفته دیگر باید تحریمها برداشته 
شود ولی این روزها حرفهای ناشیانه ای مطرح می شود.

لاریجانی افزود: آنان باید بدانند در صورت انجام اقدامهای 
فریبکارانه، در برابر هر اقدام نابجای آنها باید شاهد یک اقدام 
به جا از ایران باشند.وی با تاکید بر تقویت بنیه کشور در زمینه 
پدافندی و افندی گفت: تئوری رییس جمهوری در زمینه 
ادامه و گسترش فعالیت موشکی انجام گرفته است.لاریجانی 
افزود: اقتدار جمهوری اسلامی به نیروهای مسلحی است که 
تا پای جان از کشور دفاع می کنند.وی یادآور شد: امروز 

مهمترین مساله ای که باید از طریق مجلس و قوه مجریه پی 
گیری شود حل مشکلات اقتصادی است که در این راستا 
توجه به رونق تولید و فعالیت مردم در این بخش ضروری 
است. اظهار کرد: مهمترین مشکل ما در منطقه جریانهای 
تروریستی است که به جای مبارزه با استعمار سلاح خود را 
به سمت مسلمانان نشانه گرفته اند.وی تصریح کرد: بیش از 
یک سال است که آمریکا با همراهی 60 کشور جهان ائتلاف 
برای مبارزه با گروههای تروریستی به ویژه داعش تشکیل 
داده اند ولی حتی یک شهر را نتوانسته اند آزاد کنند.رئیس 
مجلس شورای اسلامی گفت: هشت شهری نیز که در عراق 
آزاد شده است با هدایتهای آیت الله سیستانی و مبارزه و 

بسیج مردمی عراق بوده که جمهوری اسلامی 
نیز دراین راستا ازآنان حمایت کرده است.وی 
افزود:گروههای تروریستی وقتی دیدند آمریکا 
با همکاری 60 کشور بزرگ نتوانسته اند با 
آنها مبارزه کنند در این مدت احساس قدرت 
کردند.وی اظهار کرد: خون شهید گنجی ها 
بود که کشورهای غربی و منطقه خاورمیانه باور 
کردند ایران در برابر جریانهای تروریستی با یک 
فکر اصیل با آنها مبارزه کرده است.وی یادآور 
شد: آمریکائیها که حرفهایی را به گزاف در مورد 
ایران می زنند بهتر است نیروی خود را صرف 
یک حقیقت کنند.لاریجانی افزود: راه مبارزه 
ایران با تروریستها راه پرهزینه ای است ولی 
چون اصالت دارد باعث عزت و سربلندی ملت 
ایران می شود.وی تصریح کرد: در این راستا شهیدان راه خود 
را از روی یقین انتخاب کردند و برای منافع مادی به شهادت 
نرسیدند.لاریجانی افزود: امروز ما نگران امت اسلامی هستیم 
و درمقابل مردم عراق، سوریه، فلسطین احساس وظیفه 
می کنیم.وی اظهار کرد: افراد با سبک و سیاقهای مختلف 
سیاسی که منتقد ایران در خصوص حمایت از این کشورها 
بودند حال دریافتند این راه، راهی صحیح است لاریجانی 
گفت: امروز راهبری امت اسلامی در دست آیت الله خامنه 
ای پیشوای مجاهدی که با بصیرت خود همه مسائل امت 

اسلامی را با ذره بین رصد می کند است.

دادستان کل کشور گفت: با هرگونه تخلف در فضای 
مجازی در زمان انتخابات برخورد خواهد شد. 

والمسلمین  حجت الاسلام  ایلنا،  خبرنگار  گزارش  به 
سیدابراهیم رئیسی در نشست »پی جویی موثر و کارآمد 
جرایم سایبری« که صبح دیروز برگزار شد، گفت: تقویت 
پلیس فتا در جهت کارآمدی و تقویت نیروی انسانی  باز هم 
ضرورت دارد، زیرا در هیچ جای دنیا به اینگونه نیست که 
اتوبانی را ایجاد کنند و کاری به امنیت آن نداشته باشند 
و فضای مجازی نیز همین وضعیت را دارد. وی ادامه داد: 
سرعت باند اهمیت دارد، اما باید سلامت و امنیت در آن مورد 
توجه باشد و توسعه باید در زیرساخت ها توام با تمهیدات 

پیشگیرانه برای امنیت اخلاقی و اجتماعی همراه باشد.
و  پیش بینی  برای  باید  گفت:  کشور  کل  دادستان 
پیشگیری، پی جویی موثر و کارآمد داشته باشیم و پیشگیری 
تنها از سوی پلیس نیست؛ بلکه در توسعه زیرساخت ها و 
دادستان کشور  دارد.  اهمیت  بسیار  نیز  ارتباطات  وزارت 
سالم سازی فضای مجازی را امری الزامی دانست و افزود: اگر 
امنیت کامل در این فضا وجود نداشته باشد، پیشرفت در این 
حوزه را متوقف می کنند. از این رو حفظ سلامت این محیط 
از ضرورت های بهره مندی از این فضا است. وی با تاکید بر 
راه اندازی شبکه اطلاعات اظهار کرد: مسئولان حوزه های 
زیرساختی برای راه اندازی هرچه سریع تر این شبکه باید 
تلاش کنند، چرا که جرائم سایبری در دنیا نشان می دهد 
که هر 12 تا 15 ثانیه یک قربانی در فضای مجازی شناسایی 

می شود. وی ادامه داد: در این فضا اولین نگاه مسئولان باید 
به توسعه زیرساخت ها باشد و دسترسی سریع و آسان باید 
با حفظ امنیت صورت بگیرد. به گفته وی ورود غیرمجاز به 
حریم های خصوصی، فضای ناسالم، قاچاق کالا و قاچاق مواد 
مخدر نیز از دیگر دغدغه ها در این حوزه است که باید با 

تلاشی فراگیر و جهانی، امنیت در این حوزه اتفاق بیفتد.
وی با تاکید بر ضرورت تنظیم مقررات و ضوابط در هر 
کشور برای فضای مجازی افزود: شبکه های اجتماعی در 
فضای اجتماعی باید به قوانین هر کشور پایبند باشند و این 
یک اصل برای شبکه های مجازی در کشور است. رئیسی 
ادامه داد: تداوم حضور شبکه های اجتماعی در فضای ایران 
اسلامی در گرو پایبندی به مقررات نظام است، در غیر این 
صورت فعالیت آنها امکان پذیر نیست. دادستان کل کشور 
با اشاره به اینکه در توسعه زیرساخت ها باید به تاکیدهای 
رهبری توجه داشت، افزود: اکنون در زمینه های اخلاق، 
امنیت و سلامت اجتماعی با هجمه هایی روبرو هستیم که 
کسانی که در حال رصد این موارد هستند، نسبت به آن 
آگاهند و باید با آنها مقابله کنیم. مدیریت فضای مجازی 
ضروری است. وی در ادامه با اشاره به انتخابات پیش رو اظهار 
کرد: فضای انتخاباتی باید سالم باشد و 4 نکته را در زمینه 
آن باید در نظر بگیریم. رئیسی تصریح کرد: اولین محور در 
انتخابات اخلاق مداری و دومین محور قانون مداری و توجه به 
قانون است که هم از طرف کاندیدا ها و هم مردم و همچنین 

از طرف حوزه نظارت و اجرا باید مورد توجه قرار بگیرد.

دادستان کل کشور اظهار کرد: نکته دوم در انتخابات 
مشارکت عمومی و مشارکت هرچه بیشتر مردم است و نکته 
آخر فضای رقابتی است که در آن همه کاندیدا ها در جهت 
رای آوری تلاش می کنند و اگر توام با قانون مداری و اخلاق 

باشد، هیچ مشکلی ندارد.
وی افزود: نقش فضای مجازی در این بین بسیار مهم 
انتخابات و معرفی  از فضای مجازی در مورد  است، زیرا 
اما  ندارد،  مشکلی  هیچ  که  می شود  استفاده  کاندیدا ها 
فضای  انتخابات  و  قانون  موازین  از  تخلف  کوچک ترین 
ناصحیحی را ایجاد می کند که قابل تحمل نیست، بنابراین 
در جهت سالم نگه داشتن محیط انتخابات با امنیت کامل هم 

پلیس و هم دادستانی فعال خواهند بود.
وی اظهار کرد: این انتخابات مانند همه انتخابات های 
گذشته نشان می دهد که همه نهادهای ما از رای مردم 
همچون  کشورهایی  شیوه  برخلاف  این  است.  برخاسته 
عربستان سعودی  است که انتخابات ندارند و تحت سلطه 

استکبار هستند.
رئیسی با تاکید بر اینکه نظام ما برخاسته از رای مردم 
است، گفت: با این وجود این نظام مورد خشم استکبار و 

نظام های مدعی حقوق بشر است.
دادستان کشور در پایان تصریح کرد: اگر در انتخابات 
فضای ناصحیحی باشد؛ خواست دشمن است، اما فضای سالم 
انتخابات برای همه سود خواهد بود و هر رای که از صندوق 

بیرون بیاید، موفقیت نظام و ضدیت با استکبار است.

علی لاریجانی : 

ایرانبهفریبکاریپاسخقاطعمیدهد

دادستان کل کشور: 

با تخلفات فضای مجازی در زمان انتخابات برخورد می کنیم 



مدیرعامل شرکت بازرگانی پتروشیمی: 
تحریم های صادرات محصولات پتروشیمی رفع شد 

مدیرعامل شرکت بازرگانی پتروشیمی با بیان اینکه محدودیت دریافت پول و صادرات 
محصولات از کشورهای مختلف دنیا با امضای قرارداد با یک بانک اسپانیایی برطرف شد، 
گفت: برای نخستین بار در پنج سال گذشته و پیش از اجرا شدن برجام، ایران توانست پول 

حاصل از صادرات محصولات پتروشیمی را در یک بانک اروپایی دریافت کند. 
به گزارش ایرنا، در سال های تحریم، صادرات محصولات پتروشیمی و دریافت پول 
حاصل از صادرات این محصولات ممنوع بود که سبب توقف صادرات به کشورهای اروپایی 
شده بود.اگرچه در توافق ایران و 1+5 در آذرماه 1392 محدودیت صادرات محصولات 
پتروشیمی لغو شد، اما ممنوعیت تبادل بانکی با ایران، مشکلاتی را در انتقال درآمدهای 
مربوط به صادرات این محصولات به کشورمان ایجاد کرده و سبب شده بود که صادرات 
محصولات پتروشیمی همچنان با محدودیت هایی مواجه باشد.با توافقی که بتازگی میان 
ایران و یک بانک اسپانیایی حاصل شد، همه موانع و تحریم ها علیه صادرات محصولات 
پتروشیمی لغو شده است.  »مهدی شریفی نیک نفس« با تشریج جزئیات دریافت پول 
حاصل از صادرات محصولات پتروشیمی به اروپا به ایرنا گفت: پس از پیگیری های جدی 
و طولانی، بعد از حدود پنج سال، پول مربوط به نخستین محموله صادراتی پیش از اجرا 

شدن برجام، در حساب شرکت بازرگانی پتروشیمی نزد یک بانک اروپایی دریافت شد. 
وی به امضای قراداد تجاری بین شرکت بازرگانی پتروشیمی با انجمن سازندگان کشور 
اسپانیا اشاره کرد و افزود: برای اخذ تضمین های بانکی مورد نیاز و عملیاتی شدن این 
قرارداد، به یک قرارداد مالی با بانک های اسپانیایی مورد قبول سازندگان و خریداران 
محصولات پتروشیمی ایران نیاز بود.وی ادامه داد: بر این اساس، مذاکره های حضوری با 
یکی از بانک های اروپایی انجام و تیرماه امسال حسابی به نام شرکت بازرگانی پتروشیمی 
در این بانک افتتاح شد.وی گفت: با وجود محدودیت های شدید بین المللی، موفق به 
امضاء قرارداد )موسوم به قرار داد Escrow Account Agreement ( بین شرکت 
بازرگانی پتروشیمی و یک بانک اروپایی شدیم. وی افزود: براساس این قرارداد و توافق های 
انجام شده با بانک و دریافت مجوز رسمی از دولت و بانک مرکزی کشور اسپانیا، محدودیت 

دریافت وجوه و صادرات محصولات از کشورهای مختلف دنیا رفع شد.

مدیرعامل اتحادیه سراسری دامداران؛

چرا قیمت شیرخام گران نشد؟
مدیر عامل اتحادیه سراسری دامداران با بیان اینکه دو هفته از مصوبه سازمان حمایت 
گذشت اما هنوز افزایش نرخ شیر خام اعمال نشده است، از جلسه فردای این سازمان برای 

تعیین تکلیف این موضوع خبر داد.
علیرضا عزیزالهی  با بیان اینکه دو هفته پس از صدور ابلاغیه جدید سازمان حمایت 
درباره افزایش 1۰۰ تومانی قیمت خرید فعلی شیرخام هنوز کارخانجات صنایع لبنی به 
اجرای این مصوبه تن نداده اند، اظهارداشت: قرار است فردا جلسه ای در سازمان حمایت با 

حضور ما و صنایع لبنی برگزار و در این زمینه تصیم گیری شود.
مدیرعامل اتحادیه سراسری دامداران با اشاره به اینکه تاکنون مذاکره ای با صنایع لبنی 
در این زمینه انجام نداده ایم، گفت: بحثی که صنایع مطرح می کنند، این است که خرید 
شیرخام براساس کیفیت آن انجام شود که ما با این کار مخالفیم، چون این یک تاکتیک 
است. عزیزالهی افزود: کیفیت شیرخام توسط دامداران تعیین نمی شود بلکه کارخانجات این 
کار را انجام می دهند و به هر نحوی می توانند با آن بازی کنند، بنابراین دامدار در این میان 
نقشی ندارد و ما هم با این روش موافق نیستیم. وی با بیان اینکه روال قبلی به این صورت 
بوده که برای شیرهای باکیفیت بالاتر جایزه داده می شد، اضافه کرد: ما معتقدیم روال قبلی 
اجرا شود، یعنی کارخانجات قیمت شیر پایه را تعیین کنند و مثل سابق به محصولات با 
کیفیت بالاتر جایزه دهند. عزیزالهی درباره خرید توافقی شیرخام توسط دولت نیز گفت: 
در حدود 2۰ روز اخیر این طرح متوقف شده است. وی با اشاره به سخنان برخی مسئولان 
وزارت جهادکشاورزی مبنی بر اینکه خرید توافقی متوقف نشده بلکه کاهش یافته است، 
افزود: این طرح کاملا متوقف شده و دلیل آن نیز عدم تامین منابع مالی مورد نیاز بوده 
است. مدیر عامل اتحادیه سراسری دامداران به این پرسش که آیا متوقف کردن طرح خرید 
توافقی شیرخام بر قیمت این کالا تاثیری داشته است؟ پاسخ داد: در پی متوقف شدن این 
طرح، نرخ شیرخام حدود ۴۰ تا 5۰ تومان در برخی مناطق کاهش یافته است. به گفته 
وی، اجرای طرح خرید توافقی  چون در حجم کمی انجام می شد، نمی توانست قیمت را بالا 

ببرد اما مانع از کاهش قیمت شیرخام شده بود.

3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,137,000یک مثقال طلا

955,030یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,330,000سکه بهار آزاد ی

9,335,000سکه امامی

4,730,000نیم سکه

2,630,000ربع  سکه

1,720,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20636,000,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

قابل توجه مودیان 
محترم مالیات

 بر ارزش افزوده:
مهلت ارائه

 الکترونیکی اظهار نامه 
مالیات بر ارزش افزوده

 دوره پاییز 94
 از طریق سامانه 

www.evat.ir
حداکثر تا 15 دی ماه 

می باشد.

اطلاعیه مالیاتی

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم 

بازار خودرو این روزها به معضل تبدیل شده است، حتی 
دولت هم دیگر نمی داند چه نسخه شفابخشی باید برای 
رونق بخشی به این بازار طراحی کند؛ مدت ها است که دیگر 

مسکن ها بر روی این بازار جواب نمی دهد. 
به گزارش  مهر، بازار خودرو این روزها از روزهای سرد 
زمستانی هم پیشی گرفته است. روزهایی را می گذراند 
که تا به حال تجربه نکرده است. اکنون یک سالی است 
که معاملات بازار خودرو منجمد شده است. کمتر کسی 
است که خودروی خود را زیر قیمت نفروشد، حتی اگر 
خوش شانس باشد، با حداقل یکی دو میلیون تومان ضرر 
باید خودروی خود را در بازار آب کند. این را فعالان بازار 
خودرو می گویند. آنها بر این باورند که به این زودی ها هم 
امیدی نیست که بازار به رونق برگردد. در این میان، دولت 
هم مسکن های مقطعی را برای بازار خودرو طراحی می کند 
اما این رکود آنقدر عمیق شده است که دیگر با این داروهای 
جزئی، روی پا نمی ایستد و باید فکری نو برای بهبود آن کرد. 
همین چند وقت پیش بود که با هیاهوی بسیار، تحریک 
بازار خودرو با وام 25 میلیون تومانی، آرامشی چند روزه را 
به خطوط تولید خودروسازان برگرداند اما این مسکن هم 

تنها چند روزی بیشتر دوام نیاورد و آنگونه که خودروسازان 
می گویند، هنوز اوضاع و احوالشان خوش نشده است. یکی 
از فعالان بازار خودرو که مدت ها است دو دهنه مغازه خود 
را به یک مغازه کوچک تبدیل کرده و بخشی از نمایشگاه 
اتومبیلش را به فعالان حرفه ای دیگر سپرده است، حکایت 
از آن دارد که بازار به این زودی ها قصد ندارد از رکود خارج 
شود و راه تحرک را در پیش گیرد. وی می افزاید: بسیاری از 
هم صنفان ما در حوزه خرید و فروش اتومبیل، به بازار بهمن 
ماه که فصل رونق خرید و فروش است، چشم امید دارند و 
احتمال می دهند شاید بازار در آن روزها که نزدیک به ایام 
پایانی سال است و فصل سفرهای نوروزی است، تحرکی از 
خود نشان دهد. این گفته وی، در شرایطی است که سال 
گذشته نیز فعالان حوزه خودرو چشم انتظار رسیدن ایام 
پایانی سال بودند تا بلکه رونقی را شاهد باشند و کسب و 
کارشان از این کسادی خارج شود اما این اتفاق رخ نداد و بازار 
همان سوت و کوری ماه های قبلش را داشت، البته بازار خرید 
و فروش خودروهای دست دوم به نسبت داغ تر از خودروهای 
صفر کیلومتر بود که همین امر، این دغدغه را امسال هم 
بیشتر می کند که شاید بازار باز هم رکود خود را در ماه های 

پرتقاضای آخر سال، ادامه دهد. اما اگر پای گفتگوی فعالان 
حوزه خرید و فروش خودرو برای بازار خودروهای وام دار 
هم بنشینیم، آنها هم حرف هایی برای گفتن دارند. برخی 
می گویند دلالانی هستند که بدون دفتر و دستک معاملاتی، 
اقدام به خرید و فروش خودروهای وام دار می کنند و البته 
مردم هم ترجیح می دهند خودروی خود را بدون واسطه 
بفروشند تا اینکه به بنگاه های معاملات خودرو مراجعه کنند، 
این در شرایطی است که آنها دید خوبی نسبت به خرید و 
فروش در بنگاه ها ندارند و به نظر می رسد فروش خودروی 

خود را به صورت مستقیم و بدون واسطه، بهتر می دانند.
در این میان اما دلالانی هم هستند که با دریافت مبالغی، 
خودروهای وام دار را به صورت وکالتی خرید کرده و بعد از 
آن، به دلیل داشتن وام 25 میلیون تومانی یا از قبیل آن، 
خودرو را با سود به گفته خودشان 5۰۰ هزار تا یک میلیون 
تومانی می فروشند. یکی از افرادی که کار خرید و فروش 
خودروهای وام دار را انجام می دهد در گفتگو با خبرنگار مهر 
می گوید: وقتی خودرو از سوی مشتری تحویل گرفته شد، 
می تواند آن را بفروشد و ما هم البته ترجیح مان این است که 
خودرویی را بخریم که حداکثر وام خودرو یعنی 2۰ تا 25 
میلیون تومان را داشته باشد، چراکه راحت تر هم می توانیم 
آن را در بازار  آب کنیم. وی می افزاید: معمولا سودی که 
برای این خودروها می توان متصور شد، 5۰۰ هزار تا یک 
میلیون تومان است و در نادر مواردی مثل خودروی پارس یا 
تندر، می توان تا یک میلیون و 2۰۰ هزار تومان هم سود برد 
که در شرایط کنونی بازار، شاید سود معقولی باشد اما ترجیح 
ما این است که بتوانیم خودروهایی را خریداری کنیم که 

راحت تر هم در بازار بفروشیم.
به هرحال، بازار خودروهای داخلی این روزها حال و هوایی 
متفاوت از سال های قبل دارد. کمتر کسی می تواند آینده 
پررونقی برای این بازار متصور شود، البته آمار تولید هم 
افت را نسبت به برنامه نشان می دهد و آنگونه که مجتبی 
خسروتاج، قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت عنوان 
کرده است، تاکنون خودروسازان 35۰ هزار دستگاه خودرو 
از برنامه تولید عقب هستند. البته شاید اگر هم تولید کنند، 
باز هم خودروهای انباری تعدادشان زیاد و همین امر، برای 
خودروسازان دردسرساز شود؛، چراکه بعید به نظر می رسد 
دولت به این زودی ها مسکن دیگری برای بازار خودرو داشته 

باشد.

بازار خودرو در انتظار آغاز خریدهای نوروزی؛

خرید و فروش وکالتی خودروهای وام دار رونق گرفت

 این روزها رکود در فضای اقتصادی کشور به یک 
واقعیت مسلم تبدیل شده است. دولت یازدهم از زمان 
روی کار آمدن سیاست های انقباضی را در دستور کار 
خود قرار داد و سعی کرد تا بدین طریق تورم حدود 

۴۰ درصدی را مهار کند.
خوشبختانه روند لجام گسیخته تورم نیز تا حدود 
زیادی با این سیاست ها مهار شد اما از سوی دیگر این 
روند منجر به ایجاد یک رکود اقتصادی بی سابقه در 
کشور شد. رکودی که بیش از همه کسب و کارهای 
خرد را مورد تاثیر خود قرار داده است. در شرایط 
فعلی بازار در شرایط بسیار سردی روزگار می سپارد 
و خریداری برای کالاهای تولیدی وجود ندارد. در این 
میان شاید بنگاه های اقتصادی و تجاری بزرگ بتوانند 
در این شرایط بنیه و اساس فعالیت اقتصادی خود را 
حفظ کنند اما کسب و کارهای خرد که با سرمایه 
چندمیلیون تومانی راه افتاده اند به واقع در معرض یک 

بحران جدی قرار گرفته اند. 
نفیسه مظفری یکی از تولیدکنندگان مانتو در استان 
قم است که به شدت از وضعیت فعلی اقتصادی کشور 
گلایه می کند. وی در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری 
فارس در قم با اشاره به اینکه چهار سال پیش با 
مستضعفین  بسیج  سازمان  اشتغالزایی  تسهیلات 
توانسته است یک کارگاه کوچک تولید لباس و مانتو 
دایر کند، گفت: حتی در مقطعی این کارگاه توانست 
بیش از 5 نفر را نیز مشغول به کار کند اما در شرایط 
فعلی و به دلیل رکود بازار عملا این کارگاه در آستانه 

ورشکستگی قرار دارد. 
وی با اشاره به اینکه سرنوشت این نوع از کارگاه ها به 
شدت با وضعیت کلی اقتصاد درگیر است، خاطرنشان 
کرد: متاسفانه خیلی از کارگاه ها هم اکنون توانایی 
پرداخت هزینه های خود را ندارند و اغلب در حال 

تعطیل شدن هستند. 
از  به جای حمایت  اینکه دولت  بیان  با  مظفری 
خودروسازان باید از این نوع کارگاه ها حمایت به عمل 
آورد، گفت: اگر در زمینه تامین نقدینگی مورد نیاز این 
مدل کارگاه ها اقدامی صورت نگیرد بدون شک بیکاری 

باز هم تشدید خواهد شد. 
مرتضی احمدی کارشناس مسایل اقتصادی نیز در 
گفت وگو با خبرنگار فارس در قم، با اشاره به اینکه 
مدل توسعه کسب و کارهای کوچک امروز به یک 
مدل فراگیر توسعه ای در سطح بسیاری از کشورها 
تبدیل شده است، گفت: نه تنها کشورهای در حال 

توسعه بلکه کشورهای توسعه یافته نیز بخش عمده ای 
از اقتصاد خود را از طریق فعالیت بنگاه های خرد به 

پیش می برند. 
وی با اشاره به اینکه کسب و کارهای خرد و خانگی 
با سرمایه اندک می توانند در زمینه اشتغالزایی گام های 
بزرگی بردارند، گفت: مجلس شورای اسلامی قوانین 
خوبی در زمینه حمایت از کسب و کارهای خرد و 
خانگی تصویب کرده است که عمل به آنها می تواند 

کشور را از شرایط فعلی بیرون بکشاند. 
این مدرس دانشگاه با تاکید بر اینکه در شرایط رکود 
بنگاه های خرد به شدت مورد تاثیر قرار خواهند گرفت، 
یادآور شد: وقتی رشد اقتصادی منفی و یا در حد صفر 
است به این معناست که این بنگاه ها نیز برای استمرار 

حیات خویش با بحران روبه رو می شوند. 
احمدی ادامه داد: دولت در بسته سیاست از خروج 
دو حمایت از صنعت خودروسازی را در اولویت قرار 
داد اما در زمینه خرید کالای ایرانی همچنان اقدام 

از  بیش  متاسفانه  است.  نگرفته  صورت  متناسبی 
دو ماه است که قرار است طرح خرید کالای ایرانی 
اجرایی شود اما نه تنها سازوکارهای آن ایجاد نشده 
است بلکه شرایطی هم که برای اعطای این وام ارائه 
شده است عملا به گونه ای است که مردم را راغب به 
خرید کالاهای ایرانی نمی کند.  این کارشناس مسائل 
اقتصادی گفت: تا پیش از اجرای این سیاست بازار 
در رکود بود اما با اعلام اجرایی سازی این سیاست ها 
همه خریداران به فکر استفاده از وام افتادند و خرید 
خود را عقب انداخته اند که این مسئله رکود در بازار را 
تشدید کرده است و به تبع فضا را برای تولیدکنندگان 
داخلی به ویژه بنگاه های خرد سخت و سخت تر کرده 
است. در این شرایط به نظر می رسد دولت با همکاری 
سیستم بانکی باید به یاری بنگاه های خرد بیاید و یا 
حداقل معافیت های مالیاتی را برای آنها در نظر بگیرد. 
به گزارش فارس، در همین زمینه محمد بختیاری 
اداره کل  اشتغال  و  کارآفرینی  توسعه  اداره  رئیس 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم اعلام کرده است 
طی سال 9۴ بیش از 56 میلیارد ریال منابع مالی برای 

توسعه مشاغل خانگی ابلاغ شده است.
 وی با اشاره به اینکه دو بانک عامل صادرات و رفاه 
کارگران در استان قم متولی حمایت از مشاغل خانگی 
هستند گفت: این بانک ها به ترتیب 36 میلیارد ریال 
و 2۰ میلیارد ریال منابع مالی را در اختیار سازمان ها و 
نهادهایی که از کسب و کارهای خرد حمایت می کنند، 
مانند جهاد کشاورزی، میراث فرهنگی، بهزیستی ، 
کمیته امداد، اداره فرهنگ و ارشاد ، بنیاد شهید و... 

قرار داده اند.
 بختیاری گفت: تاکنون نزدیک به 2۰۰ طرح به 
مبلغ 685۰ میلیون ریال برای مشاغل خانگی ارسال 
شده که به بانک های رفاه و صادرات ابلاغ گشته است. 
رئیس اداره توسعه کارآفرینی و اشتغال اداره کل 
بر  تاکید  با  استان قم  اجتماعی  رفاه  تعاون، کار و 
اینکه مددجویان بهزیستی و کمیته امداد در اولویت 

اختصاص وام ها قرار دارند خاطرنشان کرد: در سال 
9۴ علاوه بر بودجه همیشگی مبلغ 5 میلیارد ریال 
به بهزیستی و 5 میلیارد ریال نیز به کمیته امداد برای 

حمایت از مشاغل خانگی اختصاص داده شده است.
 سید حسن رضوی رئیس سازمان مدیریت و برنامه 
ریزی قم با اشاره به اینکه کسب و کارهای خرد در 
استان قم با موانع متعددی روبه رو هستند گفت: به 
نظر می رسد عدم حمایت سیستم بانکی از این بخش 

بزرگترین چالش به حساب می آید.
 وی با اشاره به اینکه استان قم به دلایل متعددی 
از جمله شرایط اقلیمی نمی تواند پذیرای برخی صنایع 
بزرگ مانند پتروشیمی و یا فولاد باشد، خاطرنشان 
کرد: از سوی دیگر مسئله آلایندگی این صنایع اغلب 
کارشناسان را بر این باور رسانده است که حمایت از 
صنایع کوچک دارای صرفه اقتصادی بیشتری است و 
تاثیرات شگرفی نیز در توسعه اقتصادی استان به جای 

خواهد گذاشت. 
رضوی با بیان اینکه بیش از 2۰ درصد از واحدهای 
تولیدی در استان قم به دلیل فقدان تسهیلات و 
نقدینگی لازم در آستانه تعطیلی هستند گفت: البته 
دولت نیز تمام هم و غم خود را برای حمایت از بنگاه ها 
قرار داده است اما به طور کلی سرنوشت بنگاه های خرد 

با سرنوشت کلی اقتصاد کشور پیوند خورده است.
 از این رو باید گفت توسعه کسب و کارهای خرد 
و خانگی امروز به عنوان یک مدل و الگو در بسیاری 
از کشورهای جهان پیاده سازی شده است. برای مثال 
اقتصاد چین بخشی از رشد اقتصادی خود را مدیون 
همین بنگاه های کوچک است. اما به طور کلی و با 
توجه به اینکه این بنگاه ها اغلب با سرمایه بسیار اندکی 
تاسیس می شوند به شدت نیز از نوسانات اقتصادی 
کشور تاثیر می پذیرند. امروز نیز با توجه به فضای 
رکود، بنگاه های خرد آماج شدیدترین فشارها هستند 
و حتی برخی از این بنگاه ها تعطیل شده اند. در این 
شرایط بدون شک دولت در کنار حمایت از بنگاه های 
صنعتی مادر، باید به فکر بنگاه های خرد نیز باشد 
و از این بخش با تسهیلات بانکی و یا معافیت های 
مالیاتی حمایت های لازم را به عمل آورد. در استان 
قم نیز خوشبختانه تجربه خوشه های صنعتی ، شرایط 
مناسبی را برای توسعه کسب و کارهای خرد ایجاد 
کرده است اما اکنون این احتمال وجود دارد تا این 
بنگاه ها زیر آماج رکود حیات اقتصادی خود را از دست 

دهند.

زخم های رکود بر پیکره کسب و کارهای خرد

شرکت گاز استان قم در نظر دارد:
پروژه تعمیرات و نگهداری شبکه و انشعابات گاز، حفاظت 
از زنگ و وسایل گاز رسانی منطقه یک را از طریق مناقصه 
عمومی )یک مرحله ای( و پس از ارزیابی کیفی به مناقصه گران 

واجد شرایط واگذار نماید:
الف- شرح مختصر کار:

1( شناسایی مسیر شبکه و شیرهای گازی خطوط توزیع و تغذیه؛
2( عملیات همسطح سازی، گریسکاری و روانکاری شیرها؛

3( تعمیرات دوره ای و تعویض شیرها؛
۴( تعمیرات وسرویس دوره ای ایستگاههای تقلیل فشار و میترینگ 

در سطح استان.
ب- محل اجرا: منطقه یک استان قم می باشد.

ج- شرایط پیمانکاران متقاضی:
1( توانایی انجام کار در مدت 365 روز تقویمی

2( دارا بودن حداقل پایه 5 در رشته تاسیسات و تجهیزات و یا پایه 
5 رشته نفت و گاز ) رشته خطوط انتقال و مخازن تلمبه خانه ها و 
شبکه های نفت و گاز( از سازمان مدیریت و برنامه ریزی و یا دارا بودن 

کد تاسیسات از اداره کار و امور اجتماعی.
3( توانایی ارایه ضمانتنامه بانکی یا وجه نقد) واریزی به حساب 
شماره 217۴633۴۰3۰۰5 سیبا( به مبلغ 115/۰۰۰/۰۰۰ ریال به 

عنوان سپرده شرکت در مناقصه همراه اسناد تحویلی.
تعهدات  اجرای  جهت  بانکی  ضمانتنامه  انواع  ارایه  توانایی   )۴

قراردادی.
د- مهلت اعلام آمادگی و دریافت اسناد مناقصه و ارزیابی 

کیفی تا تاریخ 1394/10/23 می باشد.

ه- مهلت عودت اسناد ارزیابی کیفی و پاکات مناقصه تا 
پایان وقت اداری مورخ 1394/11/07 می باشد.

و- زمان گشایش پاکات ساعت 10:00 روز سه شنبه مورخ 
1394/11/20 می باشد.

مناقصه گران می توانند جهت خرید اسناد مناقصه )به مبلغ 
29۰/۰۰۰ ریال با لحاظ مالیات بر ارزش افزوده( به آدرس قم ، 
بین میدان امام خمینی و میدان شهید زین الدین کوچه شماره 
18 شرکت گاز استان قم ، امور پیمانها مراجعه نمایند . در ضمن 
این آگهی از طریق نشانی سایت شرکت گاز استان قم به آدرس 
www.nigc-qpgc.ir یا سایت پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات 

به آدرس www.spac.ir قابل دریافت است.
نکات قابل توجه:

1( ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان ایجاد 
نخواهد کرد.

2( کارفرما در صورت درخواست پیمانکار منتخب ، به میزان 2۰ 
درصد مبلغ اجرای کار و 25 درصد مبلغ کالای عهده پیمانکار به عنوان 
پیش پرداخت طبق شرایط پیمان و در ازای ارایه ضمانتنامه بانکی به 

پیمانکار پرداخت می نماید.
3( شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها مختار بوده 

و اعتراضی پذیرفته نخواهد شد.
۴( به پیشنهادهای مشروط و مبهم و پیشنهادهایی که بعد از مدت 

مقرر در آگهی برسد مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد .
5( در صورت نیاز با اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند با شماره 
تلفکس امور پیمانهای شرکت گاز استان قم 3662۰۰۰۴-۰25 تماس 

حاصل فرمایند.

شرکت گاز استان قم

روابط عمومی شرکت گاز استان قم

آگهی فراخوان مناقصه عمومی )نوبت اول(

شماره مناقصه
15/۹۴

شماره مجوز
51۸۳

تجدید   مناقصه 

آگهی فقدان سند مالکیت 
نظر به اینکه معصومه فراهانی اصل طی درخواست شماره 1/38638 مورخه 9۴/9/25 با 
ارائه 1 برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت دو دانگ مشاع از ششدانگ 
پلاک 1۰877/۴1 اصلی بخش 1 قم ذیل صفحه 5۰ دفتر 536 بنام نامبرده ) معصومه 
فراهانی اصل( به شماره مسلسل 3775۰1 ثبت و سند صادر شده است که اسناد اولیه در 
اثر سهل انگاری مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده لذا به اسنتاد 
تبصره 1 اصلاحی ماده12۰ آئین نامه قانون ثبت در 1 نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه 
کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود 
پس از انتشار آگهی ظرف 1۰ روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد 
رسیدگی قرار گیرد بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت 

المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.
کاظمی – رییس ثبت اسناد منطقه یک قم 
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خاکپور: 

دلیل غیبتم در مراسم بدرقه حضور کفاشیان بود 
سرمربی تیم فو تبا ل امید ایران حضور کفاشیان و عدم صداقت در مراسم بدرقه تیم امید را 

دلیل عدم حضورش در این مراسم عنوان کرد. 
محمد خاکپور در پاسخ به این سوال که به چه علت در مراسم بدرقه تیم امید شرکت 
نکردید، اظها ر کرد: نمی توانم جایی باشم که در آن صداقت نباشد. اگر در این مراسم حضور 
می یافتم ممکن بود حرفی زده شود که بخواهم جواب بدهم و مناسب نباشد. علاوه بر این 
در جایی که صداقت نباشد ترجیح می دهم حضور نیابم و به دلیل این که کفاشیان در این 

مراسم بود به این مراسم نرفتم. 
وی در ادامه و در پاسخ به این سوال که هنوز قراردادش را امضا نکرده و چه اتفاقی در این 
رابطه خواهد افتاد، گفت: در این باره نمی خواهم صحبتی کنم چرا که این مساله اهمیت 

و ارزشی ندارد. 
خاکپور همچنین در خصوص این که قرارداد مایلی کهن در رستوران به امضا رسیده است، 
بیا ن  کرد: در این مورد اطلاعی ندارم و باز هم تاکید می کنم در ارتباط با قراردادی که ارزشی 

ندارد صحبتی نمی کنم. 
سرمربی تیم ملی امید همچنین درباره خط خوردن نام احمد نوراللهی از لیست تیم امید، 
گفت: طبق MRI که به ما ارائه کرده اند این بازیکن مصدوم است و نمی تواند بازی کند. این 
که چگونه نوراللهی برای پر سپولیس به میدان رفته است را نمی دانم. من بازیکنی می خواهم 
که سه روز یک بار به میدان برود. نمی توانم روی بازیکنی حساب کنم که MRI او مصدوم 

نشان داده شده است. 
خاکپور در پاسخ به سوالی دیگری مبنی بر این که آیا در نبود بازیکنانی همچون آزمون، 
عزت اللهی و جهانبخش آیا خط خوردن نوراللهی و مصدومیت روزبه چشمی تیم  ملی امید 
را با مشکل مواجه نمی کند، گفت: این طرز تفکر شماست. ما مشکلی در خط میانی نداریم. 
دوست داشتم که لژیونرها در این تورنمنت با ما باشند، اما تلاشهای لازم را انجام دادیم که 
در نهایت موفق نشدیم. طبق آخرین خبرها نیز چشمی می تواند تیم امید را همراهی کند 

و در این رابطه مشکلی ندارد. 

ماجرای جالب اخراج کلاه کج
پس از پایان بازی! 

بازیکن تیم فوتبال استقلال اهواز گفت: ضعیف ترین بازی لیگ برتر در این چند سال اخیر 
را شاهد بودیم، دو تیم استقلال اهواز و سیاه جامگان هیچ برنامه ای برای این بازی نداشتند. 
عادل کلاه کج بعد از شکست تیمش مقابل سیاه جامگان ابومسلم اظهار کرد: دو تیم به 
گونه ای بازی می کردند که هیچ موقعیتی را برروی دروازه ها ایجاد نمی کردند و به صورت 
اتفاقی در 18 قدم صاحب موقعیت می شدند، به این جهت یکی از بی کیفیت ترین بازی های 

لیگ برتر را در این چند سال اخیر شاهد بودیم. 
وی در خصوص صحنه اخراجش توسط داور پس از سوت پایان بازی تصریح کرد: در پایان 
بازی به داور گفتم که قضاوت خوبی را انجام دادی و سوت های خوبی زدی، ولی بلافاصله 

کارت زرد به من داد و بعد هم اعلام کرد که اگر لازم باشد کارت قرمز هم می دهم. 
کلاه کج خاطرنشان کرد: من هم اعلام کردم که هیچ مشکلی برای این قضیه نخواهم 
داشت و بلافاصله کارت قرمز را به من نشان داد. واقعا نمی دانم چه طور اسم حرفه ای را 
بر روی لیگ ما گذاشته اند که یک بازیکن را بی دلیل محروم می کنند. شرایط پایان بازی 
طوری بود که تیم من باخته بود ولی نمی دانم داور چه مشکلی داشت که چنین تصمیمی 
را گرفت. بازیکن تیم استقلال اهواز در خصوص جدایی از این تیم گفت: قبل از بازی با 
بختیاری زاده صحبتی داشتم و اعلام کردم که اگر شرایط به همین صورت باشد شرایط 
برای ادامه همکاری را ندارم، حالا اگر مسئولان باشگاه دوست ندارند در این تیم حضور 

داشته باشم از این تیم جدا خواهم شد. 

جباری: استقلال به سیاهی لشگر نیاز ندارد 
پیشکسوت استقلال می گوید این تیم در نیم فصل نیاز به بازیکنانی دارد که بتوانند گره 

بازی را باز کنند. 
علی جباری در گفت وگو با ایسنا، درباره ارزیابی اش از نمایش استقلال در مصاف با ملوان 
گفت: در کل استقلال نمایش بدی نداشت و من معتقدم که فشار استقلال در نیمه اول 
روی دروازه ملوان خیلی خوب بود و این نکته امید بخش است. مشکل استقلال در این 
دیدار به نظر من کم کار بودن هافبک های این تیم نسبت به بازی های قبلی بود. یک 

جورایی استقلال خسته بود و شاید دلیلش فاصله کم بازی ها باشد. 
او افزود: من در مجموع به این استقلال امیدوارم چون تیم جوانی است که خوب کار 
می کند و در بازی با ملوان هم برهانی و کریمی می توانستند با استفاده از موقعیت هایشان 
کار را تمام کنند اما طبق قانون نانوشته که گل نزنید، گل می خورید، استقلال بازی برده 

را با مساوی عوض کرد. 
پیشکسوت استقلال در پاسخ به این سوال که به نظرش استقلال در نیم فصل در چه 
نقاطی باید خودش را تقویت کند، عنوان کرد: استقلال در همه خطوطش نیاز به تقویت 
دارد. البته باید بازیکنی بگیرد که از او استفاده کند و نیاز به سیاهی لشگر ندارد. اگر به 
بازیکن نیمکت نشین باشد، استقلال به قدر کافی از این بازیکنان دارد و باید کسی را جذب 

کند که گره بازی را باز کند. 
وی در پایان اضافه کرد: با یک مثال حرفم را بهتر می زنم. یادم هست که رایکوف در یک 
بازی که گره خورده بود، کارو حق وردیان را به زمین فرستاد و به او گفتند چرا این کار را 
می کنی که او گفت کارو گره بازی را باز می کند و در نهایت هم این اتفاق افتاد. استقلال به 

چنین بازیکنانی نیاز دارد و نباید به نیمکتش چیزی اضافه کند. 

ترین های هفته هفدهم لیگ برتر
در هفته هفدهم رقابت های لیگ برتر، تیم های فوتبال پرسپولیس و نفت به عنوان بهترین 

تیم هفته انتخاب شدند.
به گزارش  فارس، هفته هفدهم لیگ برتر شب گذشته با بازگشت استقلال به صدر جدول 

به پایان رسید.
در زیر نگاهی می اندازیم به نتایج و ترین های این رقابت ها در هفته هفدهم:

نتایج هفته هفدهم در یک نگاه:
فولاد یک - پدیده صفر

سپاهان یک - ذوب آهن یک
سایپا یک - راه آهن صفر

پرسپولیس 2 - استقلال خوزستان صفر
تراکتورسازی یک - گسترش فولاد یک

ملوان 2 - استقلال 2
سیاه جامگان 2 - استقلال اهواز یک

صبای قم یک - نفت تهران 3
  تعداد گل های هفته: 19 گل

میانگین گل در هر دیدار: 2،37 گل
پرگل ترین دیدار: 2 دیدار با ۴ گل

کم گل ترین دیدار: 2 دیدار با یک گل
  بهترین تیم های هفته: نفت تهران و پرسپولیس

بین  بدون شک حساس ترین مسابقه هفته  برتر  لیگ  رقابت های  در هفته هفدهم 
پرسپولیس و استقلال خوزستان برگزار شد. در این دیدار جذاب سرخ پوشان در ادامه 
روند خوب خود در هفته های اخیر موفق شدند صدرنشین رقابت ها را در مقابل دیدگان 
هوادارانشان شکست داده تا با امیدوار شدن به هفته های آینده عنوان بهترین تیم هفته را 

نیز به خود اختصاص دهند.
البته تیم نفت تهران نیز توانست تیم چغر و خوب علی دایی را در خانه خودشان با نتیجه 3 

بر یک شکست دهد تا تیم منصوریان هم به عنوان تیم برتر هفته انتخاب شود.
  بهترین بازیکن هفته: علی قربانی 

در هفته هفدهم رقابت ها مهدی طارمی یک بار دیگر در ترکیب تیم خود درخشید موجبات 
برتری سرخ پوشان را فراهم کرد. از سوی دیگر جلال رافخایی در انزلی، ملوان را از شکست 
برابر استقلال نجات داد و ساسان انصاری نیز در ترکیب فولاد، پیروزی را از آن این تیم کرد.

با این حال عنوان بهترین بازیکن هفته به علی قربانی از نفت اختصاص پیدا می کند که 
موفق شد با 2 گل، یک برد شیرین را برای شاگردان منصوریان به ارمغان بیاورد.

بهترین سرمربی هفته: برانکو ایوانکوویچ
در هفته ای که پرسپولیس موفق شد صدرنشین را شکست دهد این امر طبیعیست که 
عنوان بهترین سرمربی هفته نیز به برانکو، سرمربی کروات سرخ پوشان اختصاص پیدا کند.

برانکو در این دیدار با اندیشه های خود موفق شد مچ عبدالله ویسی را بخواباند تا عنوان 
بهترین سرمربی هفته به وی اختصاص پیدا کند.

مسابقه هفته: پرسپولیس - استقلال خوزستان 
در هفته ای که سپری شد دیدار شبه دربی به عنوان بهترین دیدار هفته انتخاب می شود. 
در این دیدار علاوه بر اینکه سرخ پوشان با نمایشی ناب هوادارانشان را سیراب کردند، نکات 
فنی و البته حاشیه ای فراوانی نیز وجود داشت که باعث شود تا این دیدار به عنوان مسابقه 

هفته انتخاب شود.
بهترین گلزنان در پایان هفته هفدهم:

11 گل: مهدی طارمی )پرسپولیس(
8 گل: حسن بیت سعید )استقلال خوزستان(

6 گل: مهرداد محمدی )راه آهن( - جلال الدین علی محمدی)صبای قم(
5 گل: جابر انصاری )استقلال( - امید ابراهیمی )استقلال( - سجاد شهباززاده )استقلال( - 

مرتضی تبریزی )ذوب آهن( - مسعود حسن زاده )ذوب آهن(

تیم فوتبال امید ایران درحالی خود را برای حضور در مرحله نهایی 
انتخابی المپیک آماده می کند که چهار دهه است در حسرت صعود 
است و جالب اینکه هر دوره اختلافات عامل اصلی ناکامی تیم امید 

هستند .
 سالهاست فوتبال ایران حسرت صعود تیم امیدش به المپیک را 
دارد. هر دوره می گویند بهترین بازیکنان را در اختیار دارد اما در 
نهایت بازهم صعود نمی کند. یک دوره سرمربی مقصر می شود و 
یک دوره اختلافات داخلی، یک دوره به خاطر استفاده از بازیکنان 
محروم حذف می شویم و یک دوره به خاطر تحریم کردن المپیک 

کلا شرکت نمی کنیم.
با این حال این بار تیم امید با هدایت محمد خاکپور که قبل از این 
تجربه مربیگری ویژه ای نداشته است خود را برای حضور در مقدماتی 
المپیک آماده می کند. در کنار او محمد مایلی کهن هم حضور دارد که 
بخشی از حاشیه ها را هم دامن می زند و البته مصاحبه های پرتعدادی 
هم دارد. کاشانی تلاشش را کرده و می خواهد همه را به هم وصل کند 

اما ظاهرا کلکسیونی از اختلافات در این تیم وجود دارد و همین امر 
نگرانی ها برای صعود را افزایش می دهد.

اختلافات مربع
این بار اما آیا اوضاع بهتر است یا قرار است به دلیل وجود اختلاف ها 
یا سهل انگاری ها به المپیک نرسیم؟ پاسخ را هنوز نمی دانیم اما این را 
می دانیم که تیم امید در حالی عازم قطر می شود که اختلاف هایش از 
گذشته بیشتر اما مخفی تر است. برای درک وجود اختلاف های مختلف 
کافی است مصاحبه های مسئولان را کنار هم بگذاریم، مسئولانی که 
البته این بار مربع هستند، کمیته المپیک یک طرف است، فدراسیون 
فوتبال طرف دیگر و البته کاشانی، ضلع سوم و ظاهرا وزارت ورزش 
ضلع چهارم. صادقانه که نگاه کنیم این تیم امید اختلاف هایی بیشتر از 
همه تاریخ دارد که امیدواریم در سفر معنوی به مشهد مقدس و نهایتا 
در میدان نبرد قطر یا حل شوند و یا خللی در کار تیم امید ایجاد نکنند 

تا حسرت ۴۰ ساله به ۴۴ سال تبدیل نشود.
اختلاف شدید در مورد قرارداد سرمربی

مسلما وقتی سرمربی تیم امید هنوز قرارداد ندارد و بدون قرارداد تا 
لبه شروع بازی ها می رسد و حتی در مراسم بدرقه شرکت نمی کند 
و از آن بالاتر اینکه پای هواپیما هم برخی تردید دارند که سرمربی 
می آید یا نه، اختلاف عمیقی وجود دارد. اختلافی بر سر بندهای قرار 
داد. شایعه در این رابطه زیاد است، برخی می گویند خاکپور روی دو یا 
سه بند که مالی هم نیست مشکل دارد، فدراسیون هم با برداشتن آن 
بندها مخالف بوده و طرفین در انتظار کوتاه آمدن یک دیگر نشسته اند 

تا اینکه تیم امید به پای پلکان هواپیما رسیده است.
این اختلاف منجر به تردیدی همیشگی میان بازیکنان و مربیان تیم 
امید بوده و موجب عدم ثبات شده است. فراموش نکنید که سرمربی 

عمود خیمه گاه یک تیم است.
برخورد فیزیکی کی روش و مایلی کهن؟

مسئله حضور یا عدم حضور کی روش در قطر چه روی سکو و چه 
در هتل محل اقامت تیم امید، مهمترین تنش موجود است و بالاترین 
درجه نگرانی را ایجاد می کند. مایلی کهن دشمن سرسخت کی روش 

است و ایشان تا پای پلکان هواپیما هم علیه او صحبت کرده  است. کی 
روش را هم همه می شناسند او بسیار سخت گیر است.

اختلاف دیدگاه کاشانی و مایلی کهن
 نکته اما اینجاست که وسط دعوای مایلی کهن و مخالفت او با 
حضور کی روش حتی روی سکوها، کاشانی ایمیلی برای کی روش 
فرستاده و علاوه بر اینکه عید را به وی تبریک گفته، اعلام کرده که 

منتظر حضور کی روش در قطر است.
از آنسو هنوز عکس العمل کی روش را نمی دانیم، او 7 یا 8 بازیکن 
خود را در ترکیب تیم امید می بیند و حضور و عدم حضورش هم 
برای تیم بزرگسالان و هم برای تیم امید بسیار موثر است. بازیکنی که 
کی روش را روی سکو ببیند و کنار تیم، دوبرابر صاحب انگیزه می شود 
و عدم حضور کی روش نیز به شدت موثر است. با این وجود حضور 
کی روش می تواند کاملا تنش برانگیز باشد تا جایی که بحث برخورد 
فیزیکی بین مدیر تیم امید و سرمربی تیم بزرگسالان هم مطرح است.

اگر حتی دعوای لفظی هم بین این دو مقام مسئول رخ دهد، هفت 
بازیکن تیم امید که شاگرد کی روش هم هستند اصلا نمی دانند باید 
تیم را صعود دهند یا با ترس به میدان بروند ویک مرتبه مصدوم 
شوند!؟ نمونه این موضوع سال قبل برای استقلال رخ داد و ملی پوشان 
این تیم وسط دعوای کی روش با قلعه نویی به شدت ضرر کردند، 

استقلال هم ایضا.
اختلاف بین رئیس فدراسیون فوتبال و سرمربی تیم امید

محمد خاکپور در فرودگاه این حرف ها را گفت: حقیقتا دلیل غیبتم 
در این مراسم شخص علی کفاشیان بود. نمی توانم جایی باشم که 
صداقت نیست و ساکت باشم. اگر در این مراسم حضور داشتم مجبور 

بودم حرفی بزنم. برای همین نیامدم.
این به نظر شما نشان از چه حد اختلاف دارد؟ یعنی می توان با 
وجود این اختلاف ها بین سرمربی تیم امید و رئیس فدراسیون فوتبال 
تظاهر به این کرد که هیچ مشکلی سر راه صعود تیم امید به المپیک 

ریو نیست؟
اختلاف مالی

تکلیف مسائل مالی تیم امید اگرچه حتما مشخص و معلوم است اما 
شفاف نیست، این مهم تا جایی جلو می رود که کفاشیان اعلام می کند 
همه هزینه های اردوهای تیم امید را فدراسیون فوتبال داده و کاشانی 
فقط اسپانسر آورده است. کاشانی هم تاکید دارد که وزارت ورزش اصلا 
پولی نداده و کمیته المپیک تنها یک صد و چند میلیون تومان نوشته 

که هنوز آن را نگرفته ایم.
نتیجه گیری

 اگر این اختلاف ها حل شود، تیم امید متشکل از بازیکنان مستعد 
فوق العاده ای است که می توانند تیم امید را بالا ببرند. افتخار و آینده 
این تلاش هم برای همه بازیکنان و مربیان این تیم ماندگار می شود اما 
اگر این اختلاف ها به تیم ضربه بزند، مسئله بسیار بد جلو خواهد رفت 

و وسط مسابقات دردسر آفرین خواهد شد.
 امیدواریم با درایت کفاشیان و کاشانی، تیم امید بدون اختلاف به 
قطر برسد، همه این اختلاف ها قابل حل است به شرط آنکه به جای 

مخفی کردن آنها، حلشان کنیم.

کلکسیون اختلافات در تیم امید ایران

 با این تیم به المپیک می رویم؟

مدیر روابط عمومی فدراسیون فوتبال با بیان اینکه خبر 
خرید رای برای انتخابات این فدراسیون صحت ندارد، گفت: 
متاسفانه هر کاری می کنیم از آن به عنوان فعالیت تبلیغاتی و 

انتخاباتی یاد می شود. 
امیرحسین حسینی ، درباره اینکه گفته می شود فدراسیون 
فوتبال به دنبال جناح بندی در بین اعضای مجمع و خرید 
آرا برای انتخابات ریاست فدراسیون است، گفت: متاسفانه 
بعضی رسانه ها تصوراتی را درباره جناح بندی های انتخابات 
فدراسیون فوتبال منتشر کرده اند که به هیچ عنوان صحت 
ندارد. فدراسیون فوتبال همانند گذشته فعالیت های روزمره 
خود را انجام می دهد و با باشگاه ها و هیات های فوتبال طبق 

روال همیشگی، جلساتی را برگزار می کند.
وی افزود: متاسفانه الان هر کاری انجام می دهیم از آن به 
عنوان فعالیت تبلیغاتی و انتخاباتی یاد می شود. اگر قرار است 
اینطور باشد، بگویند که برای تیم امید مراسم بدرقه نگیریم و 
آنها را به مسابقات آسیایی اعزام نکنیم تا این کارها هم جنبه 

انتخاباتی به خود نگیرد!
فوتبال خاطرنشان کرد:  مدیر روابط عمومی فدراسیون 
اینکه اعلام شده فدراسیون فوتبال به دنبال خرید رای اعضای 
مجمع است، یک بی احترامی مطلق است. ما خواهش داریم 
که رسانه ها از انتشار این مطالب خودداری کنند. اعضای 
مجمع مستقل هستند و زیر نظر فدراسیون فوتبال نیستند 
که این مسائل مطرح می شود. اگر هم جلساتی برگزار می شود 
در راستای بهبود فوتبال است که نظیر این جلسات در طول 

سال بارها برگزار شده.
حسینی در ادامه یادآور شد: هیات های فوتبالی از فدراسیون 
مدتهاست که مطالبات مالی دارند و فدراسیون به خاطر 
مشکلات مالی نتوانسته بدهی هایش را پرداخت کند. این 
در حالی است که حتی هیات ها برای فدراسیون درآمدزایی 
داشته اند. این هیات ها بازوان اجرایی فدراسیون فوتبال بوده و 

برگزاری جلسه با آنها جزو وظایف فدراسیون است.
مدیر روابط عمومی فدراسیون فوتبال در بخش دیگری از 

صحبت هایش درباره انتقاد محمد خاکپور از علی کفاشیان 
پیش از سفر به مشهد، اظهار کرد: شرایط تیم ملی بزرگسالان 
با تیم امید تفاوتی ندارد و ما تمام اردوهایی که برای تیم ملی 
برگزار کردیم، برای تیم امید هم برگزار کردیم. حتی گاهی 
اردوهای تیم امید از تیم بزرگسالان هم پربارتر بوده است. 
بر این اساس مراسم بدرقه تیم امید را مانند مراسم بدرقه 
تیم بزرگسالان برگزار کردیم تا نشان بدهیم تیم امید برای 

ما اهمیت زیادی دارد.
حسینی افزود: وزیر ورزش و برخی معاونان ایشان، رئیس 
و دبیر کمیته المپیک هم در مراسم بدرقه حضور داشتند 
تا نشان بدهند تیم امید اهمیت زیادی برای همه مسئولان 
کشوری و ورزشی دارد. فدراسیون فوتبال برای تیم امید 
چیزی جز آرامش نمی خواهد و باید به تمام تلاش هایی که در 
این مدت برای تیم امید کشیده شده است، احترام گذاشت. 
امیدواریم شرایط طوری باشد که این تیم بتواند به المپیک 

صعود کند.

کاپیتان تیم فوتبال امید کشورمان تأکید کرد با اینکه همراه این تیم در مسابقات انتخابی المپیک 
حضور ندارد، اما ذهن و روحش پیش شاگردان محمد خاکپور است.

 تلاش زیادی کرد تا تیم امید را همراهی کند، بازیکنی که محمد خاکپور او را با شخصیت ترین 
فوتبالیست ایران خطاب کرد. صحبت از علیرضا جهانبخشی است که در مرحله نخست انتخابی 
المپیک کاپیتان تیم امید بود و توانست با حضورش در این تیم، به صعود امیدها کمک کند. حالا 
با مخالفت باشگاه AZ آلکمار هلند، تیم امید کاپیتانش را برای مسابقات قهرمانی زیر 23 سال 
آسیا که حکم انتخابی المپیک 2۰16 ریو را دارد از دست داده است. جهانبخش خودش می گوید 

همراه تیم امید نیست، اما ذهن و روحش پیش بازیکنان این تیم است.
علیرضا جهانبخش در خصوص مخالفت باشگاه آلکمار با حضورش در مسابقات انتخابی المپیک، 
دلایل این اتفاق، شانس تیم امید برای صعود به المپیک، وضعیتش در تیم آلکمار و سایر مسائل 
صحبت کرده است. هافبک تیم ملی فوتبال کشورمان همچنین تولد سردار آزمون، همبازی اش 

در تیم ملی را که )جمعه( بود، تبریک گفته است.
در خصوص تلاش هایی که برای حضورت در تیم امید شد و در نهایت نیز باشگاه 
آلکمار با این مسئله مخالفت کرد خودت توضیح بده و اینکه در این مدت شرایط به 

چه شکل پیش رفت.
از زمانی که دعوت نامه اصلی برای حضور من در تیم امید به باشگاه AZ آلکمار رسید، مسئولان 
باشگاه مخالفت خود را اعلام کردند. من هم به صورت مستقیم با سرمربی تیم صحبت کردم و 
او نیز اعلام کرد که با این مسئله مخالف است. با توجه به اینکه در نیم فصل اول شرایط من در 
تیم چندان خوب نبود و اوایل فصل را به دلیل مصدومیت از دست دادم، شرایطی پیش آمد که 
باشگاه با حضور من در تیم امید مخالفت کند. من با آقای امیر هاشمی مقدم جلساتی را با رئیس 
باشگاه و سرمربی تیم گذاشتم که آنها بازهم مخالفت شان را به صورت رسمی اعلام کردند و دلایل 

خودشان را هم داشتند.
چه دلایلی؟

با توجه به اینکه مسابقات تیم امید در فیفادی برگزار نمی شود، باشگاه برای نیم فصل برنامه ریزی 
کرده و اردوی اسپانیا را در نظر گرفته  است. با توجه به اینکه من هم به دلیل مصدومیت دیر 
به ترکیب اضافه شدم، برنامه ریزی سرمربی تیم در نیم فصل اول به هم خورد. اکنون مسئولان 
باشگاه برای برپایی اردو در اسپانیا برنامه ریزی کرده اند تا تیم به خوبی آماده شده و در نیم فصل 
دوم شرایط بهتری پیدا کند. در این بین من هم باید مانند دیگر بازیکنان در این اردو حضور داشته 
باشم. تمام این مسائل دست به دست هم داد تا در نهایت مخالفت باشگاه آلکمار با حضور من 

در تیم امید اعلام شود.
حالا تو و سردار آزمون که جزو لژیونرهای تیم امید بودید، این تیم را همراهی نخواهید 

کرد. با این شرایط چقدر برای تیم امید شانس قائل هستی تا به المپیک صعود کند؟
به نظرم اگر تیم واقعاً تیم باشد و شرایط تیمی و تک تک بازیکنان از نظر روحی و روانی بهتر 
شود، این تیم می تواند در مسابقات انتخابی المپیک نتیجه بگیرد. پتانسیل خوبی در تیم امید وجود 
دارد و از طرفی تمام بازیکنان تجربه کافی را پیدا کرده اند و در این فصل هم در لیگ برتر جزو 
بازیکنان اصلی تیم شان بودند. من هم خیلی دوست داشتم تیم امید را همراهی کنم و قطعاً سردار 
آزمون هم همین شرایط را داشت، اما این اتفاق رخ نداد و حالا امیدواریم تیم شرایط خوبی داشته 
باشد و بتواند به المپیک صعود کند. من هم با آقای خاکپور در این خصوص صحبت کرده و برای 
تیم امید آرزوی موفقیت کردم. درست است که همراه تیم در قطر نیستم، اما ذهن و روحم پیش 
بچه هاست و امیدوارم آنها بتوانند به المپیک صعود کنند. این دوره مسیر برای صعود به المپیک 
هموارتر است، هرچند کار واقعاً سختی است. امیدوارم بچه ها بتوانند از پس این کار سخت برآیند.

قطر، سوریه و چین، هم گروه های ایران در این مسابقات را چطور ارزیابی می کنی؟
از روی اسم تیم ها نمی توان صحبت کرد و قیاسی انجام داد. در حال حاضر همه تیم ها در حال 
پیشرفت هستند یا پیشرفت کرده اند. ما هم با تیم های ضعیفی هم گروه نیستیم. تیم قطر میزبان 
رقابت هاست، سوریه و چین هم تیم های قدرتمندی دارند که مطمئناً با حضور آنها کار ما در این 
گروه سخت خواهد بود. کار ما به هیچ عنوان راحت نیست، اما با همت بچه ها و تیم یکدلی که 
داریم می توانیم نتایج خوبی بگیریم. امیدوارم مشکل خاصی پیش نیاید و تیم امید به المپیک برود.

اگر به المپیک برویم، علیرضا جهانبخش کاپیتان تیم امید در ریو خواهد بود؟
امیدوارم که این اتفاق رخ دهد. من از قوانین بی خبر هستم، اما امیدوارم این اتفاق بزرگ رخ 
بدهد و تیم امید راهی المپیک شود. بعد از ۴۰ سال، رسیدن به این آرزو اتفاق بسیار مهمی است 

و من هم خوشحال می شوم بتوانیم تیم امید را همراهی کنم.

خاکپور اخیراً در گفت وگویی که با خبرگزاری تسنیم داشت، اعلام کرده بود علیرضا 
جهانبخش باشخصیت ترین فوتبالیست ایران است. به نظر می رسد که ارتباط خوبی با 

سرمربی تیم امید داری؟
محمد آقا نسبت به من لطف دارد. این حس و احترام متقابل است و به نظر من هم آقای خاکپور 
مربی بسیار باشخصیتی است. من فقط یک اردو در تیم امید بودم و با آقای خاکپور برخورد داشتم، 
اما در همین یک اردو از نوع برخورد، سبک مربیگری و کوچینگ او لذت بردم. من هم همیشه 
سعی کردم به بزرگ تر از خودم احترام بگذارم، به خصوص در فوتبال که دورانش بسیار زودگذر 
است. این فوتبال خیلی زود تمام می شود، اما چیزی که می ماند این احترام هاست و چنین مسائلی 

در ذهن ها می ماند. به همین دلیل همیشه تلاش می کنم احترام طرف مقابلم را حفظ کنم.
به وضعیتت در آلکمار بپردازیم؛ نیم فصل اول تمام شد و حالا تیم تان برای حضور در 

نیم فصل دوم آماده می شود.
بله، من هم برای استراحتی کوتاه به ایران آمده بودم و جمعه به هلند برگشتم. شنبه هم راهی 
اسپانیا شدم تا اردویی دو هفته ای را در این کشور داشته باشیم و برای مسابقات نیم فصل دوم 

آماده شویم.
آلکمار در نیم فصل اول موفق نبود. تیم شما در لیگ نتایج خوبی نگرفت و از لیگ 
اروپا هم حذف شد. فکر می کنی در نیم فصل دوم بتوانید قدرت تان را به حریفان 

تحمیل کنید؟
درست است. متأسفانه در نیم فصل اول آن طور که باید نتیجه نگرفتیم و به خاطر شرایطی 
که داشتیم در لیگ از رقبا عقب ماندیم. امیدوارم اردوی خوبی را در اسپانیا داشته باشیم و با 
آماده سازی مناسب در نیم فصل دوم به میدان برویم. ما در سه جام حضور داشتیم و باید در لیگ 
برتر، جام حذفی و لیگ اروپا می جنگیدیم. گاهی اوقات در هفته دو یا حتی سه بازی سنگین 
انجام می دادیم. حالا در نیم فصل دوم لیگ اروپا را نداریم و باید در لیگ و جام حذفی تلاش کنیم. 
برنامه ریزی باشگاه در نیم فصل دوم تمرکز بیشتر روی مسابقات داخلی است و می خواهیم در جام 

حذفی به قهرمانی برسیم و در لیگ هم سهمیه اروپا را کسب کنیم.
به نظر می رسد سرمربی آلکمار برای نیم فصل دوم روی تو حساب ویژه ای باز کرده 

است. آیا در نیم فصل دوم می توانیم علیرضا جهانبخش تأثیرگذار را ببینیم؟
به امید خدا همین طور خواهد بود. من اوایل نیم فصل اول را از دست دادم. به هر حال حضور در 
تیم جدید با شرایط جدید زمان می خواهد تا با تیم هماهنگ شوید. هرچه بیشتر بگذرد، تمرکزتان 
در ترکیب هم بیشتر می شود و من هم امیدوارم بتوانم در نیم فصل دوم بازی های بهتری برای 

آلکمار انجام دهم و تأثیرگذارتر باشم.

مدیر روابط عمومی فدراسیون فوتبال 
خرید رای برای انتخابات فدراسیون فوتبال صحت ندارد

 در آلکمار هدف مان قهرمانی در جام حذفی و کسب سهمیه اروپاست
جهانبخش: با تیم امید نیستم اما ذهن و روحم پیش این تیم است

راه صعود به المپیک هموار است

شنبه -دوازدهم دی ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3903

کفاشیان: 

از تیم فوتبال امید حمایت همه جانبه شد 
رییس فدراسیون فوتبال گفت: حمایت همه جانبه ای را برای تیم امید از طرف وزارت 

ورزش و جوانان، کمیته ملی المپیک و نظام وظیفه شاهد بودیم. 
علی کفاشیان در مراسم بدرقه تیم ملی امید در هتل المپیک تهران در سخنان کوتاهی 
گفت: امسال حمایت همه جانبه ای را در عمل از طرف وزارت ورزش و جوانان، کمیته ملی 
المپیک و سازمان نظام وظیفه برای تیم ملی امید، شاهد بودیم تا این تیم بتواند با بهترین 

تدارکات راهی مسابقات کسب سهمیه المپیک شود.
 وی افزود: از کادر سرپرستی تشکر می کنم و همین طور از سازمان لیگ که با یک 
برنامه ریزی یک ساله شرایط را برای تیم امید فراهم کرد تا این تیم با کیفیت بهتر، راهی 

مسابقات شود. 
رییس فدراسیون فوتبال تصریح کرد: از همه افرادی که امروز به این مراسم آمدند، از جمله 
محمود گودرزی وزیر ورزش و جوانان، هیأت همراه و کیومرث هاشمی رییس کمیته ملی 
المپیک تشکر می کنم.  رقابت های انتخابی المپیک 2۰16 ریو در رشته فوتبال اواخر ماه 
جاری در کشور قطر برگزار می شود. تیم فوتبال امید ایران برای حضور در این رقابت ها 11 
دی ماه عازم قطر می شود تا در این مسابقات با تیم های سوریه، قطر و چین که در گروه 

ایران قرار دارند، رقابت کند.

جانشین کرار از از کرواسی می آید؟
باشگاه استقلال برای پر کردن جای جاسم کرار عراقی پر حاشیه به دنبال جذب یک 

هافبک خارجی دیگر است.
ضربه ای که جاسم کرار عراقی به لحاظ فنی و حاشیه ای به تیم استقلال وارد کرد کار را 
به جایی رسانده که چشم مسئولان استقلال برای جذب بازیکن خارجی ترسیده و همین 
باعث شده تا بهرام افشارزاده سرپرست آبی پوشان وقتی با این سوال مواجه می شود که 
استقلال بازیکن خارجی می گیرد بدون لحظه ای مکث بگوید 99 درصد بازیکن ایرانی 

جذب می کنند. 
البته این صحبت را افشارزاده در حالی مطرح می کند که این روزها بازیکنان خارجی 
زیادی به استقلال پیشنهاد می شود و طبیعی است که کادرفنی این تیم هم به بررسی 
شرایط این بازیکنان بپردازد. مظلومی برای تقویت تیم خود دست روی بازیکنان ایرانی 
گذاشته بود که باشگاه های این بازیکنان سخت حاضر به از دست دادن آنها می شوند و 
مشخص است که استقلال برای پر کرد نقاط ضعف خود مجبور است که بازیکن خارجی 
جذب کند. در همین راستا یک هافبک تهاجمی اهل کرواسی با 29 سال سن مورد توجه 

کادرفنی استقلال قرار گرفته است.
این بازیکن که گفته می شود بازی های او تداعی کننده نحوه بازی مجتبی جباری است 

در صورتی که هیات مدیره استقلال رزومه این بازیکن را تایید کند به ایران می آید.
به گزارش  فارس، البته مسئولان استقلال این بار برای اینکه جلوی اتفاقاتی نظیر ریوالدو 
و جاسم کرار گرفته شود تصمیم گرفته اند قبل از هر توافقی از بازیکن مذکور تست پزشکی 
گرفته و همچنین 1۰ روز در تمرینات شرکت کند و زیر نظر روانشناس هم باشد و در صورت 

تایید نهایی با او وارد مذاکره شوند.
استقلال به نظر در لیست خود می تواند ۴ بازیکن جدید جذب کند اما باید دید این باشگاه 
می تواند بازیکن ایرانی جذب کند یا خیر. تا به امروز در نقل و انتقالات زمستانی استقلال 

توانسته مهدی مومنی از نفت تهران را به خدمت بگیرد.

مدیر روابط عمومی باشگاه پرسپولیس:

ما کی و کجا برای عدم دعوت از نوراللهی 
بیانیه صادر کردیم؟!

مدیر روابط عمومی باشگاه پرسپولیس به صحبت های مدیر فنی تیم امید مبنی بر انتشار 
بیانیه این باشگاه در خصوص عدم دعوت از احمد نوراللهی واکنش نشان داد.

پندار خمارلو در گفت وگو با فارس،  در خصوص اظهارات محمد مایلی کهن مبنی بر اینکه 
باشگاه پرسپولیس درباره عدم دعوت از احمد نوراللهی به تیم امید بیانیه صادر کرده با این 
عنوان که »مگر ما می گوییم پرسپولیس چه کسی را درون میدان قرار دهد و یا فلان بازیکن 
را از ترکیب خارج کند. ما تصمیم می گیریم چه بازیکنی به تیم دعوت شود. چرا برای 
کارلوس کی روش بیانیه داده نمی شود، وقتی می گویم بزرگ ترین حریفان ما داخلی هستند، 
مصداقش همین جاست« گفت: من واقعا از خواندن صحبت های مایلی کهن متعجب شدم. 
باشگاه پرسپولیس هیچ بیانیه ای در خصوص تیم امید و عدم دعوت از احمد نوراللهی صادر 
نکرده است. وی ادامه داد: اگر بازیکن ما در تیم امید باشد برای ما باعث افتخار است و از این 
مسئله استقبال می کنیم اما حالا که نام احمد نوراللهی در لیست تیم امید قرار ندارد از این 
مسئله استفاده کرده و این بازیکن خوب فوتبال کشورمان را همراه با خودمان در اردوی دبی 

همراه خواهیم کرد تا در کنار سایر بازیکنان آماده حضور در نیم فصل دوم لیگ برتر شود.
مدیر روابط عمومی باشگاه پرسپولیس تصریح کرد: پرسپولیس تنها تیمی بوده که به 
صورت کامل بازیکنانش را در اختیار تیم امید قرار داده و همکاری تنگاتنگی با این تیم 
داشته است و هیچ گاه برای حضور بازیکنان مان در تیم امید بحثی نداشته ایم آن هم در 
حالیکه برخی از باشگاه ها در این رابطه مشکلاتی به وجود آوردند اما حتی زمان هایی که به 

بازیکنان مان نیاز مبرم هم داشتیم باز هم با تیم امید همکاری کاملی را انجام دادیم.
خمارلو خاطرنشان کرد: واقعا از صحبت های آقای مایلی کهن متعجبم. ما کجا بیانیه 
داده ایم که خودمان از آن خبر نداریم؟ آقای مایلی کهن اگر بیانیه ای از باشگاه پرسپولیس 
دیده به ما بگوید که کجا این بیانیه را دیده تا ما آن را پیگیری قانونی کنیم چرا که مرجع 
رسمی باشگاه پرسپولیس سایت باشگاه است و اخبار ما از روی این سایت به اطلاع عموم 
می رسد و یک خط هم در خصوص عدم دعوت از نوراللهی در سایت باشگاه پرسپولیس 

منتشر نشده است.



علمی و سلامت

عادت هایی که می توانند مرگ آور باشند!! 
داشتن عمری طولانی همراه با سلامتی آرزوی همه ما است. اما گاهی برخی از عادت های  

خودمان کاری می کند که این عمر طولانی و سلامتی به خطر بیافتد. در این مطلب شش 
عادت مرگ آور را بیان می کنیم.  

1- نوشیدن الکل = سرطان حلق
در بین شش عادت مرگ آور، مصرف الکل در مقام اول قرار دارد. به عقیده ی محققان 
مصرف الکل باعث افزایش خطر ابتلا به سرطان های مختلف بخصوص سرطان دهان و 

حلق می شود.
  2- نشستن بیش از 7 ساعت = خطر مرگ

محققان روی 23۰ هزار داوطلب بالای ۴5 سال بررسی کرده و به این نتیجه رسیدند افرادی 
که روزانه بیش از 7 ساعت می نشینند و دچار کمبود فعالیت بدنی و خواب هستند، پنج برابر 

بیشتر خطر مرگ را در شش سال آتی به جان می خرند.  
3- خوابیدن بیش از 8 ساعت = خطر سکته

با وجود اینکه خواب برای ترمیم و احیای بدن لازم است، اما زیاد خوابیدن برای سلامتی 
خیری در بر ندارد. نتایج بررسی های چند ساله ی محققان نشان می دهد افرادی که هر شب 
بیش از 8 ساعت می خوابند بیش از دیگران در معرض سکته مغزی قرار می گیرند و این 

خطر برای خانم ها بیشتر است.
 ۴- مصرف دخانیات = سرطان کیسه ی صفرا

محققان دانشگاه سیدنی 96 عادت رایج بین آقایان را مورد بررسی قرار داده و به این نتیجه 
رسیدند که سیگار کشیدن چهارمین عامل بروز مرگ زودهنگام است. به عقیده ی این 
محققان، مصرف دخانیات به طور مستقیم باعث بروز سرطان ریه، سرطان مثانه و سرطان 

کیسه ی صفرا می شود.
5- غذاهای چرب و شیرین

اضافه وزن و چاقی مفرط جزو عوامل اصلی مرگ و میر زودرس در سرتاسر جهان است. 
به همین دلیل لازم است که مصرف مواد غذایی سرشار از چربی های مضر و قند محدود 
شود. به عقیده ی متخصصان، داشتن سبک زندگی سالم باعث کاهش خطر سرطان های 
مختلف می شود. بنابراین لازم است که تغذیه ی متعادل داشته باشید و مصرف چربی های 
گیاهی و چربی های سالم را در الویت قرار دهید تا خطر بروز بیماری های قلبی عروقی 

کاهش پیدا کند.
 6- بی تحرک بودن = مشکلات کبدی

به عقیده ی محققان دانشگاه سیدنی، ساعت ها جلوی تلویزیون نشستن، چرت های بین 
روز طولانی، نسوزاندن کالری و به طور کلی بی تحرکی جزو شش عامل اصلی تسریع خطر 
مرگ و میر است. به عقیده ی متخصصان بی تحرکی، بروز بیماری هایی مانند سرطان، 

پارکینسون و مهم تر از همه بیماری های کبدی را افزایش می دهد.

برای سلامت پوستتان 
دور این مواد را خط قرمز بکشید! 

مصرف برخی مواد غذایی به سلامت پوست آسیب جدی وارد می کند از این رو توصیه 
می شود از استفاده آن ها خودداری شود.

یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: عادت به مصرف غذاهای ناسالم شرایط سلامت 
بدن را به خطر می اندازد که پوست یکی از قسمت هایی است که با مصرف این غذاها تخریب 
می شود پس توصیه می کنیم حتی المقدور از مصرف غذاهایی که با سلامت پوست ناسازگاری 
دارد خودداری شود.  وی ادامه داد: غذاهای فرآوری شده از جمله سوسیس و کالباس بعلت 
ترکیباتی که دارد به سلامت پوست ضرر می رساند، همچنین غذاهای ارگانیک که برای تولید 
و پرورش آن ها که حاوی مواد شیمیایی استفاده می کنند برای پوست مضر محسوب می شوند 
.   دکتر فرح بخش عنوان کرد: چربی های هیدروژنه که در روغن های جامد و مارگارین موجود 
است و همچنین مواد غذایی که از این روغن ها تهیه می شوند مثل انواع بیسکوییت ها باعث 
بروز اکنه و جوش های پوستی در افراد شده و به سلامت پوست لطمه وارد می کند. شیرین 
کننده های مصنوعی، طعم دهنده ها و رنگهای مصنوعی که در مجموع در گروهی مانند 
افزودنی ها قرار می گیرند موجب تیرگی پوست می شوند.   وی بیان کرد: مصرف شکر نیز 
باعث ایجاد وضعیتی در افراد می شود که چربی های پوست را افزایش می دهد، علاوه بر شکر 
کلیه غذاهایی که شاخص قندی بالایی دارند مثل شیرینی ها باعث آسیب به پوست می شوند.   
این متخصص تغذیه در پایان خاطر نشان کرد: بسیاری از افراد برای سلامتی پوست و موی 
خود از مکمل های مختلف در بازار استفاده می کنند، در صورتی که این مکمل ها مجوز وزارت 
بهداشت و سازمان غذا و دارو را ندارند و استفاده از آن ها باعث ایجاد مشکلات جدی برای 

پوست خواهد شد.

برای مقابله با عوارض آلودگی هوا چه بخوریم؟ 
سرپرست انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور مصرف بیشتر مواد غذایی حاوی 
آنتی اکسیدان، مایعات، مواد غذایی حاوی ویتامین E،C،D و همچنین مصرف هفتگی ماهی 

و لبنیات را برای کاهش عوارض آلودگی هوا بر بدن مفید عنوان کرد. 
دکتر هدایت حسینی درباره تغذیه صحیح در روزهای آلودگی هوا گفت: آلودگی هوای 
تهران و برخی کلانشهرها، هرچند وقت یک  بار به دلیل بالا رفتن آلاینده ها و پدیده گلخانه ای 
به حد بحرانی می رسد که با تغذیه سالم و مصرف بیشتر مواد غذایی حاوی آنتی اکسیدان 
 ،E،C،D می توان عوارض ناشی از آن را به حداقل رساند. مصرف مواد غذایی حاوی ویتامین
فلاونوئیدهای گیاهی، بتاکاروتن و سلنیوم که دارای ترکیبات آنتی اکسیدان هستند و به دلیل 
خواص سلامت بخشی که دارند به طور موثری از بروز آسیب به دستگاه تنفسی جلوگیری 

کرده و اثرات مخرب رادیکال های آزاد را کاهش می دهند. 
وی افزود: ویتامین E در روغن های گیاهی، گردو، بادام، زیتون، جوانه گندم، جگر و 
سبزیجات دارای برگ سبز و پهن برگ  مانند کلم بروکلی، اسفناج و کاهو موجود است. از 
منابع ویتامین C نیز می توان به انواع مرکبات، کلم ها، طالبی و خربزه، فلفل دلمه ای، اسفناج، 
سیب زمینی و شلغم اشاره کرد. سیب نیز در میان انواع میوه هایی که وجود دارد بیشترین 

تاثیر را بر سلامت دستگاه تنفسی دارد و در بهبود فعالیت این ارگان تاثیرگذار است. 
به گفته حسینی، سبزیجاتی مثل اسفناج، کلم، کدو تنبل، طالبی، انبه، فلفل و زردآلو حاوی 
بتاکاروتن هستند و سلنیوم را هم می توان در نان و غلات سبوس دار و غذاهای دریایی یافت. 
سرپرست انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور یکی دیگر از توصیه های 
تغذیه ای جهت کاهش تاثیر آلاینده ها بر بدن را مصرف سه لیوان شیر کم چرب، مصرف 
مداوم مایعات و همچنین سه وعده ماهی در هفته عنوان کرد و ادامه داد: ماهی به دلیل 
داشتن مواد آنتی اکسیدانی و امگا 3 جلوی عمل رادیکال های آزاد را می گیرد و مانع از تخریب 

سلول های حیاتی بدن می شوند. 

خوردن این سبزی 
خستگی را از بدنتان به در می کند 

نعنا باعث رفع خستگی و تازگی سلول های بدن می شود.
یک متخصص تغذیه در خصوص تاثیر نعنا در رفع احساس خستگی بدن گفت: نعنا موجب 
حس تازگی و رفع  احساس خستگی در فرد می گردد. همچنین به سلامت دستگاه گوارش 
نیز کمک می کند، بنابراین توصیه می شود که افراد به جای خوردن شیرینی جات برای 

دریافت انرژی و رفع خستگی از نعنا استفاده کنند. 
وی افزود: نعنا می تواند به صورت تازه در کنار غذا مصرف شود و یا به صورت چای نعنا و به 

عنوان میان وعده به مصرف برسد. 
فرح بخش در ادامه گفت: نعنا منبع خوبی از ویتامین B3، فسفر و روی می باشد که ویتامین 
B3 به سلامتی پوست کمک می کند و با عوارض مضر تابش اشعه آفتاب مقابله می کند و 
مانع تخریب ذخایر ژنتیکی سلول ها می شود.بنابراین برای  حفظ تمامیت سلول های بدن به 

ویتامین نیاسین یا B3 نیاز داریم.

توصیه های سنتی برای درمان کبد چرب 
کبد چرب که بیماری اختلال در کارکرد کبد است را می توان به روش های سنتی کنترل 

و درمان کرد.
یک متخصص طب سنتی در خصوص کبد چرب گفت: کبد چرب به دلیل کاهش تحرک 
و تغذیه نادرست ایجاد می شود، در واقع به اختلال مزمن و بدون علت در کبد گفته می شود 
که به دلیل تجمع چربی و التهاب در کبد است . شایع ترین دلیل ایجاد کبد چرب آب خوردن 
بین غذا، داشتن استرس ، مصرف الکل، مصرف دارو بیش از حد معمول و مصرف غذاهای 

فست فودی مثل سوسیس و کالباس و پنیر پیتزا است. 
 وی ادامه داد: کبد بطور طبیعی مزاج گرم و تر دارد، بنابراین سرد شدن آن بر اثر عوامل 
مختلف می تواند توانایی کبد را برای تحلیل و متابولیزه کردن چربی ها کم کند و موجب 
انباشته شدن چربی در بافت کبد و ایجاد کبد چرب شود. بنابراین مصرف ترشی ها به ویژه 
سرکه و آبغوره ، خوراکی های سرد مثل ماست، دوغ ترش، خیار و کدو هم باعث سرد شدن 
کبد می شَود که باید محدود گردند.   حسینی بیان کرد: همچنین کاهش وزن ناگهانی، تغذیه 
نادرست و مصرف بیش از حد چربی و کربوهیدرات به همراه گرسنگی طولانی مدت به ایجاد 
کبد چرب می انجامد .   وی در پایان خاطر نشان کرد: مصرف سرکه سکنجبین، مصرف سالاد 
سبزیجات شامل هویج، کلم و روغن زیتون توصیه می شود، همچنین مصرف سیب با پوست 
به هنگام صبح و شب و مصرف عرق کاسنی ، عرق خارشتر، عرق بید و عرق شاه تره نیز مفید 
است. مصرف خاکشیر و عرق ترنجبین و استفاده از روغن کنجد و زیتون برای سرخ کردن 

غذا توصیه می شود. 
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تیمی از مهندسان دانشگاه کالیفرنیا در برکلی، موسسه فناوری ماساچوست )MIT( و دانشگاه 
کلرادو نخستین پردازشگر جهان را ساخته اند که از نور برای ارتباطات فوق سریع بهره می برد.

محققان با موفقیت توانسته اند الکترون ها و فوتون ها را درون یک ریزپردازشگر تک تراشه جفت 
کنند که می تواند راه را برای پردازش فوق سریع و کم نیروی داده هموار کند.

آن ها دو هسته پردازشگر با بیش از 7۰ میلیون ترانزیستور و 85۰ اجزای فوتونی را روی یک 
تراشه سه در شش میلیمتری قرار دادند. این دانشمندان ریزپردازشگر را در یک ریخته گری 
ساختند که تراشه های رایانه ای با عملکرد بالا را بطور انبوه تولید می کند . این امر نشان می دهد 

که براحتی و به سرعت می توان این طراحی را برای مقاصد تجاری تولید کرد.
تراشه جدید با ادغام در یک ریزپردازشگری که اتصالات فوتونی برای ارتباط با سایر تراشه ها به 

آن نیاز دارند، نشان دهنده گام بعدی در تکامل فناوری ارتباطات فیبر نوری است.
به گفته محققان، این نخستین پردازشگری است که از نور برای برقراری ارتباط با جهان خارج 

استفاده کرده و هیچ پرازشگر دیگری از ورودی/خروجی فوتونی بر روی تراشه برخوردار نیست.
در نهایت این تحقیق می تواند برای مواردی همچون فناوری رادار نوری مورد استفاده برای 
هدایت خودروهای خودران و چشمهای رباتها )لیدار(، تصویربرداری فراصوت مغز و حسگرهای 

زیستی جدید محیط زیست بکار گرفته شود. 

ساخت حسگرهای نانوساختار برای اندازه گیری گونه ای داروی خوراکی

یافته های محققان دانشگاهی درباره تاثیر زعفران بر حافظه

ارائه روشی جدید برای درمان سرطان کبد

خمیردندان نانویی با قدرت از بین بردن جرم ها و لکه ها

 Acoustic( محققان شرکت اکوستیک مدی سیستم
MedSystemm( با همکاری پژوهشگران دانشگاه ایلینویز 
موفق به ارائه روشی جدید برای درمان سرطان کبد شدند. 
در این روش، داروی شیمی درمانی درون نانوحباب هایی قرار 
داده شده و پس از رسیدن نانوحباب به تومور، توسط امواج 
اولتراسونیک منفجر می شود که موجب رسیدن دارو به تومور 

به شکل مؤثری می شود.
 در همکاری اخیر دانشگاه با صنعت، پژوهشگران موفق 
به کار روی نوعی داروی ضدسرطان مورد تأیید سازمان غذا 
و داروی آمریکا شدند به گونه ای که به  صورت ویژه برای 
این  قرار گیرد.  استفاده  تومور سرطان کبد مورد  درمان 
روش که به »ترفند سه گانه« شهرت یافته است ترکیبی 

از شیمی درمانی، روش گرمایی و رنگ بری گرمایی است که 
به  صورت هدفمند بافت سرطانی را هدف قرار داده اما حالت 

تهاجمی بسیار کمی دارد.
به صورت  دارد  »بکساروتنی« شهرت  به  که  دارو  این 
نانوحباب هایی در آمده و به صورت مستقیم درون تومور وارد 
می شود. با اعمال امواج اولتراسونیک، حباب می ترکد و دارو 
رهاسازی می شود.دیپانجان پن از محققان دانشگاه ایلینویز در 
این باره می گوید: »در این پژوهش، ما از داروی بکساروتنی 
که در حال حاضر به صورت محدود در درمان عفونت های 
لنفاوی سلول های T استفاده می شود، برای از بین بردن 
تومورهای صلب سرطانی استفاده کردیم که برای این کار 
نانوحباب ها خودآرایی داده و به شکل حامل در می آیند. 

این نانوحباب ها با استفاده از داروی شیمی درمانی پر شده و 
این دارو درون سلول های سرطان کبد رهاسازی می شود. از 
آنجایی که رهاسازی به صورت انتخابی انجام می شود، اثرات 
جانبی دارو به حداقل می رسد که این موضوع موجب امنیت 
سلول های سالم می شود.«سانتوش میسرا از محققان این 
پروژه می گوید: »تقابل با سرطان کبد بسیار دشوار است و 
نیاز به جراحی دارد. در این پروژه ما با موفقیت این دارو را 
بسته بندی کرده و درون نانوحباب هایی قرار دادیم. سپس 
نانوحباب به صورت هدفمند به درون تومور وارد می شود که 
برای این کار از نوعی رشته های انعطاف پذیر استفاده شد. 
اعمال امواج اولتراسونیک موجب انفجار حباب ها و رهاسازی 

دارو می شود.«

یک شرکت تولیدکننده خمیر دندان با استفاده از نانوذرات سفید کننده موفق به تولید 
محصولی برای از بین بردن لکه ها و جرمهای دندان ها شد.

به نقل از ستاد توسعه فناوری نانو، یک شرکت تولیدکننده خمیردندان با استفاده از نانوذرات 
سفید کننده موفق به ارائه محصولی شده است که قادر به نفوذ در فضای میان دندانی است. 

این محصول قادر است لکه های و جرمها را از فضاهایی که در دسترس نیستند بزداید.
وایتر ایمیج )Whiter Image( یکی از شرکت های توزیع کننده محصولات سفیدکننده 
دندان است. این شرکت اخیرا خمیردندانی با نام تجاری iBrite 7/2۴ به بازار عرضه کرده 
است. این محصول توسط شرکت پک دنت آمریکا تولید و توسط وایتر ایمج توزیع می شود. 
این خمیردندان کاملا منطبق با محصولات سفیدکننده تولید شده توسط این شرکت است. 
خمیردندان سفیدکننده این شرکت می تواند لکه های موجود در سطح دندان را بدون ایجاد 
حساسیت بزداید.فرمولاسیون این خمیردندان توسط آزمون های بالینی مورد تایید قرار گرفته 
است که در آن از نیترات پتاسیم برای محافظت بیشتر از دندان استفاده شده است. این 

خمیردندان حاوی عوامل سفیدکننده نانومقیاس است که به راحتی به بخش های میان 
دندانی نفوذ کرده و آنجا را تمیز می کند. این محصول به گونه ای بهبود یافته که مشکلات 

حساسیت زایی موجود در محصولات رایج را ندارد.
برخی از ویژگی های این محصول به قرار ذیل است:فرمولاسیون تمیزکاری ویژه که در آن 
با تشکیل فوم در سطح دندان، آلودگی ها از سطح دندان زدوده می شود.حاوی فلوراید برای 
ممانعت از سوراخ شدن دندان.وجود نانوذرات سفیدکننده موجب نفوذ بیشتر این خمیردندان 

در نواحی بین دندانی می شود.
کمک به جلوگیری از تشکیل پلاکت و جرم های دندانی.

طعم خوب و جذاب.عاری از گلوتن و فاقد شکر.
»دیزلی نیگن« از مدیران این شرکت می گوید: » وایت ایمجر به صورت ویژه روی تولید 
محصولات ساده با نتایج قابل توجه تمرکز دارد. این خمیرداندان جدید در راستای هدف ما 

مبنی بر تولید محصولات دندانی با کیفیت بالا ساخته شده است.«

جزئیات ساخت حسگر منعطف آدامسی 
یک تیم تحقیقاتی چهار نفره متشکل از دو محقق ایرانی در دانشگاه مانیتوبا در کانادا موفق 
به ساخت نوعی حسگر قابل انعطاف و ارزان قیمت با استفاده از محلولی از نانولوله های کربنی 

و آدامس جویده شدند.
محمد علی دارابی، پژوهشگر طرح در دانشگاه مانیتوبای کانادا، با اشاره به گسترش کاربرد 
حسگرها در حوزه های مختلف از مراکز درمانی گرفته تا ساخت ابزارهای اندازه گیری ضربان قلب 
یا تعداد قدمها و دوره های خواب و بیداری گفت: در این پژوهش ما راه را برای کاربردهای جدید 
و متنوع تری باز کردیم. وی با بیان این که قابلیت انعطاف، مهمترین ویژگی حسگرهای آدامسی 
است افزود: اکثر حسگرهایی که امروزی استفاده می شوند از جنس فلزی هستند که تنش های 

حرکتی به تدریج موجب کاهش حساسیت، فرسودگی و در نهایت توقف کار آنها می شود.
دارابی تصریح کرد: برای غلبه بر این ضعف برخی متخصصان اقدام به ساخت حسگرهایی 
از جنس پلاستیک های قابل انعطاف و سیلیکون کرده اند؛اما این کار حساسیت حسگرها را 
کم می کند. ما در این پژوهش از ماده ای فراوان و در دسترس استفاده کردیم که ضمن حفظ 
حساسیت بالای حسگرها، قابلیت انعطاف بالایی هم دارد. وی درباره مراحل ساخت این حسگر 
آدامسی گفت: نمونه هایی از آدامس های معمولی موجود در بازار به مدت 3۰ دقیقه جویده و 
سپس با محلول اتانول شسته شدند. پژوهشگر طرح افزود: در مرحله بعدی محلولی از نانولوله 
های کربنی به آدامس اضافه و به شکل های مورد نظر تقسیم شد. دارابی تصریح کرد: این 
حسگرهای جدید که قابل شکل دهی با سرانگشتان هستند در مرحله آزمایش توانستند حتی 
کششی به اندازه 5 برابر طول اولیه خودشان )53۰ درصد( را بدون افت حساسیت بالا تحمل 
کنند. وی قابلیت شکل دهی آسان و تطبیق با سطوح مختلف را از ویژگی های مهم این ماده 
برشمرد و گفت: حسگرهای آدامسی توانایی آشکارسازی تغییرات رطوبت محیط را هم دارند 
و می توانند در اندازه گیری ها و تشخیص های مرتبط با دستگاه تنفس استفاده شوند. دارابی 
درباره عملکرد حسگر ساخته شده گفت: در این حسگرهای جدید، با تغییرات کششی که در 
اثر حرکات بدن ایجاد می شود، تغییراتی در رسانایی شبکه لوله های کربنی موجود در حسگر به 

وجود آمده و توسط دستگاه های آشکارساز ردیابی می شوند. 

نخستین پردازشگر فوق سریع جهان
 برای انتقال داده با نور

پژوهش  یک  در  اصفهان  نور  پیام  دانشگاه  محققان 
حسگرهای  ساخت  و  طراحی  به  موفق  آزمایشگاهی 
درمان  داروی  مقدار  می تواند  که  شدند  نانوساختاری 
بیماری های قلبی را در بدن انسان با دقتی بالا اندازه گیری 
کند. حسگرهای ساخته شده با این روش، نسبت به نمونه  
مشابه هزینه  تمام شده  کمتر و حساسیت بالاتری دارند. به 
علاوه، تولید این حسگرها موجب آلودگی محیط زیست 
نمی شود. کاپتوپریل یک داروی خوراکی است که نقش 
حیاتی در درمان سکته  قلبی، نارسایی قلب و فشار خون بالا 
دارد. متأسفانه مصرف مزمن این دارو برای اهداف درمانی، 
منجر به بروز عوارض جانبی نامطلوب، از قبیل کاهش میزان 
فلز روی در بدن از طریق دفع ادرار و افزایش مقدار پتاسیم 
خون می شود. بنابراین طراحی یک روش دقیق و آسان با 
این دارو در نمونه های  اندازه گیری  بالا جهت  حساسیت 

حقیقی از اهمیت زیادی برخوردار است.
دکتر ناهید توکلی مجری طرح، در خصوص اهداف این 
طرح گفت: »هدف از این تحقیق، طراحی و ساخت الکترودی 
از جنس طلا و با ساختار نانومتخلخل بوده است که با دو فلز 

نجیب روتنیوم و پالادیوم پوشیده شود. اثر همزمان این دو 
فلز، باعث افزایش خاصیت کاتالیستی آن ها می شود که این 
موضوع خود منجر به عملکرد بهتر حسگر نهایی در تشخیص 
بکارگیری  است.«  شده  کاپتوپریل  مقدار  اندازه گیری  و 
حسگرهای تولید شده در این طرح، به منظور اندازه گیری 
داروی کاپتوپریل در نمونه های حقیقی )سرم خون انسان و 
قرص( نتایج مطلوب و رضایت بخشی را در پی داشته است. 
در واقع، اندازه گیری این دارو توسط این حسگرها، در مقایسه 
با روش های مشابه با دقت و سرعت بالاتر و هزینه  کمتری 
صورت می گیرد. نتایج بررسی اثر گونه های مزاحم نیز، بیانگر 
گزینش پذیری بالای این حسگر نسبت به کاپتوپریل است. 
به گفته  این پژوهشگر، ساخت این حسگر نه تنها موجب 
صرفه جویی در مصرف دو فلز گران  بهای روتنیوم و پالادیوم 
شده، بلکه میزان حساسیت آن برای تشخیص و اندازه گیری 
داروی کاپتوپریل را به طور قابل توجهی افزایش می دهد. از 
سوی دیگر به دلیل عدم استفاده از مواد سمی در ساخت این 

الکترودها، این روش با محیط زیست سازگار است.
وی در ادامه افزود: »مواد نانومتخلخل دارای حفره هایی 

در ابعاد نانو بوده و بسیار متنوع هستند. این مواد به دلیل 
دارا بودن سطح بسیار وسیع تر نسبت به مواد با ابعاد مشابه 
و بدون نانوتخلخل، مورد توجه قرار گرفته اند. با استفاده از 
فرآیند آندی کردن سطح از طریق اعمال پتانسیل به سطح 
الکترود طلا، یک لایه  اکسیدی بر روی سطح الکترود ایجاد 
شده که باعث تشکیل خلل و فرج سطح می شود. بنابراین 
با اجرای این فرآیند، تخلخل هایی در مقیاس نانو در سطح 
ایجاد شده که افزایش فعالیت الکتروکاتالیستی الکترود را 
موجب  شده است.« توکلی مراحل انجام این طرح را بدین 
شرح عنوان کرد: »در ابتدا الکترود طلای نانو متخلخل تهیه 
شد و سپس رسوب الکتروشیمیایی مس بر سطح الکترود 
نانومتخلخل صورت گرفت. به منظور پوشش دهی فلزات 
نجیب روتنیوم و پالادیوم بر روی سطح الکترود نانو متخلخل 
پوشیده با مس، از روش جابه جایی خودبه خودی مس با 
روتنیوم و پالادیوم استفاده شد. سپس با استفاده از الکترود 
ساخته شده به عنوان حسگر، میزان کاپتوپریل در نمونه  
حقیقی به روش های ولتامتری و آمپرومتری اندازه گیری 

شد.« 

مقاله عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی مشهد با موضوع »تاثیر زعفران و ماده 
موثره کروسین« با 52 بار ارجاع عنوان برتر را در جشنواره پژوهش و فناوری امسال 

کسب کرد.
دکتر سید احمد مهاجری، عضو هیات علمی گروه فارماکودینامی و سم شناسی دانشکده 
داروسازی و مرکز تحقیقات علوم دارویی دانشگاه علوم پزشکی مشهد در این زمینه اظهار 
کرد: این مقاله در زمینه تاثیر کروسین و زعفران در بهبود حافظه رت، پس از ایجاد تخریب 
حافظه به روش کاهش خونرسانی به مغز تهیه شده است که پس از انتشار در مجله 

»Phytotherapy Research« تعداد 52 بار ارجاع به آن شده است.
این پژوهشگر دانشگاه علوم پزشکی مشهد با تاکید بر اینکه این تحقیق بر روی موش 
انجام شده است، خاطرنشان کرد: بر اساس نتایج به دست آمده در این تحقیق زعفران و 

کروسین اثر مطلوبی بر روی تقویت حافظه تخریب شده داشتند.
دکتر مهاجری با بیان اینکه تاثیر زعفران بر روی حافظه به دلیل وجود ماده کروسین 
و  شد  خالص سازی  مشهد  پزشکی  علوم  دانشگاه  در  ماده  این  کرد:  تصریح  است، 

به ثبت اختراع رسید و در حال حاضر تحقیقات مختلفی در زمینه تاثیر آن بر روی 
درمان بیماری های مختلف در حال انجام است.وی تصریح کرد: همچنین با تحقیقات 
و کارآزمایی های بالینی صورت گرفته، مراحل تهیه قرص کروسین در حال انجام است 
و پس از دریافت مجوزهای لازم از سوی وزارت بهداشت، کار تولید آن نیز آغاز می شود.

دکتر مهاجری تاکید کرد: فرایند تهیه قرص کروسین به نام دانشگاه علوم پزشکی مشهد و 
توسط محققان این دانشگاه ثبت اختراع نیز شده است.این عضو هیات علمی دانشگاه علوم 
پزشکی مشهد در خصوص دیگر تحقیقات انجام شده در زمینه زعفران اظهار کرد: بررسی 
تاثیر زعفران در درمان افسردگی از دیگر تحقیقاتی است که در این دانشگاه در حال انجام 
است که بر اساس این تحقیق در کنار دیگر درمان های رایج،  قرص کروسین به عنوان یک 

مکمل می تواند نقش موثری در بهبود و افزایش شادمانی بیمار داشته باشد.
دکتر مهاجری بررسی تاثیر کروسین بر بهبود ادم شبکیه چشم در بیماران دیابتی و 
همچنین تاثیر در درمان بیماران مبتلا به استئوآرتریت با همکاری گروه روماتولوژی را از 

دیگر تحقیقات در حال انجام در این زمینه برشمرد. 

تغذیه نامناسب در کودکی
 عامل بیماری در بزرگسالی

یک متخصص گوارش کودکان گفت: وقتی ویتامین های کودک تامین نشود او از نظر 
وزن و قد کوچک می ماند و این خطر سوتغذیه است.

دکتر غلامرضا خاتمی سوء تغذیه را دو نوع می داند و عنوان می کند: اگر کودکی دچارر 
بیماری کبد یا ناراحتی قلبی باشد هم دچار سوتغدیه می شود اما بیشترین سوتغذیه که 
می تواند آثار بدی روی رشد کودک بگذارد به خاطر تغذیه نامناسب است. سو تغذیه 
بخصوص اگر در 2 سال اول زندگی باشد، علاوه بر عدم رشد و تکامل مغزی، کاهش بهره 

هوشی و توانمندی های ذهنی کودک را به دنبال دارد.
وی با بیان اینکه نقش مادر در تغذیه نوزادان بسیار مهم است گفت: معده کودک 
کوچک تر از معده بزرگسالان است، بنابراین او نمی تواند به اندازه بزرگسالان در یک وعده 

غذا بخورد و چون نیاز به انرژی فراوان دارد باید توسط مکملها این انرژی رسانده شود.
دکتر خاتمی تاکید کرد: کودک تا سه سالگی باید به راحتی وزن اضافه کند و اگر کودکی 
کم وزن باشد حتما دچار مشکلی است و باید به پزشک نشان داده شود چون احتمال 

سوتغذیه وجود دارد.
این متخصص گوارش کودکان با بیان اینکه تغذیه کودک به ویژه در سنین زیر 5 سال 
بسیار مهم است ادامه داد: اگر مادر اطلاعی از خواص مواد غذایی داشته باشد با یک برنامه 

تغذیه ای می تواند به رشد کودکش کمک کند.
دکتر خاتمی در مورد بیماری های ناشی از کمبود مواد غذایی در کودکان گفت: سوتغذیه 
سبب کوتاه قدی و کم وزنی کودک می شود وبرای همین شما مشاهد می کند که برخی 

کودکان بدون اینکه در ژنتیک آنها باشد کوتاه قد هستند.
وی اظهار داشت: البته برخی کودکان به طور ارثی کم وزن یا کوتاه قد هستند و این 
ربطی به تغذیه ندارد برای همین باید مشکل سوتغذیه کودکان توسط پزشک تشخیص 

داده شود.
این متخصص و استاد دانشگاه افزود: اگر کودک زیر 5 سال به آن مبتلا شود با پروتئین 
غذا قابل درمان است و پزشک می تواند با مکملها کودک را درمان کند اما باید این بیماری 

زود تشخیص داده شود تا امکان درمان داشته باشد.
دکتر خاتمی نقش غذای سالم را در سلامت کودک موثر دانست و ادامه داد: برخی 
کودکان چون بدنشان کمبود مواد غذایی دارد بی اشتها هستند برای همین پزشکان 

مکملهایی تجویز می کنند تا این کودکان اشتها پیدا کنند.
 وی تاکید کرد: عادات غذایی از کودکی شکل می گیرند. بنابراین خانواده بخصوص 
مادران در ایجاد رفتارهای صحیح غذایی در سال های قبل از مدرسه، نقش اساسی دارند. 
باید کودکانی که اشتها و میلی به غذا خوردن ندارند را تشویق کرد و این کار با غذاهایی که 
کودک دوست دارد، آسانتر انجام می شود . وی ادامه داد: متاسفانه گاهی مادران به خاطر 
حساسیت کودکشان به برخی مواد غذایی آنها را قطع می کنند که این اصلا خوب نیست 
بدون تجویز پزشک غذایی به کودک داده نشود چون بدن کودک نیاز به تمام پروتئین ها 
است. این متخصص با اشاره به خواص مواد غذایی افزود: مثلا اگر کودکی به تخم مرغ 
حساسیت دارد می توان به جای آن شیر و ماهی داد و این با نظر پزشک انجام می شود.

وی گفت:سوتغذیه خطرات و آسیبهای فراوانی دارد و سبب می شود تا کودک در 
سنین بالاتر هم قدرت یادگیری کمی داشته باشد. دکتر خاتمی با بیان اینکه سوتغذیه در 
بزرگسالی هم عوارض خود را می گذارد ادامه داد: بسیاری از بیماری های دوران بزرگسالی 
مانند بیماری های قلبی و عروقی، سرطان ، چربی خون و دیابت، به خاطر تغذیه نامناسب 
دوران کودکی است . وی تاکید کرد: حتی برخی پزشکان آلزایمر را هم به خاطر کمبود 
ویتامینها در دوران کودکی می دانند و خوردن مکملهای ویتامینی را در زیر 3 سالگی 
توصیه می کنند. وی افزود: بنابراین اگر خواهان جامعه و سالمند سالم هستیم باید از 
کودکی به تغذیه کودکان اهمیت بدهیم و هزینه بیشتری در بخش پیشگیری داشته 

باشیم تا هزینه درمان هم کاهش پیدا کند.

 اختلال در خواب شبانه می تواند حسابی برای ما دردسر ساز شود و آرامش مان را در طول 
روز از بین ببرد. بسیاری از تصادفات مرگباری که در سطح جاده ها اتفاق می افتد، به دلیل 
خواب ناکافی است؛ هر فرد با توجه به نیاز بدنش باید خواب کافی در شب داشته باشد که 
در این خصوص بسیاری از پزشکان خواب کافی را هشت ساعت می دانند ؛ بدن در صورت 
نداشتن خواب کافی شبانه با مشکلات زیادی مواجه و عملکرد مناسب مغز دچار مشکل می 
شود. افرادی که معمولا در شب به اندازه کافی نمی خوابند یا با اختلال خواب مواجه هستند، 
بیش از سایرین پرخاشگر خواهند شد و توانایی انجام کارهای روزانه خود را ندارند. ولی واقعا 
برای بی خوابی های شبانه چه کاری می توان انجام داد؟ »دکتر سعید صانعی« پزشک و 
مشاور درمان های گیاهی و طب سنتی، روش ها و درمان های گیاهی را به شما معرفی 

می کند تا بدون هیچ دغدغه ای بخوابید. 
چرا نمی خوابید؟

دلیل بی خوابی از دیدگاه طب سنتی به خشکی مغز باز می گردد؛ وقتی مغز به اندازه 
کافی رطوبت نداشته باشد، بی خوابی ایجاد می شود. خشکی مغز می تواند همراه با گرمی 
یا همراه با سردی باشد. بی خوابی که به دلیل خشکی و گرمی ایجاد می شود، به این شکل 
است که فرد در ابتدا نمی تواند به راحتی به خواب برود و نزدیک سحر احساس خواب برای 
فرد ایجاد می شود. این دسته از افراد معمولا تا ساعت 2-3 بامداد برای خوابیدن با مشکل 
مواجه هستند و صبح ها نمی توانند از خواب بیدار شوند و به جای خواب شبانه، تا ظهر می 
خوابند. افرادی که به دلیل خشکی و گرمی نمی خوابند، شب ها در کنار تخت خواب خود 
آب می گذارند تا مدام از آن بنوشند. این دسته از افراد در هوای سرد و مرطوب به راحتی می 
خوابند. گروه دوم در اثر خشکی و سردی دچار بی خوابی می شوند به این شکل که حدود 
2-3 ساعت می خوابند، سپس بیدار می شوند و دیگر امکان خوابیدن برای شان وجود ندارد. 
این دسته از افراد معمولا کابوس های وحشتناک می بینند. خوردن قهوه و چای می تواند 
مشکلات این دسته از افراد را تشدید کند. افرادی که مشکلات خواب دارند، خسته هستند 

ولی به دلیل وجود صفرا و سودا در بدن شان نمی توانند به راحتی بخوابند.
 گیاهی که شما را بی هوش می کند!

افرادی که به خشکی مغز مبتلا هستند، باید دمای اتاقی را که می خواهد در آن بخوابند 
متعادل کنند چون گرما و سرمای زیاد باعث بی خوابی در این دسته از افراد می شود. افراد 
سوداوی مزاج در زمستان و سرما بیشتر با مشکل بی خوابی مواجه می شوند در حالی که 

بی خوابی در تابستان و هوای گرم مختص افراد صفراوی مزاج است.
پرخوری و یائسگی می تواند بی خوابی این دسته از افراد را تشدید کند. برای رفع بی خوابی 
می توان یک نوع سوپ درست کرد؛ برای درست کردن این سوپ باید از جو، لپه و برنج 
استفاده کرد. هم چنین می توان در این سوپ، کدو حلوایی و یکی، دو برگ کاهو ریخت و به 
محتوایت سوپ باید گشنیز، هویج و شیر نیز اضافه کرد. خوردن این سوپ که روش پخت آن 
مانند سایر سوپ هاست، می تواند به درمان بی خوابی کمک کند. استفاده از سبزی ترخون 
در درمان بی خوابی افرادی سوداوی مزاج موثر است. این دسته از افراد می توانند ترخون را 
خشک کنند و روی غذاهای خود بریزند و بخورند. سنبل الطیب یکی از گیاهانی است که 
در درمان بی خوابی می توان از آن کمک گرفت. این گیاه تاثیر فوق العاده ای در درمان بی 
خوابی می تواند داشته باشد، به شرط آن که از نوع تازه گیاه استفاده شود. برای این منظور 
باید تکه های ریشه سنبل الطیب را در قوری، به همراه 2 لیوان آبّ جوش ریخت و پس از 
2-3 دقیقه جوشیدن آن را دم کرد. جوشیدن یک جرعه از این دم نوش خواب عمیقی را 
برای فرد ایجاد می کند. اکثر ریشه های سنبل الطیب که در عطاری ها به فروش می رسند، 
تازه نیستند و به همین دلیل تاثیر چندانی در درمان بی خوابی ندارند. برای بهره گیری از 
خاصیت خواب آلور این گیاه، باید آن را به صورت مستقیم و تازه مصرف کرد. سنبل الطیب 
برای افراد سوداوی که با مشکل بی خوابی مواجه هستند، گزینه بسیار خوبی محسوب 
می شود. درمانی گیاهی می توانند جایگزین بهتری برای داروهای شیمیایی باشند چون 
بیشتر داروهای شیمیای که برای خواب استفاده می شود، می تواند باعث وابستگی فرد شود، 
ضمن این که مشکلاتی چون اختلالات حافظه، عدم تمرکز و گیجی در طول روز را ایجاد 
می کند. البته ممکن است روند درمان با گیاهان دارویی در افراد سوداوی مزاج، کمی طولانی 

تر باشد به همین دلیل افراد سوداوی مزاج باید برای درمان صبور باشند.
بابونه

برای رفع مشکلات خواب می توان از چای بابونه استفاده کرد که عارضه ای ندارد. این گیاه 
برای خانم های بادار و مادران شیرده که به این مشکل مبتلا هستند نیز مناسب است. این 
گیاه مناسب افراد سوداوی و صفراوی مزاج می تواند باشد. 5 گرم از گیاه را باید در یک لیوان 
آب جوش ریخت و به مدت 15 دقیقه دم کرد، سپس آن را صاف کرد و نوشید. مصرف چای 

بابونه برای همه گروه های سنی می تواند مفید باشد.
 گل گاوزبان

گل گاوزبان آرام بخش است و می تواند به درمان بی خوابی به ویژه در افرادی که صفراوی 
مزاج هستند، کمک کند افرادی که فشار خون آن ها بالاست نباید از گل گاوزبان استفاده 

کنند چون مصرف این گیاه فشار خون را بالا می برد.
گل گاوزبان باید حتما با لیمو عمانی مصرف شود چون گل گاوزبان گرم و مرطوب است 
و باید با استفاده از لیمو عمانی از خاصیت گرم بودن آن کم کرد. 15 گرم از این گیاه را به 
همراه یک لیمو عمانی سوراخ شده باید در یک قوری استیل به همراه آب ریخت تا بجوشد 

و سپس به مدت 2۰ دقیقه دم بکشد.
گل بنفشه

گل بنفشه خواص بسیار زیاید دارد و برای درمان بسیاری از بیماری ها می توان از آن 
کمک گرفت. برای مشکل بی خوابی هم می توان از گل بنفشه استفاده کرد. برای این منظور 

باید جوشانده این گل را درست کرد و آن را به صورت و شقیقه مالید.
 این گیاه برای افراد صفراوی مزاج مناسب است. علاوه بر جوشانده این گیاه می توان از 
روغن گل بنفشه که در عطاری ها موجود است هم استفاده کرد و روغن را روی سر و صورت 

مالید و به آرامی ماساژ داد.
تخم کدو حلوایی

کدو حلوایی چندان مورد توجه قرار نمی گیرد و بسیاری از افراد در غذاها از آن استفاده 
نمی کنند. یکی دیگر از داروهایی که برای درمان بی خوابی می توان از آن کمک گرفت، 
تخم کدو حلوایی است. تخم کدو حلوایی برای افرادی که صفراوی مزاج هستند و بی خوابی 
های شبانه دارند، مفید است. برای استفاده از تخم کدو حلوایی باید آن را کوبید و توی توری 
ریخت، سپس توری را داخل آب در حال جوش گذاشت و بعد از گذشت چند دقیقه آن را 
بیرون آورد. بعد از آن باید توری را فشرد تا شیره تخم کدو حلوایی بیرون بیاید، شیره تخم 

کدو حلوایی را باید داخل شیر و عسل ریخت و نوشید.
بهار نارنج

خیلی افراد با خاصیت آرام بخش و خواب آور بهار نارنج آشنایی دارند و از آن برای رفع 
مشکل بی خوابی استفاده می کنند. بهار نارنج را می توان به شکل دم نوش، شربت یا عرق 

استفاده کرد.
بهار نارنج گیاهی است که می تواند برای افرادی که به مشکل بی خوابی و افسردگی به 
صورت هم زمان مبتلا هستند، مناسب باشد. درواقع این گیاه بیشتر مناسب سوداوی مزاج 
هاست. برای درست کردن دم نوش بهار نارنج، کافی است 15 گرم از آن را داخل قوری 

ریخت و 1۰ تا 3۰ دقیقه دم کرد و پس از صاف کردن نوشید.
آب؛ دارویی برای خواب

یکی از نکاتی که افراد باید به آن توجه کافی داشته باشند، نداشتن استرس و تنش های 
عصبی هنگام خواب است. اگر افراد دچار تنش و استرس باشند دچار اختلال خواب می 
شوند و این مسئله در افرادی که دچار خشکی مغز هستند با شدت بیشتری اتفاق می افتد.

 هم چنین در ورزش کردن باید اعتدال را رعایت کرد، چون ورزش شدید می تواند با وجود 
خستگی زیاد، برای افراد ایجاد بی خوابی کند، درواقع ورزش شدید و استرس باعث از بین 
رفتن بلغم و رطوبت می شود که همین مسئله می تواند باعث ایجاد بی خوابی شود. افرادی 
که با مشکل بی خوابی مواجه هستند باید طی روز زیاد آب بنوشند تا رطوبت در بدن شان 
بالا برود. غذاهایی که می توانند رطوبت بدن را بالا ببرند باید در برنامه غذایی این دسته از 
افراد قرار بگیرند. البته نوشیدن آب یا مایعات نباید در ساعت های پایانی شب باشد چون 
باعث ابتلا به تکرر ادرار و در نهایت بی خوابی می شود. کاهو، گشنیز، کدو حلوایی و گل 
گاوزبان می توانند رطوبت بدن را تامین کنند. به همین دلیل افراد باید به اندازه کافی از این 
گیاهان استفاده کنند. بالابردن رطوبت مغز برای رفع اختلال خواب نباید خیلی زیاد باشد. به 
این دلیل که فرد دچار خواب آلودگی و کسالت خواهد شد. استفاده از غذاهای تند که حاوی 
ادویه های مختلف به ویژه فلفل هستند، می توانند منجر به بی خوابی شوند چون گرمی و 

خشکی را در بدن افزایش می دهند.

این گیاهان را بخورید و راحت بخوابید
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اجتماعی 6

کارکرد هاي اجتماعي در امنیت پایدار

تقابل اجتماعي
رود روشدن خصمانه اجزاء جامعه که معمولاً به واسطه 
بي اطلاعي از محدودهاي قانوني و یا زیاده خواهي برخي از 
آن ها در جامعه شکل مي گیرد، شریان هاي حیاتي اجتماع، از 
جمله انضباط و امنیت اجتماعي را تحت تأثیر قرارداده و آرامش عمومي را خدشه دار مي سازد. 
و این در حالي است که مي تواند این مقابله که معمولاً ظرفیت ها و سرمایه هاي اجتماعي از 
بین مي برد. به تفاهم و تعامل تبدیل شده و صحنه دیگري یعني انضباط و همدلي و نهایتاً 

هم افزایي و سازندگي کشور را به نمایش بگذارد.
تقابل یا هر کنش اجتماعشي بایستي مولود اخلاص و درجهت وظایف و قلمرو دیني، 
انساني و کسب حق و دریافت حقانیت باشد. در غیر این صورت مضر  و شکننده خواهد بود 
زیرا تلاقي هایي که منشاء نفساني یا شیطاني دارند علاوه بر آسیب ها عمومي به خود افراد 
نیز خسارت وارد کرده و مشکلات جسمي و رواني را براي آنان فراهم آوردند. مقابله مي تواند 

شکل هایي گوناگوني داشته باشد که به دو شکل متداول این اشاره مي گردد.
تقابل با قانون و مناسبات حکومت و بي توجهي به فرمان مأمورین قانون در بخش هاي 
انتظامي و امدادي مي تواند به گونه اي از مواجهه افراد با ترتیبات عمومي تلقي شده و 
بي انضباطي و ناامني را تولید نماید. این بخش کارکرد دو سویه دارد و لطمات وارده از طرف 
آن هم در سطح فردي و هم در سطح عمومي زیان آور بوده و مي تواند علاوه بر بي نظمي 
و تضییع حقوق سایه افراد جامعه، به عنوان بد آموزي و ترویج و تعلیم بي انضباطي نیز عمل 

نماید.
نوع دیگر مقابله، سرشاخ شدن اعضاء جامعه با یکدیگر است که بواسطه امیال دنیوي و 
جابه جا شدن قدرت و سرمایه ها و همچنین بدبیني و جسارت هاي بي مورد و نابه جا در 
جامعه شکل گرفته و به درگیري هاي لفظي و فیزیکي منجر مي شود. معمولاً در تحلیل 
اینگونه  رویدادهاي اجتماعي چیزي به جز  بهم ریختگي و فرسایش سرمایه هاي اجتماعي 
عاید نمي شود و یک بازي باخت، باخت براي طرفین مقابل از نظم حیثیتي و مالي خواهد بود.

رهیافت رهایي از اینگونه تعارضات، اقدامات پیشگیرانه و تربیت اعضاء جامعه در تنظیم 
روابط و شناخت و رعایت جایگاه ها و تبعیت از ضوابط و محدودهاي گفتاري و رفتاري است 
که بایستي با بهره گیري از امکانات و ظرفیت هاي فرهنگي و علمي و آگاه سازي هاي عمومي 
و برخورد مجدانه با لایه هاي خشن و بدخیم جامعه که مقابله و سرکوب مقررات و تجواز 
به حقوق دیگران را حق خود مي دانند انجام شده و با انتخاب راه کارهاي تعریف شده در 

حوزه هاي فرهنگي و امنیتي بخوبي کنترل و استمرار یابد.
 فرمانده انتظامی استان قم

راهکارهای تسلط بر زبان بدن برای موفقیت
تسلط بر زبان بدن در زندگی امری ضروری به حساب می آید. چه تاجر باشید چه 
اغذیه فروش، اگر با مردم سروکار دارید باید بدانید چگونه با آنها ارتباط برقرار کنید. می گویند 
93 درصد ارتباطات غیرکلامی هستند. بنابراین بسیار مهم است که بفهمید ورای حرف هایی 

که می زنید چه چیزی را انتقال می دهید.
در این جا 11 ترفند برای درک بهتر زبان بدن و ارتباط ماهرانه تر به شما معرفی می شود.

1. از بازتاب استفاده کنید. بازتاب یعنی انجام آن چه طرف صحبت شما انجام می دهد، 
البته ماهرانه. شما نمی خواهید که با رفتاری بی ملاحظه ریزترین حرکات آنها را تقلید کنید، 
بلکه می خواهید با ظرافت این کار را انجام دهید، درست همان طور که آنها انجام می دهند. 
با تقلید اعمال آن ها، چه ضربدری کردن دست ها باشد؛ درصورتی که آنها دست های شان 
ضربدری بود، یا آرام صحبت کردن باشد؛ اگر آنها آرام صحبت کردند، یا حفظ تماس چشمی 
طولانی باشد؛ اگر آنها نگاه تان کردند- موجب می شود با افراد رابطه برقرار کنید. آنها شباهت 
بیش تری به شما احساس می کنند و درنتیجه احساس ارتباط بیش تری با شما خواهند 
داشت. بازتاب از این لحاظ واقعا کارآمد است. می توان از آن در هر مکانی استفاده کنید، 
ولی این کار به طور ویژه تری در قرارها، جلسات کسب وکار و موقع ملاقات با یک فرد جدید 

مفید است.
2. حرکات غیرضروری انجام ندهید. اغلب، مردان عصبی دست های شان را ضربدری 
می کنند تا با این حرکت شان دکمه سردست یا ساعت شان را نشان بدهند. ممکن است در 
حال گذر از جلوی یک جمعیت زیاد باشند، یا قدم زنان از کنار خانم زیبایی بگذرند، یا شاید 
در حال رفتن به روی صحنه برای ارائه ی یک سخنرانی باشند، ولی با انجام چنین حرکت های 
غیرضروری با دست های شان، به نوعی احساس عدم امنیت زیاد خود را نشان می دهند. این 
کار آنها تلاشی ناخودآگاه است برای با دست پوشاندن بدن شان. این حرکت در بین مردها 
خیلی رایج است و باید از آن اجتناب شود. از ور رفتن با چیزی که به آن احتیاجی ندارید 
دست بردارید و آن وقت با این کار چهره ی معذب و نگران تان برای مردم دنیا رو نخواهد شد. 

در عوض، دست های تان را کنارتان بیندازید و با اطمینان هرجا که می خواهید بروید!
3. فیگور قدرت بگیرید. فیگور قدرت همان کش آوردن دست ها بالا و روی سر تا حد 
ممکن است. این حرکت یک شکل 7 مانند ایجاد می کند. این فیگور به دقت مورد مطالعه 
قرار گرفته است و ثابت شده است هر کس این کار را بکند تستسترون، اعتمادبه نفس 
و ویژگی های رهبری اش افزایش خواهد یافت. بار بعد و پیش از یک جلسه ی بزرگ اگر 
احساس کردید عصبی هستید یا از خودتان مطمئن نبودید، آن دو دست خودتان را بالا ببرید 

و سریع یک فیگور قدرت بگیرید! از انجام این کار خوش حال خواهید شد.
4. پاهای تان را روی هم نیندازید. آدم های وقتی پای شان روی هم می اندازند، نشان 
می دهند که کاملا سرسخت و غیرصمیمی هستند. این که بخواهید فاصله ی خودتان را با 
کسی حفظ کنید می تواند ایده ی خیلی خوبی باشد، ولی اگر بر سر معامله ی بزرگ خرید 
ماشین جدیدتان مذاکره می کنید یا اگر مشغول متقاعد کردن رییس تان برای اضافه حقوق 
هستید، سرسختی نشان دادن ایده ی خوبی نیست! به جای آن، پای تان را از روی پای 
دیگرتان بردارید و یک حالت بدنی باز به خود بگیرید. خب هرچه باشد، همه ی ما دوست 
داریم معامله های عالی انجام بدهیم! 5. بخندید تا واقعا ارتباط برقرار کنید. چه چیزی 
از یک چهره ی متبسم و شاد بهتر است؟ یک چهره ی متبسم، شاد، و خندان. خنده نشانگر 
حد اعلای ارتباط بین دو نفر است و گویای انواع متعددی از روابط و پیوندها است. وقتی واقعا 
دل تان می خواهد با کسی ارتباط کاری یا شخصی برقرار کنید، بخندید. سر قرار خندیدن یا 
خنداندن کسی که با او قرار دارید نشانه هایی باورنکردنی از جذب و شیفتگی هستند. شوخی 
دوست داشتنی و بجا در یک مصاحبه ی شغلی می تواند برای باز کردن سرِ صحبت بسیار 
کار خوبی باشد و راهی عالی برای برقراری ارتباط با رییس احتمالی تان باشد! خندیدن، و 

خنداندن دیگران، وقتی هدف ارتباطِ موثر باشد، می تواند بی نهایت سودمند باشد!
6. دست های تان را از هم باز کنید. درست همان طور که روی هم انداختن پاها می تواند 
یکی از حالت های بدِ زبان بدن باشد، حالت ضربدری دست ها هم همین طور است. ضربدری 
کردن دست ها نشانگر حالت تدافعی یا مشکوکانه است. وقتی دست های تان را ضربدری 
می کنید بین خودتان و کسی که با او صحبت می کنید فاصله می اندازید. به جای این کار، 
بار بعد که می خواهید با کسی که قبلا او را دیده اید ارتباط برقرار کنید دست ها را از حالت 
ضربدری خارج کنید، و آن وقت متوجه خواهید شد که برقراری رابطه با او چقدر آسان تر 
می شود. 7. سرتان را بالا بیاورید. وقتی سرتان را بالا بیاورید، غرور، اطمینان، و تسلط بسیار 
زیاد خود را نشان می دهید. اگر تا به حال ندیده اید کسی سرش پایین باشد، پس اهمیت بالا 
گرفتن سر را خوب درک می کنید! با بالا نگه داشتن سر نشان می دهید که از خودتان رضایت 
دارید و به آن چه هستید اطمینان دارید. بار بعد که خواستید روی صحنه سخنرانی کنید، 
برای جمعی از دوستان تان ماجرایی را تعریف کنید، یا برای منصب جدیدی مصاحبه بدهید، 
سرتان را بالا بگیرید! 8. کف دست ها ی تان هم رو به بالا باشد. وقتی با دست ارتباط برقرار 
می کنید مطمئن شوید به  طور موثری حالت کف دست های تان را هم با آن همراه کرده اید. 
با انجام این کار ناخودآگاه اعتمادسازی می کنید. این کار نشان می دهد شما رو راست هستید 
و چیزی را از شخصی که با او حرف می زنید، پنهان نمی کنید. این فن به طرز باورنکردنی بر 
فروش، بازاریابی، یا اطمینان دادن تاثیر می گذارد. اساسا، در هر جایی که احتمال دارد صداقت 

و درستی زیر سوال برود از این حالت استفاده کنید.
9. سر تکان بدهید. وقتی سعی می کنید با کسی که با او حرف می زنید ارتباط برقرار 
کنید، موقعی که طرف چیز تازه ای می گوید سر تکان بدهید. این نشانه ی بزرگی است از 
این که شما با او موافق هستید و دارید به او گوش می دهید و آن چه را می گوید قبول دارید. 
وقتی در مکالمه شنونده سر تکان می دهد پیوند بسیار خوبی شکل می گیرد و نشان می دهد 
که طرف واقعا به حرف گوش می دهد. بار بعد که یک دوست یا همسرتان برای تان ماجرایی 
را تعریف کرد، گاه گاهی سرتان را تکان بدهید آن وقت می بینید چقدر خوشحال می شوند 
چون قدردان مهارت های شنیداری شما هستند. 10. از پا کوبیدن اجتناب کنید. ببینید، 
ممکن است خسته باشید، و شاید دل تان بخواهد کار دیگری انجام بدهید- مثلا به همبرگر 
فروشی جدیدی که سر خیابان است سری بزنید- ولی در حالی که مدیرتان مسئله ی مهمی 
را گوشزد می کند، پا کوبیدن او را خوشحال نخواهد کرد! درواقع، او را می رنجاند چون بدن تان 
دارد می گوید که حرف های او چقدر شما را خسته کرده است. به جای این کار، پاهای تان را 
یکی دو دقیقه ی دیگر ثابت نگه دارید، و بگذارید او حرف خودش را بزند. به جای آزردن او، 
به حرف اش گوش بدهید)یا دست کم تظاهر کنید گوش می دهید( تا واقعا با او ارتباط برقرار 
کنید. بار بعد که او ترفیعات شغلی آینده اش را مرور کند، ممکن است شما درست آن بالای 
فهرست باشید! 11. دست طرف صحبت تان را به آرامی لمس کنید. با آرام لمس کردن 
دستِ کسی که با او حرف می زنید، چه ماجرایی را تعریف  کنید چه یک لطیفه ی باحال 
بگوید، به خوبی اعتماد سازی خواهید کرد. نمی خواهم بگویم همیشه لمس کردن آدم ها 
خوب است، این طور نیست! ولی، مراد از لمس کردن در این جا لمس ملایم دست طرف یا به 
شوخی به شانه  ی- یا هر قسمت غیرصمیمانه ی دیگر- او زدن است. با انجام این کار، پیوندی 
واقعی بین خودتان و آن شخص ایجاد می کنید، البته نه فقط یک ارتباط کلامی صرف، 
بلکه ارتباطی کلامی و ذهنی. بار بعد که با کسی قرار داشتید، سعی کنید وقتی در حال 
مکالمه هستید به آرامی طرف مقابل را لمس کنید و آن وقت خودتان متوجه شکل گیری 
یک رابطه ی بهتر خواهید بود. این هم از این! 11 ترفند که به موفقیت شخصی و حرفه ای 
شما کمک می کند! ممکن است بهترین گوینده یا بهترین صحبت کننده نباشید، ولی اگر 
بتوانید زبان بدن تان را کنترل کنید، بهترین ارتباط را برقرار خواهید کرد! و این در حالت کلی 
بسیار بسیار مهم تر است. بالاخره، تمام زندگی بشر به ارتباط او بستگی دارد؛ و بدن تان تقریبا 

همه جوره ارتباط لازم را برقرار می کند!

 مهم نیست چه سنی هستیم و یا چقدر پول در حساب بانکی مان 
داریم، مجرد یا متاهل هستیم و یا از چه راهی امرار معاش می کنیم، 
همه ما می خواهیم در هر وهله از زندگی مان موفق تر از قبل باشیم. 
البته که هر یک از ما تعریف خودمان را از موفقیت داریم، در اینجا 
16 روش اثبات شده فهرست شده است که به کمک آنها می توانید 

زندگی سودمند، شاد و موفق تری را داشته باشید.
1. متعهد باشید

فارغ از اینکه چه اهدافی در زندگی دارید، بایستی به این اهداف 
متعهد باشید. فقط به واسطه الزام به تعهدات هست که می توانید 
به پیشرفت های مورد نیاز برای بهتر شدن زندگی تان دست 

یابید.
حال این تعهدات می تواند یک فرصت کاری جدید، عضویت 
در یک کلاس آمادگی جسمانی برای تقویت سلامت جسمانی، یا 
شرکت در کلاس آشپزی برای تبدیل شدن به یک آشپز حرفه ای 
باشد، تعهد آن اراده و میلی است که ما را به سمت موفق تر شدن 

سوق می دهد.
2. مردم به خود شما توجه می کنند و اهمیتی به موفقیت 

شما نمی دهند
بیایید با هم روراست باشیم. دیگران اغلب به لباس های گران 
قیمتی که می پوشید و یا به متراژ خانه بزرگ و ویلایی تان و یا ماشین 
آخرین مدل شما توجهی ندارند. منظور ما این نیست که آنها برای 
دارایی ها و موفقیت های شما احترامی قائل نیستند، بلکه آنها برای 
شما به عنوان یک فرد ارزش قائل هستند و فارغ از هر چیزی به خاطر 
علاقه ای که به شما دارند از شما پشتیبانی می کنند. این را باور کنید!

3. هر روز شاکر و قدردان باشید
به گفته روانشناسان محققی همچون مارتین سلیگمن، رابرت امونز 
و مایکل مک کولو، شاکر و قدردان بودن به داشتن احساسات بهتر 
درباره خودتان، اشتیاق و میل بیشتر برای کمک به دیگران می انجامد. 
شاکر بودن همچنین ممکن است حتی از ریسک ابتلا به بیماری 
های کرونر قلب نیز بکاهد. هر روز زمانی را به نوشتن بابت چیزهایی 

اختصاص دهید که به خاطر آنها قدردان و شاکر هستید.

4. اقدام کنید
 )Claire Shipman( و کلیر شیپمن )Katty Kay( کتی کی
درباره شکاف اعتماد به نفس بین زنان و مردان تحقیقات مشترکی 
انجام دادند و نتیجه آن را در مجله The Atlantic به چاپ رساندند. 
آنها دریافتند که اعتماد به نفس به اهمیت شایستگی انجام کاری 
است. آنها در مقاله خود به این نتیجه گیری رسیدند که “شروع و اقدام 
برای به عمل در آوردن تصمیمی این باور را در فرد پدید می آورد که 

او قادر به رسیدن به موفقیت است”
5. پول نمی تواند شادی و رضایت بخرد

حتما ترانه مشهور گروه بیتلز را شنیده اید که می خواند “پول نمی 
تواند عشق مرا بخرد”. می دانید چه چیزهای دیگری را نمی توان با 
پول خرید؟ شادی. فقط چون درآمدی بیش از 1۰۰ هزار دلار دارید، 
بدین معنی نیست که شما الزاما فردی رضایتمند و شاد هستید. یقینا 
پول بسیار لازم است و وجودش بسیاری از مسائل را آسانتر می سازد. 
اما شما بایستی تمرکزتان بر روی علایقتان باشد و نه اینکه چقدر 

پول در می آورید.
6. هیچ وقت زدن دست رد به سینه تان را امری شخصی 

نکنید
برای همه ما اوقاتی پیش آمده که دست رد به سینه مان زده باشند. 
به جای اینکه از این موقعیت ناراحت شوید و با آن شخصی برخورد 

کنید، از آن به عنوان یک تجربه درس بگیرید.
چرا صندوق سرمایه گذاری کارآفرینی، طرح اولیه کارآفرینی شما 
را نپذیرفت؟ شاید به خاطر اینکه بازاری برای محصول شما اکنون 
وجود ندارد. شاید نتوانستید به آیتم هایی اشاره کنید که آنها را قانع 
کند. شاید سایر صندوق ها با صندوق فعلی تماس گرفته اند و گزارش 
هزینه کردهای اضافی کارآفرینی های قبلی شما را به آنها ارائه داده 
اند. به هر صورت این عدم پذیرش را قبول کنید و از آن برای رسیدن 

به موفقیت آتی درس بگیرید.
خود من برای اینکه بتوانم استارتاپ صدور فاکتور آنلاینم را به اجرا 
درآورم با بیش از 1۰۰ صندوق سرمایه گذاری کارآفرینی صحبت 
کردم تا بالاخره نرم افزار من را پذیرفتند. از شکست و عدم پذیرش 

تجربه بیاموزید و از آن به عنوان انگیزه ای برای بهتر شدن نتایج 
استفاده کنید.

7. همیشه یک برنامه پشتیبان داشته باشید
هیچوقت نمی دانید که اتفاقات غیرمنتظره قرار است کی رخ دهند، 
اما وقتی که روی می دهند شما در محاصره ای از طغیان ها و بی 
نظمی ها خواهید بود.زمانی که خود را از قبل برای حوادث خیلی بدتر 
آماده می کنید، هنگام مواجهه با مشکل و اتفاقی، حداقل بحران و 
ناراحتی کمتری را تجربه خواهید کرد. زمانی که آخرین کسب و کار 
من شکست خورد، اگر همسرم کمی پول پس انداز نکرده بود )دور 
از چشم من( حتما با یک افتضاح مالی رو به رو می شدیم. داشتن 
کمی پس انداز همیشه خوب است چرا که در موقعیت های سخت، 
شرایط را به نفع شما تغییر می دهد. دریافتم که حدود یک سال از 
صورتحساب هایی که پرداخت می کردم به صندوق پس انداز همسرم 
انتقال می یافته و این پول در آن شرایط به داد ما رسید و البته به 

روابط من و همسرم نیز جانی دوباره بخشید.
8. مهارت های اجتماعی خود را تقویت کنید

کاترین وین برگر )Catherine Weinberger(، اقتصاددان و 
استاد دانشگاه کالیفرنیا واقع در شهر سانتاباربارا، پس از تحلیل داده 
های به دست آمده در فاصله سالهای 1972 تا 1992 دریافت که 
“امروزه افرادی که هم باهوش هستند و هم از مهارت های اجتماعی 
خوبی برخوردارند در مقایسه با همتاهای خونگرم خود در سال 

198۰، درآمد بیشتری کسب می کنند”
9. به مسافرت بروید

مسافرت روش فوق العاده ای برای تعالی شخصیت هر فرد و باز 
شدن درهای ذهن به روی تجربیات جدید است. به علاوه اینکه 
مسافرت ما را از روزمرگی ها نجات می دهد و به ما کمک می کند 

که بابت همه امکانات و تسهیلاتی که در خانه داریم شاکر باشیم.
10. چند کار را همزمان انجام ندهید

اگر دائما احساس خستگی و فرسودگی دارید، احتمالا به این دلیل 
است که همزمان چند کار و مسئولیت را بر عهده دارید. تحقیقات 
نشان داده اند؛ زمانی که می خواهید از یک کار به کاری از جنس 

دیگر بپردازید، به زمانی به طور متوسط بیش از 25 درصد از زمان 
همیشگی برای این جابجایی کاری نیاز دارید، ضمن اینکه انرژی 
بیشتری هم باید صرف کنید. هر دو این معضلات از بهره وری شما 
می کاهند و مانع از رسیدگی شما به وظایف و رسیدن به اهدافتان 

می شوند.
11. رشد ساختار فکری خود را پذیرا باشید

 Carol( دیوک  کارول  استنفورد،  دانشگاه  استاد  و  روانشناس 
Dweck(، می گوید که ما دارای دو ساختار فکری ثابت و در حال 
رشد هستیم. ساختار فکری ثابت مفاهیمی مانند شخصیت، هوش و 
قابلیت خلاقیت ما هستند که یکنواخت و ایستا می باشند. در حالیکه، 
ساختار فکری در حال رشد، ما را به چالش بیشتر بر می انگیزاند و 
شکست ها و خطاهایمان ر ا نتیجه کم هوشی ما نمی داند بلکه آن را 
به منزله سکوی پرتاب ما جهت رشد و بهبود قابلیت هایی در جهت 

حیات ما می داند.
12. بین کار و زندگی خود تعادل برقرار سازید

زمانی که کار و زندگی با هم مختل می شوند منجر به فرسودگی 
و خستگی کارکنان می شود و بالطبع بنیان وجدان کاری نیز سست 
می شود. به هر حال شاید این روند خیلی هم ارادی نباشد، بلکه این 
قضیه را ثابت می کند که هر کسی نیاز دارد که مدتی از کار و اداره 
دور باشد. اگر بتوانید با انجام دورکاری کمی از فضای اداره دور باشید 
و یا در ساعات کار اداری خود انعطاف ایجاد کنید، یقینا هم در امور 

زندگی و هم حرفه ای بازدهی بیشتری خواهید داشت.
13. از کسی کینه به دل نگیرید

واقعا هیچ نیازی به عصبانی بودن و کینه جویی نیست، چون این 
کار ذهن را خسته و شما را ناتوان می کند. آیا به نظر نمی رسد که 
زندگی آرام تر از آنی پیش می رود که شما بخواهید به خاطرش 

عصبانی باشید؟
14. سماجت و پشتکار داشته باشید

 )Angela Duckworth( روانشناسی به نام آنجلا دوک ورث
پس از سال ها تحقیق و مطالعه بر روی کودکان و بزرگسالان دریافته 
است که یکی از ویژگی های شخصیتی افراد موفق، داشتن سماجت 
 TED talk است. او در یکی از سخنرانی های ویدئویی خود در برنامه
ابراز داشت که “سماجت، اشتیاق و پشتکار برای رسیدن به اهداف 
بسیار طولانی مدت لازم است. سماجت داشتن طاقت و استقامت 
است. سماجت یعنی اینکه شما کارتان را به یک روز و یک هفته 
و یک ماه خلاصه نکنید بلکه سال ها پیگیر هدفی که در سر دارید 
باشید و برای تحقق آن سخت کار کنید. سماجت یعنی زندگی را به 
مانند دوی ماراتن دیدن و آهسته و پیوسته زندگی کردن نه به مانند 

دوی سرعت!”
15. در لحظه زندگی کنید

شما نمی توانید گذشته را تغییر دهید و هیچ کنترلی بر روی آینده 
هم ندارید. در لحظه زندگی کنید و از آنچه که پیش رویتان هست 
لذت ببرید. زمانی که برنامه های زیادی برای خود ترتیب می دهید، 
بسیار پرمشغله می شوید و این باعث استرس و تنش زیادی در شما 
می شود که بالطبع مانع از لذت بردن شما از زندگی اکنون و حال 

می شود.
16. مواظب خودتان باشید و به دیگران هم کمک کنید

به گفته مارک اسنایدر )Mark Snyder(، روانشناس و رئیس 
مرکز مطالعات فردی و اجتماعی در دانشگاه مینه سوتا “افرادی که در 
امور مختلف داوطلب می شوند معمولا عزت نفس بالاتری دارند و از 
لحاظ روانی، وضعیت سلامتی و شادی در سطح بالاتری قرار دارند”.

به علاوه اینکه کمک کردن به دیگران مزایای زیادی برای سلامت 
خودمان دارد. اما اگر شما اول مراقب سلامت خودتان نباشید، چطور 
می توانید به دیگران کمک کنید؟ ابتدا نیازهای خودتان را برآورده 

سازید و سپس شروع به کمک کردن به دیگران کنید.

چگونه یک زندگی شاد و سالم داشته باشیم؟
کاظم   مجتبایی

انتظامي  فرماندهي  آگاهي  پلیس  رئیس 
استان از کشف کالاهاي قاچاق به ارزش 6۰۰ 

میلیون ریال در این استان خبر داد. 
سرهنگ احمد کرمیدر گفتگو با خبرنگار 
پایگاه خبري پلیس، اظهار داشت: ماموران اداره 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهي استان 
محورهاي  در  عبوري  خودروهاي  کنترل  با 
مواصلاتي استان قم به یک دستگاه کامیون 

کشنده فاو مشکوک و آن را متوقف کردند. 
گرفته  هاي صورت  بررسي  در  افزود:  وي 
انتقال  قصد  کامیون  راننده  شد،  مشخص 
کالاهاي قاچاق را از یکي از بنادر جنوبي استان 
به مقصد " تهران" را داشته است. رئیس پلیس 
آگاهي استان قم افزود: با تحقیقات بعمل آمده 
مشخص شد یک دستگاه تریلر کفي نیز با 
کامیون موصوف در ارتباط بوده است. سرهنگ کرمي ادامه داد: ماموران پس از شناسایي محل 
تردد کامیون، در یکي از محورهاي مواصلاتي استان موفق به شناسایي تریلر مذکور شده و 
سپس آن را توقیف کردند. وي اضافه کرد: خودرو براي بازرسي دقیق تر به اداره مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز استان منتقل شد. در ادامه با استعلام از سامانه گمرک و مغایرت اسناد و مدرک 
گمرکي با کالا، خودرو مورد بازرسي قرار گرفت که با هوشیاري ماموران مشخص شد خودروي 
موصوف در زیر شاسي کفي کالاهاي قاچاق را جاساز و تعبیه کرده است. سرهنگ کرمي اضافه 
کرد: ماموران در ادامه بازرسي از تریلر موصوف1۰۰۰ خشاب قرص 1۰ تایي ،  تعداد ۴25 عدد 
لامپ مهتابي مخصوص سالن آرایش زنانه ساخت کشور آلمان و 17۴5۰ عدد دارو مخصوص 

تزریق براي حیوان خانگي به ارزش تقریبي 6۰۰ میلیون ریال کشف  کردند.

قاتل خاموش در زنجان
 جان مادر و کودک را گرفت 

مسئول روابط عمومی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی دانشگاه علوم پزشکی 
و خدمات بهداشتی درمانی استان زنجان گفت: این مادر و کودک که مشغول استحمام بودند 

متاسفانه بر اثر استنشاق گاز مونوکسیدکربن به کام مرگ فرو رفته بودند. 
جواد مرادی روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: روزپنجشنبه ساعت 1۴:۰۴ 
موضوع گازگرفتگی در حمام منزلی واقع در منطقه فرودگاه زنجان به مرکز اورژانس زنجان 

اعلام و عوامل اورژانس مستقر در پایگاه روزبه بلافاصله به محل اعزام می شوند.
وی با بیان اینکه وقتی عوامل اورژانس بر بالین این مادر و کودک حاضر شدند هرچند 
علائم حیاتی در آنان مشهود نبوده اما چون علائم قطعی فوت نیز هویدا نبود بنابراین هر دو را 
به بیمارستان امام حسین که نزدیک به محل حادثه است منتقل کردند، اظهار کرد: پزشک 
بیمارستان نیز پس از انجام معاینه مرگ هر دو نفر را که زنی 2۴ ساله و پسری2 ساله و پنج 
بودند را تایید می کند. به گفته مرادی، حوالی ساعت سه بامداد امروز /شنبه/ نیز عوامل اورژانس 
مستقر در پایگاه قائم زنجان در جریان مسمومیت یک زن 28 ساله و دختر 13 ساله درحال 
استحمام قرار گرفته و برای نجات جان آنان راهی شهرک نصر شدند. وی با بیان اینکه اگر 
مادر بزرگ از موضوع مطلع نمی شد به حتم حادثه تلخ و ناگواری رخ می داد، افزود: وقتی 
مادر بزرگ، این دو نفر را بی حال و ناتوان می بیند سریع با اورژانس تماس گرفته و درخواست 
کمک می کند.  مرادی اظهار کرد: پس از اقدمات درمانی اولیه، هر دو فرد مسموم به منظور 
ادامه درمان و مداوا به بیمارستان ولیعصر )عج( شهر زنجان منتقل شده و از مرگ حتمی 

نجات  یافتند.

سانحه رانندگی جان پیرمرد کاشانی را گرفت 
فرمانده انتظامی کاشان  گفت :برخورد یکدستگاه وانت بار، جان پیرمرد 6۰ ساله دوچرخه 

سوار کاشانی را گرفت. 
سرهنگ مهدی پورغلامحسین اظهار داشت: این حادثه صبح روز شنبه در شهر کاشان بر 
اثر بی توجهی راننده وانت به جلو رخ داد که در این حادثه پیرمرد کاشانی در دم جان باخت.

سرهنگ مهدی پورغلامحسین افزود: راننده پس از برخورد و وقوع سانحه از صحنه گریخت 
.وی همچنین علت حادثه تصادف دختر بچه هفت ساله کاشانی پس از پیاده شدن از اتوبوس 
شهری کاشان در روز دهم دی ماه را براساس نظر اولیه کارشناسان راهور رعایت نکردن اصول 
ایمنی از سوی راننده اتوبوس شهری در عین سوار و پیاده کردن مسافر عنوان کرد.عصر روز 
پنجشنبه دهم دی ماه این دختر بچه پس از پیاده شدن از اتوبوس شهرداری در مسیر خیابان 

امیرکبیر روبروی شاهزاده ابراهیم )ع( جان باخت.

جانشین فرماندهي انتظامي خراسان رضوي  

 باند تهیه و توزیع مواد مخدر در مشهد متلاشي شد

رئیس پلیس راه استان اصفهان  خبرداد:

4کشته و 4 مجروح در تصادفات جاده اي 

فرمانده انتظامي شهرستان مرند  خبرداد:

دستگیري سارق حرفه اي اماکن خصوصي در مرند

جانشین فرماندهي انتظامي خراسان رضوي  

 باند تهیه و توزیع مواد مخدر در مشهد متلاشي شد

فرمانده دریاباني استان هرمزگان  خبرداد:

 کشف یک تن تریاک در هرمزگان 

جانشین مرزباني ناجا :

محموله 6 میلیاردي قاچاق به مقصد نرسید 

جانشین فرماندهي انتظامي خراسان رضوي  گفت :با دستگیري سه سوداگر مرگ، 
22۰ کیلوگرم مواد افیوني در مشهد کشف شد.

سردار ماشاءالله جان نثار با اعلام این خبر گفت: در پي کسب اطلاعاتي مبني بر فعالیت 
گسترده اعضاي باند قاچاق مواد افیوني از شهرستان نهبندان در استان خراسان جنوبي به 

مشهد تحقیقات گسترده پلیسي آغاز شد.
وي افزود: تیم هاي مرکز عملیات ویژه فرماندهي انتظامي مشهد ماموریت یافتند در 

عملیات ضربتي این پرونده را پیگیري کنند. 
سردار جان نثار خاطر نشان کرد: دو خودروي سواري پیکان و پراید که حامل مواد 
مخدر بودند از شهرستان نهبندان به طور نامحسوس تحت نظر ماموران قرار گرفتند. 

قاچاقچیان از مسیرهاي فرعي با دور زدن مقرهاي ایست و بازرسي پلیس خود را به 
مشهد رساندند.  جانشین فرماندهي انتظامي خراسان رضوي گفت: ساعت 2۰:۰۰ روز 
جمعه یازدهم دي ماه ماموران مرکز عملیات ویژه فرماندهي انتظامي مشهد در بزرگراه 
امام علي )ع( این شهر براي دستگیري قاچاقچیان وارد عمل شدند. اما آنها با سرعت قصد 
فرار داشتند که در یک عملیات تعقیب و گریز  خیاباني، ماموران انتظامي دو خودروي 
پیکان و پراید را متوقف کردند. سردار جان نثار افزود: در این عملیات سه سوداگر مرگ 
دستگیر و در بازرسي از دو خودروي سواري قریب به 15۰ کیلوگرم تریاک و 7۰ کیلوگرم 
حشیش کشف شد. وي گفت: تحقیقات گسترده پلیس براي شناسایي و دستگیري دیگر 

اعضاي این باند ادامه دارد.

رئیس پلیس راه فرماندهي انتظامي استان اصفهان  گفت 
:در اثر وقوع سه تصادف جاده اي در استان اصفهان چهار 
تن جان خود را از دست دادند و چهار نفر نیز مجروح 
شدند. سرهنگ رضارضایي گفت: ساعت 7 و ۴5 دقیقه 
صبح روز جمعه  یک سواري ام وي ام به علت عدم توجه به 
جلو در محور  امیرکبیر واژگون شد که یک تن از سرنشیان 
آن فوت و یک نفر مجروح شد. سرهنگ رضایي اظهار 

داشت: در سانحه اي دیگر که در محور "اصفهان -تهران" 
به وقوع پیوست یک سواري پراید به علت عدم توجه به 
جلو با یک پژو و یک تریلر کشنده بنز برخورد کرد که 
راننده ۴۰ ساله آن فوت و دو نفر از سرنشینان مجروح 
شدند. این مقام انتظامي خاطر نشان کرد: همچنین ساعت 
18 و ۴5 دقیقه روز جمعه یک سواري پژو با کشنده ماک 
برخورد کرد که در اثر این سانحه رانندگي دو سرنشین 

پژو فوت و یک نفر از آنان مجروح شد. رضایي خاطر نشان 
کرد: کارشناسان پلیس راه علت این سانحه رانندگي را بي 
مبالاتي و عدم توجه به جلو از جانب سواري پژو و نقص 
فني در سیستم روشنایي کشنده ماک اعلام کرده اند. 
رئیس پلیس راه اصفهان در پایان از رانندگان خواست: با 
توجه به شروع فصل سرما و لغزنده بودن جاده ها با سرعت 
مطمئنه رانندگي کنید و از تغییر مسیر ناگهاني بپرهیزند . 

فرمانده انتظامي شهرستان مرند از کشف 29 فقره سرقت و دستگیري یک نفر سارق 
اماکن خصوصي در این شهرستان خبرداد. 

سرهنگ علي طاحوني  در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، گفت: در پي 
وقوع چندین فقره سرقت در شهرستان مرند، رسیدگي به موضوع در دستور کار عوامل 

پلیس آگاهي شهرستان قرار گرفت.
وي افزود: با بررسي هاي صورت گرفته سارق حرفه اي اماکن خصوصي، شناسایي و 
دستگیر شد؛ متهم در بازجویي هاي پلیسي به 29 فقره سرقت از اماکن خصوصي از 
جمله خانه باغ ها، ساختمان هاي نیمه کاره، انبارها، سیم کابل و تجهیزات مخابراتي 

اعتراف کرد.

این مقام انتظامي گفت: متهم با تشکیل پرونده مقدماتي جهت سیر مراحل قانوني به 
مراجع قضائي معرفي شد. 

سرهنگ طاحوني از شهروندان خواست تا اماکن خصوصي و منازل و خانه باغ هاي 
خود را به تجهیزات ایمني مجهز و از نگهداري پول نقد، اشیاء قیمتي و لوازم ازرشي در 

منازل خودداري کنند.
و  کرد  قدرداني  پلیس  با  مردم  همکاري  از  مرند  شهرستان  انتظامي  فرمانده 
به مرکز  را  با موارد مشکوک، بلافاصله موضوع  برخورد  گفت:شهروندان در صورت 
فوریت هاي پلیس 11۰ اعلام کنند و انتقادات و پیشنهادات خود در خصوص عملکرد 

پلیس را با سامانه 197 در میان بگذارند.

جانشین فرماندهي انتظامي خراسان رضوي  گفت :با 
دستگیري سه سوداگر مرگ، 22۰ کیلوگرم مواد افیوني 

در مشهد کشف شد.
با اعلام این خبر گفت: در  سردار ماشاءالله جان نثار 
پي کسب اطلاعاتي مبني بر فعالیت گسترده اعضاي باند 
قاچاق مواد افیوني از شهرستان نهبندان در استان خراسان 

جنوبي به مشهد تحقیقات گسترده پلیسي آغاز شد.
فرماندهي  ویژه  عملیات  مرکز  هاي  تیم  افزود:  وي 
انتظامي مشهد ماموریت یافتند در عملیات ضربتي این 

پرونده را پیگیري کنند. 
سردار جان نثار خاطر نشان کرد: دو خودروي سواري 
پیکان و پراید که حامل مواد مخدر بودند از شهرستان 
نهبندان به طور نامحسوس تحت نظر ماموران قرار گرفتند. 
قاچاقچیان از مسیرهاي فرعي با دور زدن مقرهاي ایست و 

بازرسي پلیس خود را به مشهد رساندند. 
گفت:  رضوي  خراسان  انتظامي  فرماندهي  جانشین 
ساعت 2۰:۰۰ روز جمعه یازدهم دي ماه ماموران مرکز 
عملیات ویژه فرماندهي انتظامي مشهد در بزرگراه امام علي 

)ع( این شهر براي دستگیري قاچاقچیان وارد عمل شدند. 
اما آنها با سرعت قصد فرار داشتند که در یک عملیات 
تعقیب و گریز  خیاباني، ماموران انتظامي دو خودروي 
پیکان و پراید را متوقف کردند. سردار جان نثار افزود: در 
این عملیات سه سوداگر مرگ دستگیر و در بازرسي از 
دو خودروي سواري قریب به 15۰ کیلوگرم تریاک و 7۰ 
کیلوگرم حشیش کشف شد. وي گفت: تحقیقات گسترده 
پلیس براي شناسایي و دستگیري دیگر اعضاي این باند 

ادامه دارد.

فرمانده دریاباني استان هرمزگان از کشف بیش از یک تن تریاک خبر داد. 
سرهنگ میرشمسي در مصاحبه اختصاصي با خبرنگار پایگاه خبري پلیس گفت: مأموران 
ناوگروه شناوري پارسیان با آگاهي  از قصد ورود یک محموله مواد مخدر به کشور، اقدام عملیاتي 

را آغاز کردند. 
وي افزود : مأموران با افزایش اقدامات اطلاعاتي خود به محل تبادل این محموله اعزام و به 

محض حضور در این منطقه به صورت مسلحانه با قاچاقچیان درگیر شدند. 
فرمانده دریاباني هرمزگان تصریح کرد: قاچاقچیان پس از دقایقي درگیري با بجا گذاشتن دو 

فروند شناور و یک دستگاه خودرو تویوتا گریختند. 
این مقام انتظامي در پایان با اشاره به کشف یک هزار و 1۰ کیلو گرم مواد مخدر از نوع تریاک، 

گفت: تلاش براي دستگیري قاچاقچیان در دستورکار اطلاعاتي ماموران قرار دارد.

جانشین مرزباني ناجا از توقیف 3 فروند شناور و کشف 1۰۰ 
هزار کیلو برنج قاچاق به ارزش 6 میلیارد و ۴۰۰ میلیون ریال 

در مرزهاي جنوب غرب کشور خبر داد. 
سردار  احمد گراوند  در گفت و گوي با خبرنگار پایگاه 
خبري پلیس گفت: مبارزه با قاچاق یکي از اهداف اصلي 

مرزباني ناجا است که با کمک اطلاعاتي مرزنشینان موفقیت 
هاي خوبي را در این زمینه به دست آورده ایم.  وي افزود: 
در این راستا ماموران پایگاه هاي دریاباني آبادان و ماهشهر 
با اشراف اطلاعاتي، در عملیاتي غافلگیرانه،  در سواحل خلیج 
فارس، 3 فروند شناور قاچاقچیان را شناسایي و توقیف کردند.  

جانشین مرزباني ناجا تصریح کرد: ماموران در بازرسي از این 
شناورها، 1۰۰ هزار کیلو برنج قاچاق را کشف و در این رابطه 

2۰ قاچاقچي را دستگیر کردند. 
این مقام انتظامي در پایان ارزش ریالي این محموله را 6 

میلیارد و ۴۰۰ میلیون ریال اعلام کرد.

رئیس پلیس آگاهي استان قم خبرداد:

کشف محموله 600 میلیون ریالي کالاهاي قاچاق
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وزارت کشور عربستان سعودی در بیانیه ای رسمی از اجرای حکم 
اعدام 47 نفر به اتهامات امنیتی خبر داد که در میان اعدام شدگان نام 

آیت الله نمر باقر النمر دیده می شود. 
براساس این بیانیه، این افراد صبح دیروز شنبه در در 12 منطقه 
ریاض، مکه ، مدینه، الشرقیه، القصیم، حائل، الحدود الشمالیه، عسیر، 
الجوف، نجران، الباحه و تبوک اعدام شده اند. شهید شیخ نمر یکی از 
برجسته ترین زندانیان سیاسی عربستان است که در تاریخ 23 مهر 
1393 به اتهام انتقاد از حکومت عربستان به اعدام محکوم شد.دادگاه 
تجدید نظر و دیوان عالی عربستان چندی پیش حکم اعدام شهید 
شیخ نمر باقر النمر را تائید کردند که این مساله مورد اعتراض علما، 
اندیشمندان و سازمان های اسلامی و بین المللی قرار گرفت. آل سعود 
سرانجام با وجود همه مخالفت های شدید با اعدام روحانی برجسته 
شیعی ، شیخ نمر و بی توجه به همه احساسات و عواطفی که مریدان 
این شیخ شهید و نیز افکار آزاده و سلیم جهان نسبت به وی داشتند؛ 
دست خود را به خون پاک وی آغشته کرد، جنایتی را رقم زد که 

نسخه آل سعود را زودتر از موعد درهم خواهد پیچید.
شیخ شهید که بود

نمر باقر النمر یک مجتهد شیعه و فعال حقوق بشر عربستانی 
است. او در پی اعتراضات شیعیان عربستان در سال 2012 به طرز 
وحشیانه ای بازداشت شد. در روز چهارشنبه 15 اکتبر 2014 دادگاه 
جنایی عربستان سعودی نمر النمر را به دلیل اقدام علیه امنیت ملی 
و محاربه، به »اعدام با شمشیر و به صلیب کشیده شدن در انظار 
عمومی« محکوم کرد. روز یکشنبه 25 اکتبر 2015، دادگاه عالی 
عربستان و محمد بن نایف ولیعهد عربستان حکم اعدام سریع و 
بدون هشدار قبلی شیخ نمر را صادر کردند.شیخ باقر از معروف ترین 
مدرسان علوم مذهبی و دینی در حوزه های علمیه است که در 
حوزه های علمیه ایران و سوریه به تدریس کتاب هایی همچون کتاب 
»اللمعة الدمشقیة« و کتاب »جامع المدارک« و »مستمسک عروة 
الوثقی« و »الحلقات« سید محمدباقر صدر پرداخته است. وی مرکز 
مذهبی »الإمام القائم« را در شهر العوامیه تأسیس کرد که سنگ بنای 
»مرکز اسلامی« در سال 1422 هجری قمری مصادف با 2011 
میلادی بود.شیخ نمر النمر که در شرق عربستان زندگی می کند در 
سخنرانی خود در فوریهٔ سال 2009 به مقامات سعودی هشدار داد 
که اگر شأن و حیثیت ما به ما بازگردانده نشود، من شیعیان را به 
جدایی از عربستان فرا می خوانم. کرامت ما مهم تر از تمامیت کشور 
است.وی در انتقاد از دولت عربستان در یک سخنرانی گفت: اگر 
یک کشور خارجی )جمهوری اسلامی ایران( مسئول اعتراض های 
شیعیان است، چرا به آن کشور حمله نمی کنید؟ چرا به ما بدبخت ها 
حمله می کنید؟ اگر منظورتان ایران است، به ایران حمله کنید و 

ببینید چقدر توانش را دارید؟

سریال بازداشت های شیخ نمر از کجا آغاز شد
نخستین بازداشت شیخ نمر در مهٔ 2006 میلادی رخ داد. وی در 
بازگشت از بحرین و به دلیل مشارکت در همایشی بین المللی دربارهٔ 
قرآن کریم از سوی نیروهای امنیتی رژیم سعودی بازداشت شد. در 
اتهام شیخ چنین آمده بود: »وی از حکومت عربستان خواسته است 
به وضعیت قبرستان بقیع رسیدگی کرده، مذهب تشیع را به رسمیت 
شناخته و شیوه های آموزشی و درسی کنونی حاکم بر عربستان را 
تغییر داده یا لغو کند.«بازداشت دوم، در 23 اوت 2008 میلادی 
رخ داد. شیخ نمر آل نمر در 11 ژوئیه 2013 در اثر حملهٔ مسلحانهٔ 
نیروهای امنیتی دستگیر و به مکان نامعلومی انتقال داده شد. در 
نوامبر 2014، حکم اعدام نمر از جانب دادگاه ویژهٔ جزایی عربستان 
سعودی اعلام شد و وی، محکوم به مرگ از طریق گردن زدن با 
شمشیر شد.به اعتقاد منابع خبری، اجرای حکم اعدام آیت الله نمر 
خشم گسترده مردمی را در قطیف و الاحساء که بیشتر ساکنان آن 
شیعه هستند، برمی انگیزد و احتمالا به مناطق دیگر عربستان از 
جمله مدینه منوره که هزاران شیعه در آن ساکن می باشند، گسترش 
خواهد یافت و این خشم مردمی منجر به ظهور تشکل های علنی و 
مبارز شیعه و اجرای عملیات مسلحانه علیه تاسیسات نفتی در منطقه 
الشرقیه و همچنین هدف قرار دادن آمریکایی ها در این منطقه که 
چراغ سبز اجرای حکم اعدام را به مقامات عربستانی داده اند، خواهد 
شد. اکنون سؤال همه ناظران بین المللی و تحلیلگران منطقه ای این 
است که آیا اجرای حکم اعدام آیت الله نمر النمر، می تواند جرقه ای 
بر بشکه باروت خشم ملت عربستان از استبداد و ستمگری روزافزون 
رژیم خونخوار سعودی و پایانی بر تاریخ سیاه حاکمیت وهابیت بر 

حجاز و خاستگاه اسلام باشد.
برادر شیخ نمر: 

اعدام برادرم سبب خشم جوانان شیعه عربستان می شود 
برادر شهید آیت الله شیخ نمر النمر روحانی برجسته عربستان روز 
شنبه هشدار داد که اعدام وی سبب خشم در میان جوانان شیعه در 
این کشور خواهد شد. به گزارش خبرگزاری فرانسه از دوبی، محمد 
النمر در عین حال خواستار برپایی تظاهرات مسالمت آمیز شد و 
گفت ما با خشونت و درگیری با ماموران حکومت مانند شهید شیخ 

نمر مخالف هستیم.
الله  ، آیت  حضرات آیات عظام نوری همدانی، جوادی آملی 
سبحانی ، مکارم شیرازی و صافی گلپایگانی اعدام آیت الله نمر را 

محکوم کردند.
آیت الله صافی؛ 

آل سعود راه و رسم جنایتکاران 
بزرگ تاریخ را دنبال می کند 

آیت الله صافی گلپایگانی در پیامی اعدام شیخ نمر، رهبر شیعیان 

عربستان را محکوم کرد.
 در بخشی از پیام این مرجع تقلید آمده است: با کمال تأسف 
و تأثر مطلع شدیم که رژیم سفاک و خون آشام سعودی، بار دیگر 
طینت جنایتکارانه ی خود را نشان داد و یکی از بندگان بی گناه، 
مظلوم و آزاده را با تعداد دیگری از ستمدیدگان به شهادت رساند. 
رژیمی که با نوشیدن خون پاک مظلومان و آزادگان خود را سیراب 

نموده و راه و رسم جنایتکاران بزرگ تاریخ را دنبال می نماید.
آیت الله مکارم شیرازی ؛

آل سعود کانون فتنه تکفیر در جهان است
آیت الله مکارم شیرازی در پیامی جنایت وحشتناک آل سعود 

مبنی بر اعدام شیخ نمر را محکوم کرد.
دربخشی از پیام این مرجع تقلید  آمده است: ما به شدت این 
جنایت هولناك را محکوم می کنیم و به یقین انتقام آن گرفته خواهد 
شد و می دانیم این جنایت انتقام شکست هایی است که آل سعود 
در عراق و سوریه و یمن دامنگیرشان شده است. در بخش دیگری از 
این پیام تسریح شده است :خبر وحشتناك اعدام آیت الله شیخ نمر 
و 46 نفر از بیگناهان جهان اسلام را در بُهت و تعجب فرو برد، به 
خصوص اینکه این جنایت تحت عنوان خوارج و تکفیر صورت گرفت؛ 
اگر کسانی تاکنون تردید داشتند که کانون فتنه و تکفیر در جهان، 
آل سعود هستند با این نمونه آشکار جاى تردیدى باقی نماند. در 
ادامه این پیام آمده است :ما به شدت این جنایت هولناك را محکوم 
می کنیم و به یقین انتقام آن گرفته خواهد شد و می دانیم این جنایت 
انتقام شکست هایی است که آل سعود در عراق و سوریه و یمن 
دامنگیرشان شده است، ولی باید در انتظار شکست هاى مهم ترى در 

این سه منطقه باشند.
آیت الله جوادی آملی: 

پیام شهادت شیخ نمر، مبارزه با آل سعود و استکبار است 
آیت الله عبدالله جوادی آملی از مراجع تقلید با اشاره به اینکه 
پیام شهادت شیخ نمر، مبارزه با آل سعود و استکبار است، گفت: آل 
سعود جنگ نیابتی را از سوی استکبار بر عهده گرفته و باید بداند که 

سرنوشت تلخی در انتظار آنها است. 
وی روز شنبه در حاشیه درس خارج خود خاطرنشان کرد: آل 
سعود جنگ نیابتی را از سوی استکبار بر عهده گرفته و باید بداند 
که سرنوشت تلخی در انتظار آنهاست.وی ادامه داد: این بزرگوار در 
راه حق شهید شد و خداوند متعال در قرآن کریم فرموده است که 
خیال نکنید که شهدا مرده اند و نگویید که مرده اند، شهادت شیخ 

نمر پیامی دارد که آن مبارزه با آل سعود و استکبار جهانی است.
این مرجع تقلید خاطرنشان کرد: ان شاءالله ذات اقدس الله 
حرمین شریفین را از لوث وآلودگی وجود آل سعود نجات خواهد داد، 
این مصیبت را به خانواده معظم شیخ نمر، مجاهدان، مردم عربستان 
و سایر نقاط جهان تسلیت عرض نموده و از خداوند متعال خواهانیم 
خیانت خائنان حرمین را که آن کار را نسبت به شهدای منا انجام 

دادند، به خودشان برگرداند.

آیت الله نوری همدانی ؛ 
رژیم آل سعود نوکر غرب و اسرائیل است 

آیت الله نوری همدانی با بیان این مطلب که رژیم آل سعود نوکر 
غرب و اسرائیل است، گفتن: عالمان دین وظیفه دارند که در برابر 
این حادثه که دهن کجی به علماست، سکوت نکرده و آن را محکوم 
کنند و انزجار خود را از این حرکت رژیم مسلمان کش عربستان 

اعلان نمایند.
این مرجع تقلید پیش از ظهر دیروز در دیدار رئیس ستاد اقامه 
نماز استان قم با بیان اینکه امروز با خبر شدیم که رژیم آل سعود، 
شیخ نمر را اعدام کرده است، اظهار داشت: این مسئله جای بسیار 
تأسف دارد که با موضع گیری علما، به فریاد جامعه اسلامی توجه 
نکرده و این عمل را انجام دادند.این مرجع تقلید با اشاره به اینکه رژیم 
سعودی با تربیت داعش و حمایت آنان، اسلام را دینی خشن معرفی 
می کند، ابراز داشت: این اعمال آنان نشان می دهد که رژیم آل سعود 

برای خوش خدمتی به غرب و رژیم کودک کش اسرائیل این اعمال 
را انجام می دهد.آیت الله نوری همدانی تصریح کرد: مسلمانان باید 
در برابر این حادثه به میدان آمده و فکری برای این نوع حوادث در 
جامعه اسلامی انجام دهند؛ ما نیز این حادثه خبیثانه را محکوم کرده 

و نگرانی خود را از این عمل زشت اعلام می نماییم.
آیت الله سبحانی :

شهادت مظلومانه شیخ نمر دلها را مملو از اندوه کرد 
آیت الله سبحانی با محکوم کردن اعدام شیخ نمر گفت: شهادت 
مظلومانه شیخ نمر رهبر شیعیان عربستان دلها را مجروح و قلب ها 

را مملو از اندوه کرد.
آیت الله سبحانی با بیان اینکه شیخ نمر، فقط یک خواسته داشت 
و آن حاکمیت عدالت در کشور بود، گفت: در منطقه شرق عربستان 
شیعیانی هستند که مظلوم اند و شیخ نمر سخنش این بود که باید 
محرومیت از چهره شیعیان عربستان زدوده شود. وی افزود: رژیم آل 
سعود، اجازه تعمیر مساجد را به شیعیان عربستان نمی داد و حسینه 
ها را تخریب می کرد و این مرد بزرگ، فقط طالب عدالت و تقوا بود 
و می خواست جلوی خودکامگی یک خانواده را بگیرد. خانواده ای که 
کشوری را به نام خود ثبت کرده اند و هر کاری که بخواهند انجام 
می دهند بدون اینکه به آرای مردم احترام بگذارند. آیت الله سبحانی 
ادامه داد: من شهادت مظلومانه این فقیه عالیقدر را به محضر حضرت 
ولی عصر )عج( و خانواده و بازماندگان ایشان و شیعیان عربستان، 
تسلیت عرض می کنم. عاش سعیدا و استشهدا سعیدا رحمه الله 

علیه و رحمه الله الواسعه.
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم: 

خون شهید شیخ نمر
گریبان آل سعود را خواهد گرفت 

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با صدور اطلاعیه ای با محکوم 
کردن اعدام آیت الله شیخ نمر آورده است: خون آن شهید سعید 

دامن منحوس سردمداران سعودی را خواهد گرفت. 
دراین اطلاعیه که نسخه ای از آن عصر شنبه دراختیار ایمان  قرار 
گرفت ، آمده است: خبر شهادت جانگداز عالم جلیل القدر و روحانی 
مبارز مرحوم شیخ نمر باقر النمر به دست عمال آل سعود موجب 

تأسف و تأثر فراوان گردید.
 اطلاعیه حاکیست: این شهید والامقام از مجاهدان خستگی 
ناپذیر بود که در پیش چشم جهانیان و مدعیان به اصطلاح حقوق 
بشر و آزادی بیان، پس از تحمّل شکنجه های فراوان در زندان های 
آل سعود، به شهادت رسید.درقسمت دیگری ازاین اطلاعیه آمده 
است: رژیم مرتجع، سفاک و مسلمان کش آل سعود که خوش 
خدمتی او به آمریکای جنایتکار و رژیم جعلی صهیونیستی بر هیچ 
کسی پوشیده نیست، در حالی این عالم مظلوم را به شهادت رساند 
که در کنفرانس های به اصطلاح صلح و حل بحران سوریه شرکت 

می کند و سردمدار ائتلاف شده است.
اطلاعیه حاکیست: کشتار فجیع مردم مظلوم یمن، و ضعف و 
بی کفایتی در برگزاری مراسم حج که به جان باختن هزاران زائر 
بی گناه بیت الله الحرام منجر شد هیچ گاه فراموش نخواهد شد، 
امروز بیشترین حمایت مالی و نظامی از گروه های تکفیری بویژه 
داعش جنایتکار، از آن این رژیم منحوس است. دربخش دیگری ازاین 
اطلاعیه آمده است: با این همه هدف از اعدام شیخ نمر، سرپوش 
نهادن بر شکست های پی در پی آل سعود در یمن، و نیز شکست 
سیاست ها و دست نشانده های این رژیم در عراق، سوریه، لبنان و 
بحرین، بوده است، غافل از آنکه امروز نکبت و بیچارگی سراسر این 
رژیم را فرا گرفته و آن را در سراشیبی سقوط و اضمحلال قرار داده 
است. اطلاعیه ادامه یافته است: بی تردید راه شیخ نمر ها بی رهرو 
نخواهد ماند و مردم مسلمان جهان، بویژه شیعیان مظلوم عربستان 
سکوت نخواهند کرد و به مبارزه فراگیر خود ادامه خواهند داد.

اطلاعیه حاکیست: جامعه مدرسین حوزه علمیه قم ضمن محکوم 
کردن و تسلیت شهادت عالم مجاهد، شهید شیخ نمر باقر النمر، علّو 
درجات برای ایشان، و صبر جمیل برای بازماندگان ایشان را از خداوند 

متعال خواستار است.
حوزه های علمیه در پی اعدام شیخ نمر 

یکشنبه تعطیل است 
حوزه های علمیه سراسر کشور در پی اعدام آیت الله شیخ نمر و 

46 تن از بی گناهان توسط آل سعود، امروز یکشنبه تعطیل است. 
به گزارش مرکز خبر حوزه، در همین راستا مراجع عظام تقلید 
با صدور پیام های جداگانه ضمن محکوم کردن این جنایت با اعلام 
تعطیلی دروس خود همه علمای جهان اسلام را به چاره اندیشی برای 
ریشه کن کردن تکفیر که پایگاه اصلی آن آل سعود است فرا خواندند.

بر پایه این گزارش امروز یکشنبه تجمع اعتراض آمیز طلاب 
سراسر کشور در مدارس علمیه برگزار خواهد شد.

حجت الاسلام طیب حسینی مدیر روابط عمومی حوزه های 
علمیه گفت: تجمع اعتراض آمیز روز یکشنبه در صحن مدرسه 
فیضیه و با حضور مراجع علما و اساتید حوزه برگزار خواهد شد.در این 
مراسم آیت الله سید احمد خاتمی عضو مجلس خبرگان رهبری و 

امام جمعه موقت تهران سخنرانی می کند. 
اعتراضات در مناطق شیعه نشین عربستان و بحرین 

به دنبال انتشار خبر اعدام شیخ نمر، ساکنان مناطق شیعه نشین 
عربستان و بحرین دست به تظاهرات زدند. در القطیف عربستان 
نیز عزای عمومی اعلام شده است.به گزارش ایسنا به نقل از پایگاه 
خبری العهد، به دنبال اجرای حکم اعدام شیخ نمر باقر النمر، روحانی 
شیعه و از منتقدان اصلی دولت سعودی، اعتراضات مردمی در استان  
القطیف و شهر العوامیه عربستان و برخی مناطق بحرین شکل گرفت.

معترضان اقدام عربستان در اعدام شیخ نمر را محکوم کردند.همچنین 
در شهر القطیف عزای عمومی اعلام شده و با تجمع معترضان در 

خیابان "الثورة")انقلاب( برخی مسیرها مسدود شدند.
محکومیت جهانی اعدام آیت الله نمر

آل سعودروزگذشته  شیخ نمر را پس از یک محاکمه ساختگی 
اعدام کرد، واکنش ها به این جنایت همچنان ادامه دارد.

به گزارش سرویس بین الملل خبرگزاری صداوسیما به نقل از 
خبرگزاری رویترز از دبی، گروه انصارالله یمن از اعدام آیت الله نمر 

روحانی بلندپایه شیعه از سوی عربستان سعودی ابراز تاسف کرد.
پایگاه اینترنتی المسیره گروه انصار الله یمن اعلام کرد خاندان آل 
سعود امروز روحانی معظم شیخ نمر النمر " مجاهد"  را پس از یک 
محاکمه ساختگی اعدام کرد. گروه انصار الله یمن این اقدام عربستان 

را نقض آشکار حقوق بشر اعلام کرد.
همچنین خبرگزاری رویترز از لبنان گزارش داد: مجلس اعلای 
اسلامی لبنان حکم اعدام شیخ نمر النمر روحانی برجسته شیعه را در 

عربستان سعودی محکوم و اشتباهی فاحش دانست.
عبدالامیر قبلان معاون این شورا در بیانیه ای، اعدام شیخ نمر را 

اعدام عقلانیت ، اعتدال و اندیشه و بیان بر شمرد. 
رویترز در خبر دیگری از لبنان افزود: شورای عالی شیعیان لبنان 
روز شنبه در بیانیه ای اقدام عربستان در اعدام شیخ نمر النمر روحانی 

شیعه بلند پایه این کشور را محکوم کرد .
یکی از نمایندگان ائتلاف شیعه عراق نیز هدف از اعدام شیخ نمر 
روحانی بلند پایه شیعه عربستان سعودی را دامن زدن به اختلافات 
میان شیعه و سنی و بر افروختن آتش ناآرامی در منطقه اعلام کرد.

به گزارش خبرگزاری رویترز از بغداد، محمد الصیهود روز شنبه 
در مصاحبه با تلویزیون السومریه گفت: » هدف آل سعود از چنین 
اقدامی دامن زدن به آتش ناآرامی در منطقه و اختلافات میان شیعه 

و سنی است.« 
خبرگزاری رویترز از بغداد به نقل از شبکه تلویزیونی الاحد گزارش 
داد ابو مهدی المهندس از فرماندهان گردان های حزب الله عراق 
اعلام کرد خاندان حاکم عربستان سعودی با اعدام شیخ نمر روحانی 

بلند پایه شیعه مرتکب جنایت شد.
سابقه  به  که  است  جنایتی  نمر  شیخ  اعدام  کرد  اعلام  وی 

جنایتکارانه آل سعود اضافه شد.
همچنین خبرگزاری رویترز به نقل از خبرگزاری مهر گزارش 
داد احمد خاتمی روحانی بلند پایه ایران)عضو هیأت رئیسهٔ مجلس 
خبرگان رهبری( اعلام کرد جنایت اعدام شیخ نمر روحانی بلند پایه 
شیعه عربستان در سلسله جنایات زنجیره ای این آل خیانت است و 
از جهان اسلام انتظار می رود خشم خود را ابراز و این رژیم بدنام را تا 

حد توان خود محکوم کند. 

وی افزود :» شک ندارم که این خون پاک گریبان آل سعود را 
خواهد گرفت و آنها را از صفحه روزگار محو خواهد کرد.«

علاوه بر این، خبرگزاری رویترز به نقل از یک پایگاه اینترنتی 
رسمی اعلام کرد گروه انصار الله یمن اعدام شیخ نمر روحانی بلند پایه 
شیعه عربستان را محکوم و " محاکمه ساختگی " وی را تقبیح کرد.

همچنین شورای وحدت مسلمانان پاکستان اعدام آیت الله نمر 
باقر النمر را محکوم کرد.  پایگاه اینترنتی »العهد« نوشت: سید 
شفقت الشیرازی نایب رئیس شورای وحدت مسلمانان پاکستان 
اعلام کرد اعدام شیخ نمر باقر النمر احساسات میلیون ها مسلمان 
را جریحه دار کرده است. سید شفقت الشیرازی اعدام این روحانی 
شیعه عربستان را جنایتی دیگر دانست که آل سعود بر جنایات 
به همین علت، رژیم آل سعود در آستانه  و  افزوده است  خود 

سرنگونی قرار گرفته است.  
نایب رئیس شورای وحدت مسلمانان پاکستان افزود گروه های 
مختلف اسلامی پاکستانی قرار است امروز با شرکت در تظاهرات 
گسترده اعدام شیخ نمر باقر النمر را محکوم کنند. نخستین تظاهرات 

قرار است ساعت سه بعد از ظهر در کراچی برگزار شود.

اعضای کمیته اجرایی شورای ائتلاف اصولگرایان معرفی شد

اردوگاه اصولگرایان در کنترل تندرو ها
سرانجام اعضای کمیته اجرایی شورای ائتلاف اصولگرایان معرفی شد؛ شورایی که دارای 

شش عضو از تشکل ها و احزاب اصولگراست.
ریاست کمیته شش نفره اجرایی شورای ائتلاف اصولگرایان سرانجام به علیرضا زاکانی 
نماینده کنونی تهران رسید؛ علیرضا زاکانی از نیروهای سیاسی اصولگراست که به داشتن 
مواضع ژله ای بین گروه های مختلف اصولگرا مشهور است. وی در انتخابات سال 84 از 
حامیان جدی قالیباف بود، سال 88 با تمام وجود از احمدی نژاد دفاع می کرد و در سال 92 
خود نامزد انتخابات شد و مدتی از حدادعادل حمایت کرد و در   نهایت حمایت کمرنگی 

از جلیلی داشت.
با این حال زاکانی در مجلس و با مطرح شدن برجام موضع صریح و آشکاری علیه 
لاریجانی و اکثریت مجلس داشت و به عنوان رئیس کمیسیون برجام تلاش زیادی کرد 
تا مانع تصویب برجام در مجلس شود. همچنین مطالب تندی علیه علاءالدین بروجردی، 

لاریجانی و... در رسانه نزدیک به خود منتشر کرد.
صادق محصولی عضو ارشد جبهه پایداری یکی دیگر از اعضای کمیته اجرایی شورای 
ائتلاف اصولگرایان است. عضو ارشد جبهه پایداری که بیشتر به خاطر ثروت زیاد و انتخابات 
دوره نهم ریاست جمهوری شناخته می شود، یکی دیگر از اعضای این کمیته است. جبهه 

پایداری در انتخابات سال 92 مهم ترین گروه سیاسی حامی جلیلی به شمار می رفت.
عبدالحسین روح الامینی یکی دیگر از اعضای جمعیت ایثارگران است که عضو این 
کمیته شده است. وی در سال های اخیر از جمعیت ایثارگران خارج شده و در گروه های 
سیاسی نزدیک به محسن رضایی فعالیت می کند اما موضع سیاسی نزدیک به جمعیت 

ایثارگران را حفظ کرده است.
در میان این اعضا مهدی ذاکری نیز از جمله نیروهای نزدیک به قالیباف است که ارتباط 
نزدیکی با رسانه های جمعیت ایثارگران دارد و نیروهای نزدیک به این جریان سیاسی را در 

کمیته ائتلاف اصولگرایان سنگین تر می کند.
پنجمین عضو این کمیته حسین ابراهیمی از جامعه روحانیت مبارز است. ابراهیمی تنها 
نماینده عضو جامعه روحانیت به شمار می رود و در جامعه روحانیت مبارز از نیروهای نزدیک 

به شجونی محسوب می شود.
 به این ترتیب در کمیته اجرایی شورای ائتلاف اصولگرایان محمد نبی حبیبی تنها کسی 
است که اصولگرایان معتدل را نمایندگی می کند و نیروهای اعتدلی اصولگرا در این کمیته 
در اقلیت محض قرار دارند؛ این وضعیت در کمیته تایید صلاحیت نامزد ها نیز دیده می شود.

حدادعادل رئیس فراکسیون مجلس نهم و اصلی ترین گزینه مخالفان لاریجانی برای 
ریاست مجلس نهم در میان اصولگرایان ریاست این کمیته را بر عهده گرفته است. 
حسین فدایی دبیرکل جمعیت ایثارگران ریاست این کمیته را بر عهده دارد و عبدالحسین 
روح الامینی و صادق محصولی که از نزدیکان جمعیت ایثارگران در جبهه پایداری و جبهه 
ایستادگی هستند، همزمان در دو کمیته عضو شده اند تا وزن و قدرت بالا تر جمعیت 

ایثارگران در شورای ائتلافی اصولگرایان حفظ شود.
محمد رضا آشتیانی  نیز یکی دیگر از اعضای این کمیته است. اهمیت حضور وی در 
نقشه راه اصولگرایان از آن جهت است که وی نماینده قم در مجلس است و در انتخابات 
قبلی نیز در لیست جبهه پایداری قم قرار داشت. جایی که اسمی از علی لاریجانی در آن 
دیده نمی شد و حالا او قرار است صلاحیت افراد را برای قرار گرفتن در لیست اصولگرایان 

مشخص کند.
سید رضا تقوی نیز از جمله دیگر روحانیون عضو جامعه روحانیت مبارز است که 
دل در گرو مصباح یزدی دارد و تلاش های او در دو سال گذشته موجب شد تا آیت الله 
مصباح یزدی وزنی همسنگ با دبیرکل جامعتین پیدا کند و تصمیمات سه فقیه جایگزین 
تصمیمات این دو تشکل قدیمی اصولگرا شود. در حالی که پیش از این مصباح یزدی تنها 
به عنوان یکی از اعضای شورای مرکزی جامعه مدرسین، نقش کمرنگی در تصمیمات نهایی 
این تشکل ها ایفا می کرد و در واقع تقوی بیشتر نماینده آیت الله مصباح یزدی شناخته 

می شود تا جامعه روحانیت.
محمدرضا باهنر نایب رئیس مجلس و دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین تنها نیروی 
اصولگرایان سنتی در این ترکیب به شمار می رود. باهنر که خود ریاست ائتلاف پیروان خط 
امام و رهبری را بر عهده دارد احتمالا با این هدف وارد شورا شده است که از ورود مستقل 

نیروهای ائتلاف پیروان به انتخابات ممانعت به عمل بیاید.

آیات یزدی و جنتی نمی توانند بر انتخابات خبرگان در تهران نظارت کنند

پاسخ به یک شائبه
نامزدی برخی حقوقدانان و فقهای شورای نگهبان در انتخابات مجلس خبرگان رهبری، 
سبب شده که برخی در فضای سیاسی و رسانه ای این شائبه  را عنوان کنند که چگونه داور 

این ماراتن، خود از بازیگران صحنه است و آیا سوت های او عادلانه خواهد بود؟ 
برخی نزد خود این سوال را مطرح می کنند که چگونه اعضای این شورا که خود داوطلب 
ورود به این مجلس هستند، می توانند صلاحیت رقبای خود را بررسی کنند؟ از سوی دیگر 

آیا صحیح است که این افراد خود صلاحیتشان را بررسی و آن را تائید کنند؟
فارغ از بحث های سیاسی، سوال اول پاسخی قانونی داشته اما در رابطه با سوال دوم به 
نظر می رسد که قاعده مشخصی وجود ندارد و اعضا براساس رویه ای صلاحیت همکاران 
خود را بررسی می کنند. رویه ای که به گفته ابراهیمیان سخنگوی شورای نگهبان، زمانی که 
اعضای این شورا صلاحیت نامزدهای مجلس خبرگان رهبری را بررسی می کنند، اگر پرونده 
خودشان برای بررسی در دستور کار قرار گیرد، آن فرد از اتاق خارج شده و سایر اعضا در 

مورد صلاحیت وی تصمیم گیری می کنند. 
اما پاسخ به سوال اول در مورد چگونگی نظارت اعضای شورای نگهبان بر صلاحیت سایر 
کاندیداها در تبصره 4 ماده 11 آیین نامه اجرایی انتخابات مجلس خبرگان رهبری آمده 
است. طبق این تبصره در مواردی که عضوی از شورای نگهبان داوطلب باشد، نظارت در آن 
حوزه بدون حضور آن شخص انجام می شود. به این ترتیب کسی که کاندیدای تهران است، 

نمی تواند بر انتخابات خبرگان در حوزه تهران نظارت کند. 
با این وصف آیات یزدی، جنتی و سید محمدرضا مدرسی یزدی به عنوان اعضای شورای 
نگهبان که از تهران نامزد انتخابات خبرگان شده اند، در مورد انتخابات مجلس خبرگان در 

حوزه انتخابیه تهران نمی توانند ناظر باشتد.
دکتر علی اکبر گرجی از حقوقدانان و اساتید حقوق اساسی دانشگاه شهید بهشتی در 
گفت وگو با خبرآنلاین در این ارتباط گفت: مجلس خبرگان رهبری مطابق تعریف قانون 
اساسی باید یک مجلس انتخابی تمام عیار باشد. بنابراین قانون اساسی جمهوری اسلامی 

مجلس خبرگان انتصابی را اساسا مدنظر قرار نداده است. 
این حقوقدان با تاکید بر ماهیت انتخابی بودن مجلس خبرگان، اظهارکرد: قانونگذار 
اساسی و قوه بنیان گذار جمهوری اسلامی برای مجلس خبرگان رهبری استقلالی را پیش 
بینی کرده که این استقلال شاید برای هیچ نهاد سیاسی دیگری پیش بینی نشده است. از 
این رو مجلس خبرگان مطابق اصل 108 قانون اساسی صلاحیت خود تنظیمی دارد. این 
امر به این منظور است که هیچ نهادی نتواند این پارلمان کوچک اما راهبردی را تحت نفوذ 
و تغییرات ناشایست قرار دهد. وی بابیان اینکه خودتنظیمی اعطایی به مجلس خبرگان 
دقیقا به خاطر صیانت از اصل 56 و 6 قانون اساسی است، ادامه داد: این تصمیم دقیقا برای 
دفاع از ماهیت دموکراتیک نهاد رهبری است. قانونگذار قانون اساسی که تمام نهادها را تحت 

نظارت اعلام کرده، نظارت پذیر بودن مجلس خبرگان توسط نهاد دیگری را نمی پذیرد.
این استاد حقوق اساسی در مورد فلسفه استقلال مجلس خبرگان گفت: دلیل این 
استقلال این است که این مجلس بتواند شرایط انتخابات خودش را به گونه ای پیش بینی 
کند تا هیچ گونه شائبه ای در مردمی بودن این مجلس در اذهان مردم مطرح نشود. از دیگر 
دلایل این استقلال، این است که این مجلس بتواند به آسانی و با کمال اقتدار نظارت خود 

بر مقام رهبری و نهادهای تحت امر او را اعمال کند.
گرجی تاکید کرد: باید چارچوبی که قانونگذار اساسی برای مجلس خبرگان طراحی 
کرده همواره مدنظر قرار گیرد. با این چارچوب حقوقی است که انتخابات و صلاحیت های 

انتخاباتی را در مورد مجلس خبرگان می توان مورد بررسی قرار داد.
وی با اشاره به برخی از شائبه ها در مورد انتخابات مجلس خبرگان، اظهار کرد: برخی 
قواعد تنظیم شده در مورد مجلس خبرگان در مواردی شائبه هایی را در اذهان مردم، 
حقوقدانان و سیاستمداران ایجاد کرده است که از بین بردن این شائبه ها دشوار نیست؛ بلکه 
کافی است این مجلس به وظایف خود به طور دقیق عمل کند و سازوکاری را بیاندیشد 

که این شائبه ها پیش نیاید.
این حقوقدان بر لزوم بی طرفی ناظران و مجریان انتخابات تاکید کرد و گفت: بی طرفانه 
بودن انتخابات یکی از اصول بنیادین انتخابات عادلانه است. از این رو یکی از چالش های 
مطرح در بحث انتخابات مجلس خبرگان، بررسی صلاحیت نامزدها توسط افرادی است که 

خود در این انتخابات انتخاب شونده هستند.
وی ادامه داد: تبصره 4 ماده 11 آیین نامه اجرایی قانون انتخابات مجلس خبرگان مبنی 
براینکه »چنانچه اعضای شورای نگهبان داوطلب نمایندگی مجلس خبرگان گردند نمی 
توانند نسبت به انتخابات استانی که از آنجا داوطلب شده اند، نظارت و اتخاذ تصمیم نمایند« 
یک گام نسبتا خوب برای از بین بردن برخی شائبه های انتخاباتی است. چرا که در حقیقت 

مقام ناظر همزمان خود یکی از طرف های بازی بوده و انتخاب شونده است.
گرجی یادآور شد: از آنجا که اعضای شورای نگهبان اغلب به عنوان نامزد این انتخابات 
ثبت نام می کنند، این سازوکار پیش بینی شده تا شائبه جانبداری و تضییع حقوق رقبا مطرح 
نشود. به طور مثال اگر آیت الله جنتی در انتخابات خبرگان در حوزه انتخابیه تهران کاندیدا 
می شود، دیگر نتواند در مورد مسائل انتخاباتی تهران اعمال نظر کند. چراکه اصل بر آن 

است که این کاندیدا دارای منافعی است که رقبا از منافع او احساس خطر خواهند کرد.
این مدرس حقوق اساسی خاطرنشان کرد: گرچه این تبصره به صورت محدود نگرانی 
را رفع می کند اما مشکل اصلی را نمی تواند حل کند چراکه صرف نظر از برخی بحث ها، 
این امر شایسته نیست که انتخاب شونده در مقام ناظر هم قرار گیرد. دلسوزان نظام باید 
هرچه سریع تر نسبت به برطرف کردن آن همت گمارند که کار چندان دشواری نیست 
و راهکارهای مختلفی دارد تا بتوان شائبه دور تسلسل را از بین برد تا شائبه جانبداری در 

انتخابات نیز برطرف شود.
گزارش از: عباس طهماسبی زاده

ویژه

نکته

مدتی است که به خاطر نزدیک شدن به روز اجرای توافق هسته 
ای اتهام زنی های طرف آمریکایی نسبت به ایران شدت گرفته 
است. تهدید به اعمال تحریم های تازه به بهانه برنامه موشکی ایران 
جدیدترین بهانه برای فشار به تهران است. اما پرسش اینجاست که 

براستی آیا برنامه موشکی ایران در تضاد با »برجام« است؟
هر چه به زمان اجرایی شدن توافق نزدیکتر می شویم تلاش 
های تخریب گرایانه علیه برجام شدت بیشتری به خود می گیرد. 
اقدام های کارشکنانه در آمریکا که تا چند روز پیش در قالب ایجاد 
محدودیت صدور روادید، غرامت به گروگان های سفارت پیشین این 
کشور در تهران و همچنین غرامت به بازماندگان انفجارهای1983 
در لبنان و 1996 در عربستان از بخش اموال بلوکه شده بانک 
مرکزی ایران مطرح می شد امروز سویه ای تازه به خود گرفته است.

چهارشنبه گذشته نهم دی ماه )سی ام دسامبر( روزنامه »وال 
استریت ژورنال« به نقل از برخی مقام های آمریکایی نوشت که 
دولت »باراک اوباما« رییس جمهوری این کشور در صدد است تا 
تحریم های تازه ای علیه برخی شرکت ها و اشخاص ایرانی، هنگ 
کنگی و اماراتی وضع کند چرا که به زعم آمریکا، آنها در توسعه 
برنامه موشک های بالیستیک ایران نقش داشته اند؛ موضوعی 
که بلافاصله با واکنش قاطعانه و بجای »حسن روحانی« رییس 
جمهوری ایران مواجه شد. رییس جمهوری در نامه ای به »حسین 
دهقان« وزیر دفاع دستور تسریع برنامه های موشکی را صادر کرد.

به دنبال واکنش به موقع روحانی ورق برگشت. وال استریت 
ژورنال که خبر از تحریم های تازه در روز چهارشنبه می داد روز 
بعد با تغییر مضمونی معنادار گزارش داد که دولت اوباما و وزارت 
خزانه داری آمریکا در حال تدوین تحریم هایی در این مورد علیه 
ایران هستند ولی هنوز چارچوب زمانی مشخصی برای زمان اعمال 
تحریم ها مشخص نشده است. عقب نشینی سریع سران واشنگتن 
باعث شد تا برخی از نمایندگان جمهوریخواه، اوباما را به از دست 
دادن اراده در مقابل برنامه موشکی ایران متهم کنند. به احتمال قوی 
هدف از رسانه ای کردن تحریم های موشکی از سوی آمریکا قبل 

از اعمال آن، برآورد چگونگی واکنش مقام های ایران بوده است.
قضیه اما به آزمایش 2 موشک از جمله موشک زمین به زمین 
»عماد« برمی گردد که جمهوری اسلامی ایران چند ماه پیش 
آزمایش آن را با موفقیت به انجام رساند. ایالات متحده آزمایش 
موشکی ایران را نقض کننده قطعنامه های شورای امنیت به ویژه 
قطعنامه 1929 می داند. بر پایه این قطعنامه مصوب سال 1389 
جمهوری اسلامی ایران از ساخت موشک های بالستیک با توانایی 
حمل کلاهک هسته ای منع شده است. بندی دیگر از قطعنامه، 
آزمایش های موشکی ایران را که در آنها از فناوری بالستیک استفاده 
شود ممنوع اعلام کرده است. همچنین در آن قطعنامه ضدایرانی 

آمده است که ایران نباید از هیچ فعالیت تجاری مرتبط با غنی 
سازی اورانیوم و دیگر مواد هسته ای یا فناوری دیگر کشورها بهره 
مند شود و تمامی کشورهای عضو سازمان ملل متحد باید از انتقال 
هرگونه تانک، خودروهای زرهی، هواپیماهای جنگی، هلیکوپترهای 
تهاجمی، توپخانه کالیبر بالا، کشتی های نظامی، موشک و سیستم 

ها و قطعات مرتبط با آنها به ایران جلوگیری کنند.
با صدور قطعنامه 2231 در اواخر تیرماه اما بر 6 قطعنامه 
ضدایرانی گذشته مُهر باطل زده شد. در بند 3 بخش »پیوست ب: 
اعلامیه« قطعنامه 2231 آمده است:از ایران خواسته می شود تا 
هشت سال پس از »روز قبول توافق« یا تا زمانی که آژانس گزارشی 
مبنی بر تایید »نتیجه گیری گسترده تر« ارایه کند، هرکدام زودتر 
حادث شود، هیچ فعالیتی مرتبط با موشک های بالستیکی طراحی 
شده برای قابلیت حمل سلاح های هسته ای، شامل پرتاب با 
استفاده از چنین فناوری های موشک های بالستیک، صورت ندهد.

از آنجا که قطعنامه های ضدایرانی گذشته از جمله قطعنامه 
1929 تا زمان اجرای برجام همچنان به قوت خود باقی می مانند 
بنابراین واشنگتن می کوشد در این برهه، از قطعنامه های تنبیهی 
گذشته نهایت استفاده را ببرد. هرچند برخی از آمریکایی ها آزمایش 

موشکی ایران را بی اعتنایی آشکار به تعهدهای بین المللی می دانند 
-چنانچه این موضوع در نامه هفدهم دسامبر سناتورها به اوباما نیز 
مورد تاکید قرار گرفته بود- اما به دلیل های گوناگون چنین اتهامی 

پذیرفته نیست. 
جامعه بین المللی نمی تواند از تصمیم هایی پیروی کند که 
بدون اجماع جهانی و تنها از طرف نهادهای قضایی و قانونگذاری 
ایالات متحده گرفته می شود. بنابراین، اقدام های گوناگونی که طی 
چند روز گذشته علیه ایران صورت گرفته است تنها در چارچوب 
قوانین داخلی این کشور می گنجد؛ موضوعی که تنها می تواند 
بر اقدام های یکجانبه با ایران تاثیرگذار باشد. بنابراین، به باور 
کارشناسان این دست از اقدام ها از لحاظ حقوق بین الملل قابلیت 
توجیه ندارد. در صورتی آمریکا قادر به اعمال تحریم بین المللی علیه 
ایران است که این تصمیم از سوی مرجعی بین المللی گرفته شود نه 
برعکس آن. چه بسا که در پیگیری اقدام های یکجانبه، ایران نیز می 

تواند در اقدامی مشابه، قوانینی ضد آمریکایی وضع کند.
ایران برخلاف آنچه آمریکا ادعا  موشک های آزمایش شده 
می کند با هدف حمل کلاهک های هسته ای طراحی نشده اند. 
بنابراین، آزمایش موشکی ایران اقدامی است که تنها در راستای 

تقویت بنیه دفاعی کشور انجام شده است. کشوری چون آمریکا که 
سالانه بودجه ای بیش از 600 میلیارد دلار را تنها به بخش نظامی 
خود اختصاص می دهد و تجاوز به کشورهای مختلف جهان تنها 
چند برگ از پرونده قطور سیاست تهاجمی آن است نمی تواند واجد 
شرایط نسخه پیچی برای سایر کشورها باشد. آن هم برای جمهوری 
اسلامی ایران که خود بزرگترین قربانی جنگ هشت سال تحمیلی 
است و امروز تقویت بنیه دفاعی در منطقه ای ناامن براساس نگرانی 

موجه سران این کشور شکل گرفته است.
نکته مهمتر اینکه مسایل اختلافی در ارتباط با نقض قطعنامه 
های شورای امنیت، موضوعی متفاوت از برجام است. در بند 10 
بیانیه ایران پس از تصویب قطعنامه 2231 شورای امنیت سازمان 
ملل متحد آمده بود که »جمهوری اسلامی ایران تفاهم مشترک و 
توافق صریح همه طرف های شرکت کننده در برجام را مورد تاکید 
قرار می دهد که بر مبنای آن مفاد قطعنامه 2231 شورای امنیت 
در تایید برجام، به مثابه مفاد برجام نبوده و به هیچ وجه نمی تواند 
اجرای برجام را تحت تاثیر قرار دهد.« غرب بر این نکته واقف است 
و به همین دلیل حتی پس از آزمایش موشک عماد، سران ایالات 

متحده اعلام کردند که برجام نقض نشده است.
در مجموع، امروز که شمارش معکوس اجرای برجام آغاز شده 
است مطرح کردن آزمایش موشکی ایران و تهدید به تحریم های 
تازه در فضای پسابرجام نمی تواند بهانه ای بیش باشد. در هفته های 
گذشته نیز بارها جهان شاهد سنگ اندازی نمایندگان کنگره آمریکا 
در مسیر اجرای برجام بوده است. بدون شک پشت فرافکنی هایی 
از این دست، سران رژیم صهیونیستی و لابی قدرتمند و با نفوذ آن 
)آیپک( ایستاده اند. کارشکنی های آنها از همان روزهای نخست 
گفت وگوهای هسته ای آغاز شد و تا به امروز نیز ادامه دارد. در تایید 
 )NSA( »این موضوع، چند روز پیش »آژانس امنیت ملی آمریکا
از صحبت های پنهانی مقام های اسراییلی با نمایندگان گنگره بر 
سر رد توافق هسته ای ایران پرده برداشت. در گزارش این نهاد 
امنیتی آمریکا آمده است که »نتانیاهو و مشاورانش از مذاکره بین 
ایران و آمریکا نگران بوده و هماهنگی هایی را با گروه های یهودی- 
آمریکایی برای ضدیت با توافق )هسته ای ایران( بعمل آورده و تلاش 
کردند تا بر آن دسته از نمایندگان کنگره آمریکا که هنوز موضعی در 

قبال این توافق اتخاذ نکرده بودند، نفوذ کنند.«
پس انتظار از ایالات متحده نباید از واقعیت های موجود فراتر 
رود. گره ای که بیش از سه دهه در روابط واشنگتن و تهران بسته 
شده است تنها با حل وفصل موضوع هسته ای قابل گشودن نیست. 
از این رو، باید گفت وگوها را نه بر مبنای اعتماد بلکه بر مبنای 
راستی آزمایی بنا نهاد چرا که در آینده نیز احتمال وقوع اقدام های 

ضدایرانی همچنان به قوت خود باقی است.

وزارت کشور عربستان سعودی با صدور بیانیه ای اعلام کرد:

آیتاللهشیخنمراعدامشد

 آیا برنامه موشکی ایران ناقض برجام است؟
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چون برادرت از تو ببِرُد

خود را به پیوند با او وادار نما.

یکشنبه  سیزدهم دیماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3904 روزنامه

حکم دو مامور مجرم فرودگاه جده صادر شد
گفته می شود: اوحدی رئیس سازمان حج و زیارت گفت: حکم پرونده دو پلیس مجرم فرودگاه جده به 
نتیجه رسیده، از قوه قضاییه به وزارت کشور ابلاغ شده که منتظر اجرای ابلاغ آن هستیم. وی با بیان اینکه از 
این حکم اطلاعی ندارد و آن را ندیده است، افزود: باید منتظر ابلاغ آن باشیم. بعد از صدور حکم طبق مصوبه 
شورای امنیت ملی، سازمان حج و زیارت و بعثه مقام معظم رهبری درباره ازسرگیری عمره تصمیم می گیرند.

فروش بی سابقه آگهی های بازرگانی صداوسیما
 گفته می شود: سازمان صدا و سیما برای نخستین بار همه فرصت های آگهی های بازرگانی در 
شبکه های رادیویی و تلویزیونی را برای سه سال واگذار می کند. سازمان صدا و سیما در آگهی فراخوانی 
در روزنامه جام جم روز شنبه از مزایده ای برای واگذاری همه فرصت های آگهی های بازرگانی خبر داده 
است. زمان شرکت در این مزایده تا روز چهارشنبه 16 دی اعلام شده و مزایده روز 27 دی برگزار می شود.

این مزایده همه زمان های پذیرش و پخش آگهی های بازرگانی شبکه های رادیویی و تلویزیونی 
سراسری، شبکه آی فیلم، مراکز استان ها و محلی شامل آگهی مستقیم، زیرنویس، تقدیم برنامه، آرم 
آگهی، حک آرم و گزارش آگهی برای مدت سه سال از ابتدای سال 1395 تا آخر سال 1397 را شامل می 
شود. هر چند در این فراخوان از میزان زمانی آگهی هایی که به این صورت در اختیار برنده های مزایده قرار 
می گیرد صحبتی نشده است، گزارش های دیگر حاکی از آن است که برنده یا برندگان مزایده از حدود 
22 میلیون ثانیه امکان پخش آگهی تلویزیونی و حدود 10 میلیون ثانیه امکان پخش رادیویی برخوردار 
خواهد بود. از این پس مسئولیت اداره کل بازرگانی سازمان صداوسیما که ارتباط با متقاضیان آگهی های 

این سازمان را انجام می داد، به یک یا چند شرکتی واگذار می شود که در مزایده برنده شوند.

اختلال تلگرام مربوط به ایران نیست 
 گفته می شود: مدیر روابط عمومی وزارت ارتباطات دلیل اختلال امروز تلگرام را مربوط به داخل کشور 
ندانست و گفت: وزارت ارتباطات دستوری مبنی بر قطع و مسدود کردن نداشته است. محمدرضا فرنقی زاد، 
افزود: مشکل ایجاد شده هیچ ارتباطی به وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات ندارد و این وزارتخانه دستوری 
مبنی بر قطعی و مسدود کردن این شبکه اجتماعی نداشته است. وی گفت: از نظر زیرساختهای ارتباطی نیز 
مشکلی در شبکه دسترسی گزارش نشده است. وی همچنین افزود: به نظر می رسد اختلال در این شبکه 

تنها مربوط به ایران نبوده و در برخی از کشورهای دیگر نیز مشکل گزارش شده است.

سپاه: در شبکه های اجتماعی کانال رسمی نداریم 
 گفته می شود: در پس انتشار برخی اخبار در شبکه های اجتماعی مبنی بر راه اندازی رسمی کانال 
تلگرام سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، سردار سرتیپ دوم پاسدار رمضان شریف، مسئول روابط عمومی 
کل سپاه گفت: انتشار برخی اخبار منتشره در زمینه راه اندازی کانال تلگرام توسط سپاه تکذیب و تأکید 
می شود سپاه در شبکه های اجتماعی کانال رسمی ندارد و صفحات منتسب به سپاه در این شبکه ها 
جعلی است. وی افزود: سپاه پاسداران انقلاب اسلامی اخبار و گزارشات رسمی مربوط به عملکرد و مواضع 
خود را از طریق سایت سپاه نیوز به نشانی www.sepahnews.com منتشر و در اختیار افکار عمومی و 

علاقمندان قرار می دهد.

احضار سوشا مکانی به دادسرا
 گفته می شود: دروازه بان تیم فوتبال پرسپولیس به شعبه ویژه جرایم ورزشی دادسرای فرهنگ و 
رسانه احضار شد.  سوشا مکانی، دروازه بان تیم فوتبال پرسپولیس به دنبال انتشار تصاویر خصوصی اش 
در فضای مجازی به شعبه ویژه جرایم ورزشی دادسرای فرهنگ و رسانه احضار شد. اخیراً عکس هایی از 
دروازه بان پرسپولیس منتشر شده که برای این بازیکن دردسرهایی را به دنبال داشته است. سرداراشتری 
فرمانده ناجا درباره انتشار تصاویر خصوصی سوشا مکانی دروازه بان تیم فوتبال پرسپولیس در فضای مجازی 
و ادعای این فرض برای ثبت شکایتش در پلیس فتا اظهار کرد: پرونده این فرد در دادسرای جرایم رایانه ای 
در حال رسیدگی است و هر تصمیمی از سوی مقام قضایی گرفته شود، ما نیز طبق قانون با آن برخورد 

کرده و اطلاع رسانی می کنیم.

عموهای فیتیله ای این روزها غمگینند
 گفته می شود: محمد مسلمی کارگردان و بازیگر »فیتیله« - در گفت وگو با ایسنا با بیان اینکه این  
روزها عموهای فیتیله ای غمگین هستند، اظهار کرد: علت غمگینی ما این نیست که دیگر کار نمی کنیم، 
بلکه به این خاطر است که یک کشوری سرمایه خودش را به همین راحتی کنار می گذارد، به خاطر 
کودکان و نوجوانانی که با برنامه ما زندگی می کنند و در نهایت به خاطر اینکه چقدر در جامعه ما خوبی ها 
زود فراموش می شوند. این عموی فیتیله ای گفت: ما نگران بچه ها هستیم ولی اصلا دنبال این نیستیم که 
باز هم به آنتن برگردیم. فقط می خواهیم روشن شود که آیا در یک جامعه اسلامی از یک کاه کوه ساختن 
کار درستی است؟ به طور کلی کسانی که باید حامی حق باشند، خیلی ضعیف عمل کردند. هر جایی که 
کار فرهنگی هنری می کنند و هر شخصی که میزی دارد، باید بداند جایی نشسته که زمانی حضرت علی 
)ع( آنجا نشسته بود و باید درست قضاوت کند. آیا واقع دستمزد گروهی که خالصانه کار کردند این است 

که با یک اشتباه کوچک به اینجا برسد؟

تکذیب قول منتسب به آیت الله موحدی کرمانی 
 گفته می شود: منبع نزدیک به دبیر جامعه روحانیت مبارز، قول منتسب به آیت الله موحدی کرمانی 
درباره علی اکبر ولایتی را تکذیب کرد. به گزارش فارس، در پی انتشار برخی اخبار و اطلاعات خلاف واقع 
به نقل از آیت الله موحدی کرمانی درخصوص یکی از کاندیداهای ریاست جمهوری سال 1392 در همایش 
اخیر اصولگرایان، یک منبع نزدیک به دبیر جامعه روحانیت مبارز به نقل از ایشان ضمن تکذیب این گونه 
مطالب که در برخی رسانه های ضد انقلاب خارجی با اهداف خاص منعکس و در برخی رسانه های داخلی 
بازنشر یافته، تصریح کرد که ائتلاف اصولگرایان با حضور ولایتی و نماینده این شخصیت برجسته سیاسی 

کماکان به فعالیت خود ادامه می دهد.

واکنش فرهاد مجیدی به خبر آتش سوزی در امارات
 گفته می شود: فرهاد مجیدی به خبر آتش سوزی منزلش در امارات واکنش نشان داد. فرهاد 
مجیدی پس از انتشار خبر آتش سوزی منزلش در یکی از برج های دوبی در صفحه اینستاگرام خود 
واکنش نشان داد. در همین رابطه مجیدی  با انتشار متنی در صفحه شخصی خود در اینستاگرام نوشت: 
هواداران عزیز و دوست داشتنی از لطف همه شما ممنونم اما خبری که مبنی بر آتش سوزی منزل من در 
یکی از رسانه ها منتشر شده، صحت ندارد و امیدوارم رسانه ها از انتشار اخبار کذب که موجب نگرانی افراد 

می شود خودداری کنند.

عبدالله عبدالله به تهران می آید 
گفته می شود: رئیس اجرایی دولت افغانستان روز دوشنبه برای دیدار با مقامات رسمی کشورمان 
در سفری سه روزه به تهران سفر می کند. عبدالله عبدالله در این سفر با مقامات رسمی کشورمان در 
چارچوب روابط دوجانبه و همکاری های منطقه ای دیدار و گفت وگو می کند. پیش از این اشرف غنی زی 
رئیس جمهور افغانستان نیز به ایران سفر کرده است. عبدالله عبدالله دومین مقام عالیرتبه افغان است که 

در سال جاری به ایران سفر می کند.

دولت احمدی نژاد مردم را فقیر کرد 
 گفته می شود: کشتی آرای رئیس اتحادیه طلا و جواهر با اشاره به فقیرتر شدن مردم گفت: 
سیاست های اقتصادی دولت گذشته همه بخش های جامعه را در برگرفته بود و شاید آن موقع کمتر کسی 
فکر می کرد پولی که به مردم پرداخت می شود در سال های آینده در اثر همان سیاست ها مردم را فقیرتر 
می کند. در واقع صنف ما بیشتر از بقیه اصناف این فقر را درک می کند زیرا میزان فروش ما بسیار کاهش 

پیدا کرده است جامعه فقیر، پولی را برای خرید طلا و جواهر، اختصاص نمی دهد.

زنان 8برابرمردان درخطرجرایم رایانه ای
 گفته می شود: سرپرست دادسرای ناحیه 31 جرایم رایانه ای با بیان اینکه زنان هشت برابرمردان در 
معرض خطر جرایم سایبری و رایانه ای قرار دارند گفت: در این حوزه که قسمت زیادی از آن مربوط به زنان 
و کودکان است باید قانون گذار سیاست افتراقی را در نظر بگیرند. علی بابایی با اشاره به پیشرفت اینترنت از 
یک سو و تهدید فناوری اطلاعات از سوی دیگر گفت: پرونده هایی که در زمینه هک داریم بیشتر مختص 
جوانان کم سن و سال و با استعداد است. به گفته وی، اگرکسی درفضای مجازی سرقتی انجام دهد باعث 
تحسین جامعه می شود، درحالی که سرقت در فضای فیزیکی را بد می داند و این موارد باعث شد جرایم 

در فضای مجازی از فضای اجتماعی تفکیک شود.

 مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی  استان خبر داد:

شمارش معکوس برای واگذاری 
شهرک چاپ و نشر قم

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم با بیان اینکه زمان لازم برای حضور فعالان این بخش 
در شهرک تا پایان شهریور سال جاری عنوان  شده، گفت: با تلاش های صورت گرفته این مهلت تا پایان 

امسال تمدید شد، اما عدم واگذاری برای سال آینده ممکن نیست.
امیرهوشنگ طیبی نژاد در گفت و گو با تسنیم، با اشاره به اینکه احداث شهرک چاپ و نشر قم پس از 
درخواست و اعلام نیاز فعالان صنف چاپ و نشر استان قم در سال 88 در کمترین زمان ممکن انجام شد، 

اظهار داشت: با وجود اقدامات صورت گرفته اما استقبال خوبی از این شهرک صورت نگرفت.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم با بیان اینکه این شهرک، نخستین شهرک چاپ 
و نشر کشور به حساب می آید، افزود: با وجود احداث این شهرک و محدودیت های شدید مالی، هیچ گاه 
شاهد حضور جدی فعالان این صنف در شهرک نبودیم تا پاسخی به تمام تلاش های صورت گرفته باشد.

وی با اشاره به اینکه در شهرک چاپ و نشر، پروژه ها و زیرساخت های سنگینی در بخش آب، برق، 
گاز، تلفن، زیرسازی، جدول گذاری و آسفالت صورت گرفته که هر کدام از این ها دارای عمر مفیدی است، 
تصریح کرد: اگر این امکانات مورد بهره برداری قرار نگیرد زمان عمر مفید آن ها نیز به  شدت کاهش  یافته 
و چون دارای استهلاک بالایی هستند بزرگ ترین ضربه به این شهرک به  عنوان سرمایه مردم را به همراه 
دارد. به گفته طیبی نژاد، با نگاهی به موقعیت و زیرساخت های این شهرک، همان مقدار که مورد بی مهری 
فعالان صنعت چاپ و نشر استان قرارگرفته موردتوجه و علاقه فعالان این صنف و سایر بخش های تولیدی 

و صنعتی سایر استان ها قرارگرفته و همواره خواستار حضور در این شهرک صنعتی هستند.
 مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم ادامه داد: شرکت شهرک های صنعتی استان قم 
تاکنون در مقابل استقرار سایر صنایع در این شهرک مقاومت کرده که از سوی سرمایه گذاران و فعالان 
این بخش اقدامی غیرمنطقی دانسته شده و برخی نیز این شرکت را به اهمال کاری در برابر سرمایه های 
استان و بروز خسارت به بیت المال و بی توجهی به امر توسعه استان و اشتغال برای جوانان متهم می کنند.

وی گفت: شرکت شهرک های صنعتی یکی از شرکت های تابعه سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران به  عنوان سازمانی توسعه ای  و دولتی بوده و موظف است دستورات و تکالیف لازم و ابلاغی 
را اجرا کند که معطل ماندن چندین ساله این شهرک و سرمایه های آن مورد پیگیری قرارگرفته و این 

شرکت را موظف به پاسخگویی می کند.
طیبی نژاد با بیان اینکه زمان لازم برای حضور فعالان این بخش در شهرک تا پایان شهریور سال جاری 
عنوان شده بود، اظهار داشت: با توجه به بیان مشکلات جمعی این صنعت در قم و تلاش مدیرکل ارشاد 
اسلامی استان مقرر شد این زمان تا پایان سال جاری در نظر گرفته شود، ولی برای سال آینده مقاومت این 
شرکت برای عدم واگذاری دیگر امکان نداشته و سبب مشکلات جدی برای این شرکت در سازمان های 

بالادستی در استان و تهران و دستگاه های نظارتی خواهد شد.

نامحرمانه

خبر

 محمدعلی اینانلو کارشناس ورزش، طبیعت گردی و 
گردشگری در بیمارستان درگذشت.

محمد علی اینانلو  با سابقه 40 سال طبیعت گردی در 
ایران، آموخته های خود را به صورت نوشته و فیلم درآورده 

بود.
او از مبتکران کلاس های آموزش اکوتوریسم در ایران بود 
و دارای مدرک کارشناسی در رشته ادبیات بود که در زمینه 
کار در رسانه های مکتوب و تصویری ایران سوابق متعددی 

داشت.
وی یکی از قدیمی ترین روزنامه نگاران حوزه ورزش بود 
که سابقه گزارشگری و اجرای برنامه های ورزشی را نیز در 

کارنامه خود داشت.
مرحوم اینانلو از اعضای قدیمی انجمن نویسندگان و 
خبرنگاران و عکاسان ورزشی و عضو کمیته پیشکسوتان این 

انجمن بود.
اینانلو، اولین مجری برنامه ورزشی ورزش از نگاه دو و از 
قهرمانان سال های دور والیبال و البته تیراندازی ایران است 
که در اوایل دهه 50 برنامه ای ورزشی را روی آنتن تلویزیون 

ایران داشت .
 وی نیمه های شهریور ماه امسال به دلیل گرفتگی 
رگ های مغز در بیمارستان آتیه به مدت سه روز بستری 

شده بود.
اینانلو متولد 1326 بود و صبح دیروز 12 دی ماه 1394 

بر اثر عارضه مغزی در سن 68 سالگی در بیمارستان آتیه 
تهران در گذشت.

براثر عارضه مغزی و در ۶۸ سالگی؛

محمدعلیاینانلودرگذشت
اخبار

استاندار قم: 

توسعه خدمات رسانی به مردم 
نیازمند تغییر فرهنگ سازمانی است 

استاندار قم توسعه خدمات رسانی به مردم را نیازمند تغییر فرهنگ 
سازمانی دانست و گفت: مدیران دستگاه های اجرایی باید در راستای ارتقای 

خدمات سازمان خود پیشقدم باشند. 
سید مهدی صادقی در جلسه شورای معاونان استانداری، نقش دستگاه 
های نظارتی را در بررسی عملکرد دستگاه ها بسیار مهم برشمرد و تصریح 
کرد: قانون مداری و تلاش برای جلب رضایت مردم دو عنصر مهم در ارزیابی 

عملکرد مدیران است.
وی همچنین بحث شایسته سالاری و انتصاب افراد متخصص و متعهد 
در پست های مدیریتی را از دیگر ضرورت های ارتقای جایگاه سازمان ها 
عنوان و خاطرنشان کرد: این مساله موجب افزایش انگیزه کارمندان برای ارائه 

خدمت می شود. 
وی پیگیری مجدانه برای رفع مشکلات مردم را مورد تاکید قرار داد.

سبزعلیان  خبرداد:

تشکیل ستاد تکریم و صیانت
 از حقوق شهروندی در شهرداری قم 

دبیر ستاد تکریم و صیانت از حقوق شهروندی شهرداری قم گفت: با 
هدف توسعه پایدار، احقاق حقوق و ترویج فرهنگ شهروندی و احساس 
آرامش و امنیت در جامعه ستاد صیانت از حقوق شهروندی در شهرداری 

قم تشکیل شد .
ابوالفضل سبزعلیان با اعلام این خبر افزود: با توجه به دستور شهردار 
قم درخصوص ارتقاء جایگاه و حقوق شهروندان و حریم امنیت عمومی و 
در راستای آگاه سازی همشهریان از تکالیف شهروندی و جلوگیری از بروز 
تخلفات اداری و رسیدگی به شکایات مردم این ستاد در شهرداری قم راه 

اندازی و تشکیل گردیده است.
عضو ستاد تکریم و صیانت از حقوق شهروندی شهرداری قم تصریح نمود: 
ترویج فرهنگ شهروندی یك وظیفه و رسالت بر دوش یکایك افراد جامعه است 
و شهرداری قم در نظر دارد با برنامه ریزی مدون در این زمینه، پیشقدم گردیده 

و اقدامات لازم را انجام دهد. 
وی با بیان اینکه آموزش حقوق شهروندی با جدیت در شهرداری پیگیری 
خواهد شد ادامه داد: همه شهروندان باید به حق و حقوق واقعی خود آشنا بوده 

و به معنای واقعی این حق و حقوق را بشناسند.
سبزعلیان از معرفی شهردار قم به عنوان مسئول اصلی این ستاد در 
مجموعه شهرداری یاد کرد و خاطرنشان نمود :این ستاد جهت هماهنگی 
، برنامه ریزی و پیگیری در دو مقوله و حوزه تکریم و صیانت از حقوق 
شهروندی و ترویج و گسترش عفاف و حجاب زیر نظر شهردار قم در سطح 
شهرداری قم شامل مرکز ،مناطق هشتگانه ،سازمانها و مراکز تابعه فعالیت 

خواهند نمود.
دبیر ستاد تکریم و صیانت از حقوق شهروندی شهرداری قم به اعضاء این 
ستاد اشاره نمود و افزود:با تشکیل دبیرخانه این ستاد ابلاغ اعضای این ستاد نیز 
که شامل قائم مقام شهردار ، مدیر کل حوزه شهردار ، مدیرکل اداره بازرسی 
و نظارت بر عملکرد ، مدیرعامل سازمان فرهنگی و ورزشی، مدیرکل حراست، 
مدیر کل منابع انسانی ، شهردار منطقه چهار و مدیر آموزش ،تشکیلات و 

بهبود روشها می باشند، توسط شهردار قم صادر و تعیین شده  است.

سرپرست مرکز فناوری اطلاعات شهرداری قم  اعلام کرد :

افزایش خدمات الکترونیکی در 
شهرداری قم

سرپرست مرکز فناوری اطلاعات و ارتباطات و تحول اداری شهرداری قم 
از افزایش بسترها و زمینه های الکترونیکی خدمات رسانی در شهر خبر داد.

علی ملك لی با اشاره به شاخصه های شهرهوشمند، اظهار داشت: تحقق 
شهر هوشمند به طور مستقیم تأثیرات فراوانی در روند خدمات رسانی شهری 

و سازمانی خواهد داشت.
وی تسریع در روند خدمات رسانی به مردم را جزو مزیت های تحقق 
شهر هوشمند دانست و افزود: با تحقق شهر هوشمند بسیاری از مراودات 
مجموعه های شهری و اداری کاهش یافته و گام های اثربخشی در راستای 

حذف سفرهای زائد درون شهری برداشته می شود.
سرپرست مرکز فناوری اطلاعات و ارتباطات و تحول اداری شهرداری قم 
حکمرانی هوشمند را یکی از مهم ترین شاخصه های شهر هوشمند برشمرد و 
گفت: حکمرانی هوشمند ، شفاف سازی مراودات و روند خدمات رسانی ادارات 

و سازمان ها به مردم است.
وی با بیان اینکه استعلام ها و مراوداتی که بین ادارات و مجموعه های شهری 
در جریان است در حکمرانی هوشمند شفاف سازی می شود، خاطرنشان کرد: 
هدف حکمرانی هوشمند بیان مسائل و خدمات اداری و شهری به صورت 

شفاف به مردم است.
ملك لی ادامه داد: در حال حاضر بسیاری از مراودات مجموعه های اداری و 
سازمانی کاغذی است که در حکمرانی هوشمند تمام این ارتباطات و خدمات 

را به صورت الکترونیکی برقرار می شود.
وی کاهش هزینه ها و افزایش سطح خدمات را از دیگر مزایای تحقق 
شهر هوشمند و حکمرانی هوشمند عنوان و تصریح کرد: با توجه به تحقق 
بسیاری از بسترهای الکترونیکی در استان، برنامه ریزی های لازم برای تحقق 
شهرهوشمند و همچنین افزایش شاخصه های الکترونیکی خدمات رسانی در 

حال شکل گیری است.

شهردار منطقه پنج قم  خبرداد:

آغاز عملیات خاکبرداری و زیرسازی 
خیابان سنگبری ها 

شهردار منطقه پنج قم از آغاز پروژه خاکبرداری و زیرسازی خیابان 
سنگبری ها با مشارکت مردمی خبر داد. 

احمد ترکمن با اشاره به پروژه های عمرانی، خدماتی و ترافیکی سطح 
منطقه پنج اظهار کرد: پس از اتمام جدولگذاری خیابان سنگبری ها ، عملیات 
خاکبرداری و زیرسازی این مسیر توسط شهرداری منطقه در حال انجام است.

شهردار منطقه پنج قم بیان کرد: پس از اتمام عملیات خاکبرداری و 
زیرسازی، عملیات روکش آسفالت پروژه آغاز خواهد شد. 

وی خاطر نش ان کرد: با توجه به درخواست های مردمی و از آنجایی که 
وجود معابر خاکی و ناهموار موجب نارضایتی و نازیبایی حاشیه ای منطقه 
می شود، پس از انجام جدولگذاری سریعاً اقدام به خاکبرداری و زیرسازی نموده 

و پس از آن عملیات آسفالت انجام خواهد شد.
ترکمن از مساعدت، همکاری و حمایت مردم این منطقه در پیشبرد اهداف 
و آبادانی منطقه قدردانی و تصریح کرد: مشارکت و مساعدت مردمی این 
منطقه در پروژه های مختلف سطح منطقه برای آبادانی یکی از مصادیق تحقق 

شعار دولت و ملت همدلی و همزبانی است.
شهردار منطقه پنج قم گفت: همچنین پروژهای دیگر منطقه که شامل 
اصلاح هندسی  معابر، زیرسازی و آسفالت ، احداث بوستان و... هم به طور 

همزمان با سرعت درحال انجام است.

 شهردار منطقه شش قم  خبرداد:

زیرسازی ، جدولگذاری 
و آسفالت خیابان امام رضا)ع( 

شهردار منطقه شش قم از زیرسازی و آسفالت خیابان امام رضا)ع( واقع در 
شهرك اتوبوسرانی قم خبر داد.

سید محمد موسوی منش با اشاره به اینکه ارائه خدمات مطلوب به 
شهروندان از سیاست های شهرداری است گفت: موضوع آسفالت از مهم ترین 

اقداماتی است که طبق اولویت در این منطقه در حال انجام است.
شهردار منطقه شش قم از زیرسازی و جدول و آسفالت خیابان امام رضا)ع( 
در شهرك اتوبوسرانی منطقه شش خبر داد و بیان کرد: آسفالت این بخش نیز 
به طول 600 متر و عرض 10 متر انجام گرفته و به پایان رسید. وی با تشریح 
جزئیات این پروژه خاطر نشان کرد: زیرسازی یك هزار و 800 متر مکعب، 
خاکبرداری چهار هزار و 800 متر مکعب، جدولگذاری به طول هزار و 200 

متر و 800 تن آسفالت در خیابان امام رضا)ع( انجام شد.
موسوی منش به اعتبار هزینه شده برای این پروژه اشاره و تصریح 
کرد: این پروژه با اعتباری بالغ بر سه میلیارد و 700 میلیون ریال به 

اجرا در آمد. 

از  استان  اجتماعی  تامین  مدیرکل 
گفت: 166 نفر از خادمان واجد صلاحیت 
مساجد در قم زیر پوشش تامین اجتماعی 

قرار گرفته اند.
طرح  زمینه  در  موسوی  سیدمجتبی 
بیمه خادمان مساجد گفت: در این طرح 
با همکاری سازمان اوقاف و امور خیریه، 
تبصره  و  دولت  حمایت  با  و  رفاه  وزارت 
14 قانون بودجه، خادمین مساجد واجد 
صلاحیت زیر پوشش بیمه تامین اجتماعی 

قرار می گیرند.
خادمان  بیمه  طرح  در  افزود:  وی 
مساجد، هفت درصد حقوق و دستمزد از 
سوی خادمان مساجد پرداخت شده و 20 

درصد مابقی آن از طریق دولت در قالب 
کمک به سازمان تأمین اجتماعی پرداخت 

می  شود.
مدیرکل تامین اجتماعی قم خاطرنشان 
کرد: افرادی که خدمت در مسجد به عنوان 
شغل ثابت آنها از سوی سازمان اوقاف و نیز 
تامین اجتماعی قم مورد تایید قرار بگیرد تا 
گروه سنی 50 سال می توانند با در دست 
داشتن مدارک لارم به ادارات اوقاف و امور 
خیریه محل سکونت خود برای معرفی به 

تامین اجتماعی استان مراجعه کنند.
از  وی تصریح کرد: تاکنون 166 نفر 
خادمین مساجد به تأمین اجتماعی قم 
معرفی شده اند و تمام این عزیزان پس از 

بررسی مدارک و مستندات و انجام امور 
اداری، دفترچه های خود را دریافت کرده 

و زیر پوشش قرار گرفته اند.
این  اجرایی  اهداف  بیان  با  موسوی 
طرح گفت: خادمان مساجد از جمله اقشار 
زحمتکش جامعه هستند که از امکانات 
بعد  و  نیستند  بهره مند  مناسبی  رفاهی 
از سن کهولت به ناچار مساجد را ترک 
می کنند و هیچ پشتیبانی مالی ندارند و 
در این راستا دولت با اجرای این طرح از 
خادمان مساجد حمایت می کند و اجرایی 
و  خادمان  همکاری  مستلزم  آن  شدن 

امامان جماعت مساجد است.
مدیرکل تامین اجتماعی قم در پایان 

جایگاه مقدس مسجد را از لحاظ فرهنگی 
و اجتماعی مکانی بسیار غنی عنوان کرد 
و افزود: مسجد بنیادی است که از صدر 
اسلام تاکنون در جامعه اسلامی نقش های 
متعددی برعهده داشته است و پراکندگی 
گسترده مساجد و در نتیجه مورد تأثیر قرار 
دادن اقشار جامعه، حضور نیروهای فاضل 
اقتصادی  سرمایه  و  مساجد  در  مومن  و 
گویای  مساجد  تجهیزات  و  بناها  عظیم 
عظمت سرمایه ای به نام مسجد است که 
می تواند بستر مناسب نشر معارف اسلامی 
باشد،  اجتماعی  و  فرهنگی  آموزه های  و 
چنانکه تاریخ نیز تأثیرات مهم مساجد را 

در تحولات خود نشان داده است.

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم:

1۶۶ نفر از خادمان مساجد قم بیمه شدند

رئیس اداره بازرسی صنعت، معدن و تجارت قم گفت: 
9 ماه نخست امسال 10 هزار و 150 مورد بازرسی از 

نانوایی ها و کارخانجات آرد استان صورت گرفته است.
احمدرضا سمیعی نسب، با اشاره به عملکرد نظارتی این 
سازمان اظهار داشت: بیش از 93 هزار مورد بازرسی در 

9 ماه نخست سال 94 در استان قم صورت گرفته است.
رئیس اداره بازرسی و نظارت سازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان قم ادامه داد: ارزش ریالی تخلفات مکشوفه 
در این مدت در سطح استان معادل 62 میلیارد و 324 

میلیون و 18 هزار ریال بوده است.
سمیعی نسب با اشاره به جزئیات بازرسی های انجام 
شده با اشاره به 12295 مورد تخلف مکشوفه در این 
مدت افزود: از این تعداد تخلفات 3065 مورد مربوط به 

گران فروشی، 1101 مورد مربوط به عدم رعایت موارد 
بهداشتی، 4134 مورد مربوط به عدم درج قیمت، 963 

مورد مربوط به کم فروشی و تقلب بوده است.
صنعت،  سازمان  نظارت  و  بازرسی  اداره  رئیس 
معدن و تجارت استان قم گفت: 1660 مورد مربوط به 
عدم صدور فاکتور، 122 مورد مربوط به کشف کالای 
قاچاق، 200 مورد مربوط به عرضه خارج از شبکه آرد، 
40 مورد حراج غیر قانونی، 150 مورد نداشتن پروانه 
کسب، 11 مورد نداشتن ترازوی دیجیتال و 3 مورد 
عدم موجودی کالا نیز از دیگر تخلفات مکشوفه در این 

مدت بوده است.
وی با بیان اینکه در این مدت 11690 پرونده تشکیل 
شده است، تصریح کرد: در این مدت در مجموع 3646 

مورد بازرسی از سوخت، روغن موتور، لوازم یدکی و حمل 
و نقل انجام شده است.

سمیعی نسب با تاکید براینکه در این رابطه 432 
پرونده به ارزش بیش از 4 میلیارد و 815 میلیون ریال 
تشکیل شده است، خاطرنشان کرد: 9 ماه نخست امسال 
10 هزار و 150 مورد بازرسی از نانوایی ها و کارخانجات آرد 

استان صورت گرفته است.
رئیس اداره بازرسی و نظارت سازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان قم افزود: 1523 پرونده تخلف عرضه خارج 
از شبکه آرد، کم فروشی، گرانفروشی به ارزش بیش از 23 
میلیارد و 185 میلیون و 179 هزار ریال برای نانوائیهای 
متخلف تشکیل و متخلفان جهت رسیدگی، به تعزیرات 

حکومتی استان معرفی شده اند.

 معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: دو نفر از 
شهروندان قمی بر اثر ابتلا به بیماری آنفلوانزا جان باختند 

و 33 نفر مبتلا به این بیماری هستند. 
محمدرضا مظفری در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار 
داشت گفت: از آبان ماه تاکنون بیش از 13 هزار بزرگسال 
به بیمارستان کامکار مراجعه کردند که از این تعداد 700 

بیمار مشکوک به آنفلوانزا بستری شده اند.
به گفته وی، 30 آزمایش آنفلوانزا در قم مثبت اعلام 

شد و دو نفر بر اثر ابتلا به این بیماری جان باختند که 
یکی از آن ها تبعه خارجی بوده است. این دو نفر به بیماری 

زمینه ای مبتلا بودند.
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: 45 زن 
باردار که احساس می کردند به بیماری آنفلوآنزا مبتلا 
هستند به مراکز درمانی استان مراجعه کرده اند که آزمایش 

دو نفر مثبت اعلام شد.
مظفری در مورد آمار مراجعه کنندگان به بیمارستان 

حضرت معصومه)س( گفت: بیش از 40 هزار کودک به 
بیمارستان حضرت معصومه)س( مراجعه کردند که از این 
تعداد بیش از 2 هزار نفر بستری شده و آزمایش سه کودک 

مثبت اعلام شده است.
با شروع فصل سرما و شیوع بیماری آنفلوآنزا، بیمارستان 
بیمارستان حضرت  بزرگسالان و  برای مراجعه  کامکار 
این  به  مشکوک  کودکان  مراجعه  برای  معصومه)س( 

بیماری در نظر گرفته شده اند.

در ۹ ماهه نخست امسال صورت گرفت

1۰۰۰ مورد بازرسی از نانوایی ها و کارخانجات آرد قم

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم  خبرداد:

۲ فوتی و ۳۳ مبتلا به آنفلوانزا در قم

قائم مقام شهردار قم در حوزه سرمایه 
گذاری از افتتاح پارك آبی بوستان جنگلی 

غدیر تا پایان سال خبر داد.
محمدرضا معرفت با اشاره به وضعیت 
پروژه های سرمایه گذاری شهری در قم 
اظهار کرد: عزم مدیریت شهری با حضور 
شهردار جدید بر حمایت از سرمایه گذاران و 
تسریع در تکمیل و رفع مشکلات پروژه های 

سرمایه گذاری می باشد.
وی با بیان اینکه تاکنون طی جلسات 
مختلف با سرمایه گذاران تصمیمات خوبی 
در راستای تکمیل پروژه های نیمه کاره 
اخذ  شهرداری  حوزه  در  گذاری  سرمایه 
شده است، افزود: پارك آبی بوستان غدیر 
یکی از پروژه های سرمایه گذاری مرتبط 
با شهرداری است که سال ها با مشکلات 

زیادی روبه رو بود.

قائم مقام شهردار قم در حوزه سرمایه 
گذاری با تاکید بر ظرفیت هایی که افتتاح 
پارك آبی بوستان غدیر برای شهر و مردم قم 

ایجاد می کند، تصریح کرد: این پارك آبی 
یکی از با کیفیت ترین و مجهزترین پارك 

های آبی کشور خواهد بود.

غدیر  بوستان  آبی  پارك  افتتاح  از  وی 
تا پایان سال جاری خبر داد و گفت: در 
حال حاضر عمده عملیات تکمیل و تجهیز 
این پارك آبی انجام شده و تنها بخشی از 
تامین تاسیسات زیرساختی پارك از جمله 

گازرسانی باقی مانده است.
تکمیل  از  پس  داد:  ادامه  معرفت 
زیرساخت ها و تجهیز کامل مجموعه و 
آبی  پارك  آزمایش دستگاه ها و خدمات، 
بوستان غدیر در اختیار عموم مردم قرار 
راه  اینکه  بر  تاکید  با  وی  گرفت.  خواهد 
اندازی پروژه های سرمایه گذاری با کیفیت 
و عظیم آبرویی برای سیستم خدمات رسانی 
استان خواهد بود، تصریح کرد: این پارك آبی 
با کیفیت کمك خوبی به تامین زمینه تفریح 
سالم جوانان و جذب گردشگر به شهر قم 

خواهد پرداخت.

قائم مقام شهردار قم در حوزه سرمایه گذاری  خبرداد:

راه اندازی پارك آبی بوستان جنگلی غدیر تا پایان سال

معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم 
گفت: سطح باسوادی در استان قم دو درصد بالاتر از میانگین 

کشوری است.
ظهر  از  پیش  قاسمی نیا  محمدرضا  حجت الاسلام 
معاونین  شورای  اعضای  از  جمعی  دیدار  در  دیروز 
آموزش و پرورش و آموزش دهندگان نهضت سوادآموزی 
استان قم با آیت الله علوی گرگانی با اشاره به عملکرد 
از  یکی  داشت:  اظهار  قم  استان  سوادآموزی  نهضت 
فعالیت های سوادآموزی در استان قم آموزش قرآن به 

سوادآموزان است.
کنار  قم در  استان  نهضت سوادآموزی  داد:  ادامه  وی 
فعالیت های آموزش زبان فارسی، خواندن، نوشتن و حساب 

کردن روخوانی و روانخوانی قرآن کریم را در دستور کار خود 
قرار داده است.

معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم 
با اشاره به تعریف سواد در 130 کشور دنیا اظهار کرد: این 
کشورها در تعریف سواد گفته اند تمام کسانی که مهارت 
باسواد شناخته  باشند  را کسب کرده  نوشتن  و  خواندن 

می شوند.
)ره(  خمینی  امام  فرموده  به  اشاره  با  قاسمی نیا 
این  در  کرد:  ابراز  مردم  به  علم  آموزش  بر  مبنی 
دو  قالب  در  قم  استان  سوادآموزی  نهضت  راستا 
دوره های  آموزشی  ساعت   230 در  و  آموزشی  دوره 
و  اسلامی  مفاهیم  با  آشنایی  روانخوانی،  و  روخوانی 

زندگانی 14 معصوم )ع( را برای سوادآموزان خود در 
نظر گرفته است.

بانوان  را  دنیا  بی سوادان  سوم  دو  اینکه  اعلام  با  وی 
تشکیل می دهند، اظهار کرد: بر این اساس آموزش دهندگان 
اداره کل  سوادآموزی  معاون  هستند.  بانوان  از  عمدتاً  ما 
آموزش و پرورش استان قم با بیان اینکه در سال جاری 
85 درصد از سوادآموزان را بانوان تشکیل می دهند، اضافه 
کرد: خوشبختانه 94 درصد مردم استان قم از نعمت سواد 

برخوردار هستند.
وی با اشاره به رشد 40 درصدی سطح سواد در استان 
قم، تصریح کرد: سطح سواد در استان قم نسبت به میانگین 

کشوری دو درصد بالاتر است.

 مدیر عامل شرکت گاز قم با اشاره به اینکه بیشترین میزان مصرف گاز در استان ها مربوط 
به نیروگاه ها با 3 میلیون متر مکعب مصرف گاز در روز است، گفت: پیک مصرف گاز امسال در 

استان قم 10 میلیون متر مکعب بوده است.
غلامرضا فرجی با اشاره به اینکه روزهای زمستان روزهای امتحان عملکرد شرکت گاز 
است، اظهارداشت: هدف شرکت گاز همیشه این بوده که گاز مستمر به خانه های مردم برسد، 
برنامه شرکت گاز تأمین انرژی به صورت فروش مستمر، بدون حادثه و با قیمت مطلوب گاز 
است. مدیر عامل شرکت گاز استان قم با بیان اینکه با 520 نفر در استان قم در حال گاز رسانی 
به مردم هستیم، افزود: مهم ترین هدف شرکت گاز است که گازبدون هیچ گونه خطر و قطعی 
به خانه های مردم برسد. وی خاطرنشان کرد: در فصل زمستان ایجاد گرمایش منازل، آسایش 
و راحتی مردم و رفاه آن ها خیلی حساس است، امروز در تابستان و بهار هم گاز اهمیت دارد اما 

این اهمیت در روزهای زمستانی چندین برابر می شود. فرجی با اشاره به اینکه در موج سرمای 
گذشته در دو روز متوالی هر روز استان قم 10 میلیون متر مکعب مصرف گاز داشته است، 
تصریح کرد: در موج سرمایی که پشت سر گذاشتیم پیک بار در کل کشور 695 میلیون متر 
مکعب بود، از این مقدار 1 و 2 دهم درصد یعنی همان 10 میلیون متر مکعب سهم قم بوده 
است. مدیرعامل شرکت گاز استان قم این مصرف 10 میلیون متر مکعبی بیشترین میزان 
مصرف امسال مردم قم بوده است، عنوان کرد: کمتر از 8 میلیون مترمکعب این میزان مصرف 
مربوط به خود شهر قم بوده است. وی با اشاره به اینکه شهرهای دیگر استان قم تقریباً 7 
دهم میلیون متر مکعب مصرف داشتند، خاطرنشان کرد: در این زمان مصرف نیروگاه را به 9 
دهم میلیون متر مکعب محدود کردیم، سهم CNG ها نیز نیم میلیون متر مکعب بوده است، 

کارخانه های فولاد و سیمان هم سهمی از این مصرف داشتند.

معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش استان  اعلام کرد:

رشد ۴۰ درصدی سطح سواد در استان قم 

 مدیر عامل شرکت گاز استان:

پیک مصرف گاز امسال در استان قم 1۰ میلیون متر مکعب بوده است 


